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تا 16  اینکه  به  اشاره  با  مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان 
استان  در  بارش  میلی متر   225 حدود  جاری  سال  فروردین ماه 
ثبت شده است، گفت: بارش های مدت مشابه سال گذشته 171 
میلی متر بود که نسبت به سال قبل 32 درصد افزایش را نشان 
می دهد. اکبر باقری، مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان اظهار 

داشت: میانگین سالانه نزولات جوی در استان زنجان..

فرمانده انتظامی شهرستان زنجان از دستگیری 3 نفر از عاملین 
آباد شهرستان  اسلام  منطقه  در  نمایی  قدرت  و  چاقو کشی 
زنجان خبر داد و گفت : با قرار مقام قضایی ، 3 نفر از اراذل و 

اوباش نوظهور روانه زندان شدند...

اراذل و اوباش منطقه اسلام آباد 
زنجان دستگیر شدند

افزایش ۳۲ درصدی بارش ها در زنجان

یک تحلیلگر سیاسی :

رئیس جمهور در اجماع سازی موفق بوده است
واعظی: امکان تغییر رویکرد در مذاکرات 
برای حصول به توافق دور از ذهن نیست 

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره 2۸2۴2۸2۴                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۸۰۰۰۸۰۰۰ تومان تومان

خبر آنلاین/ یک تحلیلگر سیاسی گفت: برای ما مذاکره جدی، کارساز و پرمحتوا مهم 
است که در آن توافقات مشخص روی میز گذاشته شود. اینکه رهبران سیاسی فقط 

باهم دست دهند و عکس بگیرند، هیچ مشکلی را از ما حل نمی کند.
سال ۱۴۰۴ در حالی آغاز شده است که بین ایران و آمریکا تنش های لفظی وجود 
دارد. مذاکره یا تهدید به جنگ از سوی رئیس جمهور ایالات متحده مطرح شده 
است. از سوی دیگر وضعیت اقتصادی و آنطور که مسئولان دولتی می گویند ناترازی 

هایی جدی پیش روی دولت پزشکیان وجود دارد.  
شده  باعث  دولت،  روی  پیش  اجتماعی  و  سیاسی  اقتصادی،  های  بحران  تکثر 
تحلیلگران ۱۴۰۴ را سالی سخت بدانند، که در برخورد با آن باید مجموعه حاکمیت 

و به طور خاصتر دولت باید دست به تصمیمات سخت بزند.  
اما این بحران ها را چگونه می توان مدیریت کرد؟ احمد شیرزاد فعال سیاسی اصلاح 
طلب معتقد است که فعلا باید بر روی پرونده سیاست خارجی و مذاکره با آمریکا 

تمرکز کرد.
این فعال سیاسی معتقد است در فضای کنونی مجموعه حاکمیت بازی را عاقلانه به 
پیش برده اند. او یکی از مشخصه های این ادعایش را تند نشدن فضای کلامی در 

بین مسئولان می خواند.  
شیرزاد با ارزیابی مثبت از عملکرد دولت پزشکیان در اجماع سازی می گوید: بین 
ایران و آمریکا مذاکره صورت خواهد گرفت و همین که به نامه دونالد ترامپ رئیس 
جمهور آمریکا پاسخ داده شده است، یعنی گفتگویی صورت خواهد گرفت؛ ولو آنکه 

این مذاکره توسط مقامات دست چندم پیش برود.
مشروح گفتگو با احمد شیرزاد، تحلیل گر سیاسی را در ادامه بخوانید:

آقای شیرزاد! به نظر می رسد امسال هم برای کشور و هم دولت سال سختی است 
و کشور در حوزه های مختلف نیازمند تصمیم گیری های سخت است. لطفا به عنوان 
مقدمه تحلیل خود را از وضعیتی که در آن قرار داریم بیان کنید و سپس بفرمایید 

فکر می کنید اولویت با کدام حوزه یا حوزه هاست؟
در اینکه سال سختی پیش رو داریم، تردیدی نیست. در مورد این که باید تصمیمات 
سخت گرفت هم تردیدی نیست. شمه ای از این تصمیمات به حوزه های اقتصادی 
و بحث ناترازی ها برمی گردد. هرچند که چون فصل سرما را پشت سر گذاشتیم، از 

شدت مسئله ناترازی انرژی کاسته شده، اما مسئله کماکان پابرجاست.
امسال، سال سخت و سال تصمیمات سخت است

در زمینه اقتصادی ناترازی های دیگری در مورد صندوق های بازنشستگی، سوبسیدها 
و ... وجود دارد. در عرصه سیاسی نیز واقعا دچار وضعیت پیچیده و بغرنجی هستیم. 
در آمریکا دولتی بر سر کار آمده که می خواهد مسائل را با گفتمانی متفاوت و با 
رویکرد قلدرمابانه پیش ببرد. در مجموع تردیدی نیست که امسال، سال سخت و 
سال تصمیمات سخت است.تصمیم نگرفتن هم یکی از تصمیمات سخت است، که 
البته امیدوارم این اتفاق نیفتد. خود تصمیم نگرفتن هم درواقع یک نوع تصمیم 
سخت است، اما نتیجه اش این است که هیچ یک از مشکلات حل نشود. چیزی که 
باید به آن توجه داشت این است که همه تصمیم های سخت را نمی شود باهم گرفت 

بلکه باید بنا به اولویت بندی تصمیم گرفت.  
اما به نظر می رسد که مسائل سیاسی و سیاست خارجی به دلیل فوریتی که دارند و 
وضعیت پیچیده ای برای ما ایجاد کرده اند در اولویت قرار دارند؛ مساله امنیت ملی در 
راس مسائل حاکمیت قرار دارد. تصمیمات مرتبط با امنیت ملی را نیز باید قاطع تر 
و سریع تر گرفت. البته این موضوع فقط تصمیم دولت نیست و نهادهای مختلف 

حاکمیت در این قصه نقش دارند.  
در عین حال وقتی فضا، فضای تهدید خارجی و امنیتی است، باید مقداری در 
از  است  احتیاط کرد؛ چراکه دشمنان کشور ممکن  اقتصادی  تصمیم گیری های 
فضای تنش هایی که در پی تصمیمات اقتصادی ایجاد می شود، سوءاستفاده  کنند و 

اتفاقاتی را رقم بزنند که جمع کردن آن خیلی سخت باشد. به این ترتیب، با وجود 
اینکه از نظر زمانی، زمان گرفتن تصمیمات سخت فرارسیده و تصمیمات سخت 
هم حتما با فشار به بخش هایی از جامعه همراه اند، در شرایطی که کشور در معرض 
تهدیدهای خارجی قرار دارد شاید بهتر باشد احتیاط کرد. هرچند ادامه این وضعیت 

خسارت هایی دارد، اما با مساله امنیت ملی نمی شود شوخی کرد.
 تا اینجا فضای بین ایران و آمریکا نسبتا عاقلانه و سیاستمدارانه بوده است

اولویت را سیاست خارجی دانستید؛ آن هم در شرایطی که ادبیات موجود نشان 
می دهد یک سر تنش هایی که بین ایران و آمریکا پیش آمده مذاکره-جنگ )و به 
تعبیر شما امنیت ملی( و یک سر دیگر آن تحریم ها و مسائل اقتصادی است. حالا که 
پرونده مذاکره غیرمستقیم با آمریکا باز شده، به نظر شما این وضعیت چه سرانجامی 
خواهد داشت؟ پیش بینی آن خیلی دشوار است؛ ما با طرفی روبه رو هستیم که اصولا 
قابل پیش بینی نیست، در کارنامه اش تصمیمات عجیب وغریب زیادی وجود دارد 
و دنبال جنجال آفرینی و غوغاسالاری است. به همین خاطر پیش بینی یک صلح 
ناگهانی دور از انتظارتر از یک فضای بسیار پرتنش است؛ فضای پرتنشی که می تواند 
با برخی از ضربات امنیتی همراه باشد. البته امیدواریم که چنین اتفاقی نیفتد اما 
فکر می کنم که واقع بینی ایجاب می کند که همه این ها را محتمل بدانیم. این ها از 
طرف مقابل مان یعنی دولت فعلی آمریکا محتمل است. در اینکه نفوذ دولت اسرائیل 
بر آمریکا بسیار زیاد است و اسرائیلی ها به هرشکلی دنبال آن هستند که آمریکا را 
به درگیری با ما بکشانند، این احتمال وجود دارد.بنابراین یک طیف خیلی گسترده 
از اتفاقات می تواند رخ دهد. در این میان باید یک بازی سیاست مدارانه و عاقلانه را 
پیش برد. به نظر من تا همین جا بازی نسبتا عاقلانه بوده است. یکی از مولفه های این 
عاقلانه بودن این است که فضای کلامی خیلی تندی در گفتمان مسئولین کشور 
ندیدیم. این خودش خیلی مثبت است. الان شعار دادن و رفتن به فضاهای گفتمانی 
علیه طرف مقابل برای ما هیچ ثمری ندارد. بخشی از سیاست این بوده که در سطح 

تبلیغاتی توقعات برای تقابل نظامی بالا نرود.
برای ما مذاکره جدی، کارساز و پرمحتوا مهم است نه شوی سیاسی

یکی از چالش های مهم کشور در ارتباط موضوع حل مساله FATF است که ظاهرا 
دوباره مسکوت واقع شده. آیا شما اراده ای می بینید که این پرونده به سرانجام برسد 
و ایران دست کم بتواند با کشورهایی که با آنها ارتباط دوستانه دارد مراوده اقتصادی 

داشته باشد؟  
موضوع FATF نسبت به مسئله اصلی تهدیدات خارجی خیلی فرعی تر است. اما اگر 
ما تنش اصلی را بتوانیم مدیریت کنیم، این امید می رود که بتوانیم بحث FATF یا 

بحث های مشابه آن را نیز به پیش ببریم.
 این سوال را از این جهت مطرح کردم که این سوال را بپرسم؛ آیا فضا را اینگونه می 
بینید که راهگشا باشد و بتواند گره ها را چه در مورد تحریم و جنگ و FATF و چه 

در مورد مسائل دیگر باز کند؟
 به نظر من واقعا یک اراده جدی برای حل و فصل مسئله در کشور وجود دارد. اما 
این اراده جدی به این معنا است نباید با یک نوع شتاب زدگی وارد عمل شویم. در 

بازی هایی که طرف مقابل برای ما طراحی کرده نباید وارد شویم. طرف مقابل به 
شدت به دنبال پروپاگاندا و فضای تبلیغاتی و شو سیاسی است. شوی سیاسی ممکن 

است منجر به تحقیر ما شود، یعنی مشابه اتفاقی که برای زلنسکی افتاد.
برای ما مذاکره جدی، کارساز و پرمحتوا مهم است که در آن توافقات مشخص روی 
میز گذاشته شود. اینکه رهبران سیاسی فقط باهم دست دهند و عکس بگیرند، 
هیچ مشکلی را از ما حل نمی کند. مهم این است که واقعا از دو طرف پیشنهادهای 
مشخصی روی میز گذاشته شود و به توافقات مشخص برسیم؛ حتی اگر این کار 

توسط مقامات دست چندم سیاسی در کشور باشد.
پزشکیان در اجماع سازی موفق بوده است

 هفت هشت ماهی است که دولت پزشکیان بر سر کار آمده است. به نظر می رسد در 
همین مدت توانسته تصویری از خود ارائه دهد. آیا این دولت می تواند این پرونده ها 

را مدیریت کند یا آن که باید تغییراتی در آن برای حل مسائل رخ دهد؟
بخش مهم رویکرد آقای پزشکیان درواقع اجماع داخلی است و این موضوع خیلی 
مهم است. این بسیار برای ما مضر است که الان، در شرایطی که با تهدید خارجی 
مقابل هم روی همین  اتفاقا طرف  باشیم.  داشته  تنش سیاسی  روبه رو هستیم، 
شکاف ها دست خواهد گذاشت.  البته اجماع داخلی فقط یک مقدمه است و برای 
حل مساله کافی نیست. اما طبیعتا اگر طرف مقابل احساس کند با یک مملکت 
یکپارچه روبه رو است و همه جناح های سیاسی در دفاع از منافع و امنیت ملی به 
صورت یکپارچه یک حرف دارند، طبیعتا رویکرد متفاوتی خواهد داشت. به نظر 
من در این زمینه، آقای پزشکیان موفق بوده البته نهادهای دیگر )مجلس، شورای 
امنیت ملی، نهادهای نظامی و امنیتی( هم باید با او همکاری کنند و دست به دست 
هم دهند تا از کشور یک حرف واحد شنیده شود؛ درواقع این امر بتواند با رهبری 
عالی کشور به سمت و سوی مشخصی جلو برود. به نظر من تا اینجا آقای پزشکیان 

موفق بوده.
آنهایی که در نهادهای قدرت قرار دارند، دست به ریسک نمی زنند 

 پس معتقدید که پزشکیان توانسته بین نیروهای مختلف وفاق ایجاد کند؟
است که  است. هرچند که همیشه ممکن  بوده  موفق  اینجا  تا  فکر می کنم  بله 
پارازیت های تند و رادیکالی هم شنیده شود؛ اما خیلی نمی شود به آن ها توجه کرد. 
همه افراد و فعالان را ممکن است نشود راضی کرد اما به نظرم درصد هماهنگی 

بالایی وجود دارد؛ به خصوص در بین آن هایی که در تصمیم گیری ها نقش دارند.
 درست است که این پارازیت ها در اقلیت اند اما به نظر می رسد توان بالایی برای بر 
هم زدن بازی دارند. فکر نمی کنم این گونه باشد. آنهایی که واقعا در نهادهای واقعی 
قدرت قرار دارند، نگران هستند و دست به ریسک نمی زنند. من فکر می کنم الان 
این وفاق، درک و شناخت سیاسی الان وجود دارد؛ هرچند که حالا ممکن است 
گوشه مجلس یک نفر حرف تندی بزند. این ها را خیلی نمی شود به حساب آورد؛ در 

تصمیمات سیاسی کشور آنچنان تاثیرگذار نیستند.  
 نفس اینکه نامه آقای ترامپ پاسخ داده شده، یعنی اینکه به هرحال یک گفتگویی 
صورت خواهد گرفت. برای جمع بندی دولت پزشکیان در این زمینه موفق بوده 
اما در اینکه در رویکرد خارجی چه اتفاقی بیفتد دولت تنها تصمیم گیرنده نیست؛ 
همه نهادها در مذاکراتی که به هرصورت آن در پیش است باید دست به دست هم 
دهند؛ چون کسی اصل مذاکره را رد نکرده است. بلکه شکل مذاکره، طرف رابط، 
محل ارتباط و ... است که مقداری مورد اختلاف است؛ البته این ها خودش اختلافاتی 

جدی است.
از حواشی  به پروپاگاندا توجه دارد و بیشتر می خواهد  چون طرف مقابل خیلی 
بهره برداری کند. در حالی که برای ما اصلا حواشی جذابیتی ندارد و ما دنبال حواشی 
نیستیم. اما به هرحال مذاکره صورت خواهد گرفت، نفس اینکه نامه آقای ترامپ 

پاسخ داده شده، یعنی اینکه به هرحال یک گفتگویی صورت خواهد گرفت.

انتخاب/  رئیس دفتر رئیس جمهور در دولت دوازدهم، تاکید کرد: اگر در جریان مذاکرات غیرمستقیم 
میان دو کشور، ترامپ و دولت آمریکا از تناقض گویی و تهدید دست بکشد و حسن نیت خود را در 
عمل نشان دهد، به زعم بنده امکان تغییر رویکرد در مذاکرات برای حصول به توافق دور از ذهن 
نیست. سخنگوی وزارت خارجه تأکید کرد: ایران پاسخی از سوی آمریکا در خصوص مذاکره غیر 
مستقیم دریافت نکرده است.  محمود واعظی با اشاره به گام های برداشته شده پیرامون مذاکرات 
غیرمستقیم هسته ای و رفع تحریم ها با آمریکا، بیان کرد: در ارتباط با شرایط مذاکره با جمهوری 
اسلامی ایران ضروری است تا مقامات آمریکا به واسطه مطالعه تاریخ این نکته مهم را درک و  فهم 
کنند که حاکمیت ایران در طول بیش از ۴۰ سال چه در حین جنگ تحمیلی و چه پس از پایان 
دفاع مقدس و بحران های مختلف، تحت فشار، قلدری، تهدید و ارعاب مذاکره ای را قبول نکرده و در 
برابر اقسام فشارها نیز تسلیم نشده است. وی ادامه داد: هر زمان که از موضع احترام، برابری و انصاف 
با ایران بحث و گفتگو شده، ایران نیز در اقدام متقابل با منطق مذاکره و تعامل کرده و به برقراری 
ثبات و صلح در منطقه که متغیری مهم و کلیدی می باشد کمک کرده است. هر زمان که از موضع 
برابر و با رعایت احترام متقابل رفتار شده، مذاکره نیز انجام و به نتایج موثر و سازنده رسیده است. 
معاون اسبق وزارت امور خارجه، تصریح کرد: در خصوص بحث سلاح هسته ای همواره این آمادگی 
از سوی جمهوری اسلامی ایران وجود داشته و دارد که هرگونه شفاف سازی با رعایت اصول، از طریق 
مذاکره انجام شود. ایران از ابتدا اعلام کرده که با توجه به فتوای مقام معظم رهبری ساخت سلاح 
کشتار جمعی هسته ای را مجاز نمی داند. با توجه به اینکه در گذشته با  کشورهای ۱+۵ مذاکره انجام 
و منجر به توافق برجام شد، در شرایط جدید هم نیل به توافقی سازنده امکان پذیر است. وی تاکید 
کرد: اینکه سوال می شود چرا ایران مذاکره مستقیم با آمریکا را قبول نکرده و بر مذاکره غیر مستقیم 
تاکید دارد، به این خاطر است که  مذاکرات برجام هم مذاکره مستقیم بود و به توافق هم رسیدیم اما 
نهایتا طرف آمریکایی به تعهدات خود عمل نکرد و به شکل غیرمسئولانه یک طرفه از برجام خارج 
شد. رئیس دفتر رئیس جمهور دولت دوازدهم، بیان کرد: اگر در جریان مذاکرات غیر مستقیم میان 
دو کشور، ترامپ و دولت آمریکا از تناقض گویی، قلدری و تهدید دست بکشد و حسن نیت خود را 
در عمل نشان دهد و به ایران ثابت کند که به دنبال نتیجه سازنده است، به زعم بنده امکان تغییر 
رویکرد در مذاکرات برای حصول به توافق دور از ذهن نیست. اگر مقامات آمریکا توجه کنند که 
داشتن موضع برابر و با احترام در برابر ایران و ایرانیان ضرورت و سنگ بنای گفت وگو است، شرایط 
تغییر خواهد کرد. عکس این سناریو نیز وجود دارد، مادامی که آمریکا با موضع قلدری، اجبار، تهدید 
و ارعاب با ملت ایران رفتار نماید به نتیجه نخواهد رسید. وی در ادامه در واکنش به تلاش غربی ها 
برای چسباندن برچسب نیابتی به جریان مقاومت، بیان کرد: اینکه گروهی به واسطه ظلم و فشارهای 
غیرقانونی، غیرانسانی و خلاف حقوق بشر برخی دولت ها، برای احقاق حق در مقابل زورگویی و ظالم 
بایستد و مبارزه کند را به کشور و قدرت دیگری تعمیم دادن و »نیابتی« نامیدن آنها امری مردود و 
صد البته مغرضانه و خلاف منطق است. این اقدام نامستحسن نوعی برچسب زنی برای نیل به مراحل 
بعدی تخریب کشور هدف است . وی در ادامه اظهار کرد: گروه هایی که در فلسطین، لبنان، یمن و 
مناطق دیگر در راستای دستیابی به حقوق ارضی و اندیشه ای خود در مقابل نقض آشکار هنجارهای 
بین المللی مبارزه می کنند، بر اساس شرایط و توانمندی های بالقوه و داخلی خود تصمیم گرفته 
و عمل می کنند. نکته حائز اهمیت این است که این گروه ها بر اساس اعتقادات و اهداف منطبق 
بر اصول خود تلاش می کنند. رژیم غاصب صهیونیستی به جهت فرافکنی و منحرف نمودن افکار 
عمومی نسبت به جنایت های قرون وسطایی خود علیه مردم مظلوم فلسطین، همواره برچسب گروه 

های نیابتی را به جملگی گروه های مخالف خود می چسباند. 

صفحه   ۲

وعــــــده  آبــــــــادی! وعــــــده  آبــــــــادی! 

برگزیده

تنهــــــــــــــــــــا     د کـــــــــــــــــ ــ ــــه 
توزیع روزنامه 

در خـــــــــــــــرم دره جمع آوری شد

»ناکافی بودن زیرساخت ها« و »مشکلات اقتصادی«
 از چالش های صنعت گردشگری

سمانه زنده دل: کمبود هتل های با کیفیت، به ویژه هتل های پنج ستاره 
از مشکلات عدیده زنجان است

یک راهنمای گردشگری در گفت وگو با صدای زنجان مطرح کرد؛

 یک راهنمای گردشگری ضمن ابراز تاسف از رو به افول بودن صنعت گردشگری معتقد است پیش از 
تحریم ها؛ عوامل داخلی شامل ناکافی بودن زیرساخت ها و مشکلات معیشتی ناشی از مسائل اقتصادی 
است که گردشگری زنجان را به این حال درآورده است!صنعت گردشگری، به عنوان یکی از مهم ترین 
منابع درآمدزایی و ایجاد اشتغال در بسیاری از جوامع، همواره مورد توجه بوده است. استان زنجان 
با داشتن جاذبه های تاریخی، فرهنگی، طبیعی و مذهبی، از پتانسیل بالایی برای جذب گردشگران 
برخوردار است. با این حال، درسال های اخیر، این صنعت با چالش های متعددی روبرو بوده که منجر به 
افول آن شده است موضوعی که »سمانه زنده دل«، راهنمای گردشگری فعال در زنجان نیز در این باره 

ابراز تاسف می کند.»زنده دل« در پاسخ به پرسش عوامل....

در حالی که یک دکه به عنوان تنها محل توزیع مطبوعات در شهر خرم دره دایر بود، کلانتری مسئول 
این دکه در گفت و گو با صدای زنجان اعلام کرد بنا به دستور شهرداری و بدون توجیه خاصی این 
دکه صبح دیروزجمع آوری شده است این دکه بیش از 30 سال بود که در این شهر دایر بوده و توزیع 
مطبوعات در منطقه را بر عهده داشته است ضمن خداقوت به متولیان شهرداری خرم دره انتظار 
می رود در زمینه علل این اقدام توضیح دهند؟ شاید روزنامه در نظر این بزرگواران جایی ندارد و وجود 

یک دکه کوچک در شهر را غیرموجه می دانند.

صفحه  4

صفحه 4

صدای زنجان از بلاتکلیفی 13 ساله بخشی از زمین های گاوازنگ گزارش می دهد؛

ذی نفعان: سازمان همیاری شهرداری های استان به نمایندگی از استانداری زنجان تعدادی قطعه زمین گاوازنگ را در قالب »معاوضه« به روستائیان فروخته و پولش را هم دریافت کرده اما زمین ها را بعد از 13 سال تحویل نمی دهد!

مخابرات منطقه زنجان

جهت  عمراني  عمليات  اجرای  درنظردارد  زنجان  منطقه  مخابرات 
زنجان  استان  محدوده   در  موبایل  جدید  سایت   5 اندازی  راه  و  نصب 
واگذارنماید شرایط  واجد  حقوقی  اشخاص  به  گروه۲را   uso پروژه 

فراخوان  آگهی  به  بیشتر  اطلاعات  کسب  توانند،جهت  می  محترم  متقاضیان 
زنجان منطقه  مخابرات  سایت  و   www.tci.ir آدرس  به  ایران  مخابرات  شرکت  سایت  در 

اداره پشتیبانی  و تدارکات مخابرات منطقه زنجان به آدرسwww.za.tci.ir مراجعه نمایند.

نوبت اولمناقصه عمومی 2-1404-1- م))آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای((



سه شنبه  ۱۹  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۴ روز�� اقتصاد۲۲

ایلنا/ هر چند نائب رئیس انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی میزان 
افزایش قیمت شوینده ها را در سال گذشته بیشتر از 20 درصد اعلام می کند اما 
دیگر فعالان صنعت از افزایش قیمت تا 55 درصد و با مجوز سازمان حمایت از 

مصرف کنندگان و تولیدکنندگان خبر می دهند.
علیرضا کیانی آذربایجانی، نائب رئیس انجمن صنایع شوینده، بهداشتی و آرایشی 
ایران درباره دلیل افزایش قیمت محصولات شوینده در اواخر سال 1۴03 گفت: 
افزایش قیمت محصولات صنایع شوینده از سال گذشته تاکنون بیشتر از 20 
درصد نبوده است و این 20 درصد هم در دو مرحله صورت گرفت تا به جامعه 
مصرف فشار وارد نیاید و این در حالی است که صنعت در اواخر سال گذشته با 
مشکل تامین ارز روبه رو شده بود که البته پس از مطرح کردن این موضوع در 
رسانه ها و اعلام هشدار درباره فعالیت واحدهای تولیدی صنایع شوینده مشکل 

فعلا برطرف شده است.
وی تصریح کرد: با وجود افزایش 20 درصدی قیمت ها صنعت هنوز در ضرر قرار 
دارد و این ضرر در تولید پودر بیش تر از تولید دیگر محصولات مشهود است و 
رشد قیمتی یادشده جبران کننده افزایش هزینه های تولید در سال 1۴03 نبود 
زیرا تولیدکنندگان علاوه بر افزایش قیمت ارز، افزایش قابل توجه مواد اولیه تولید 
را متحمل شدند. تنها در دو نمونه قیمت اسید در سال 1۴03 نسبت به سال 
1۴02 دو برابر شد و هزینه بسته بندی از دو برابر نیز افزایش بیشتری را تجربه 
کرد به این مشکلات قطعی برق در تابستان و زمستان رو تاثیر آن بر تولید را 

هم بیفزایید. 
کیانی در پاسخ به اینکه تجربه خرید مصرف کنندگان حاکی از افزایش بیش از 
20 درصدی قیمت ها در سال 1۴03 است، اظهار کرد: اگر کالایی با افزایش بیش 
از 20 درصدی نسبت به سال 1۴02 عرضه می شود ارتباطی با تولیدکننده ندارد 
و این افزایش از سوی خرده فروشان اعمال شده است و تاکید می کنم که نه تنها 
افزایش از میزان یادشده بیشتر نبوده بلکه از اسفند سال 1۴03 تاکنون حتی یک 

ریال به قیمت انواع محصول شوینده در کشور اضافه نشده است.
در همین حال محمدعلی گرجی، رئیس کمیسیون آرایشی انجمن تولیدکنندگان 
مواد شوینده، بهداشتی و آرایشی ایران از افزایش سه مرحله ای قیمت مواد شوینده 
و در مجموع به میزان 55 درصد خبر داد. به گفته گرجی مرحله نخست افزایش 
قیمت در خرداد ماه به میزان 1۸ درصد و مرحله دوم در مرداد به میزان 10 
درصد بود، مرحله سوم افزایش قیمت شوینده ها نیز در دی ماه پس از حذف ارز 
نیمایی و جایگزینی آن بازار توافقی اتفاق افتاد و به میزان 20 درصد اتفاق افتاد. 
وی تصریح کرد: افزایش قیمت ها با مجوز سازمان حمایت از مصرف کنندگان 

انجام شده است. 

ارقام ضد و نقیض از افزایش قیمت شوینده ها 
اعتماد/ هر چند که اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۴ با چالش هایی روبه رو است، اما فرصت های در سال گذشته 

متعددی نیز پیش رو دارد، بر اساس برآوردها رشد اقتصادی ایران در سال ۱۴۰۴ بین 2 
تا 3.۵ درصد خواهد بود که این میزان کمتر از هدف گذاری برنامه هفتم توسعه برای رشد 

8 درصدی است که تحقق آن در شرایط کنونی دشوار به نظر می رسد.
همچنین نرخ تورم در سال ۱۴۰۴ همچنان بالا پیش بینی می شود و ممکن است در 
کانال های 3۵ تا ۴۰ درصد باقی بماند که این امر می تواند به کاهش قدرت خرید مردم و 
افزایش نابرابری های اقتصادی منجر شود. تحریم های بین المللی و محدودیت های تجاری 
از جمله موانع اصلی در مسیر سرمایه گذاری و تولید در کشور هستند و بیش از 8۰ درصد 
اقتصاددانان بر این باورند که تحریم ها مشکل اصلی تولید کشور در سال ۱۴۰۴ خواهند 
بود. البته با توجه به شرایط اقتصادی و سیاسی نوسانات نرخ ارز در سال ۱۴۰۴ محتمل 
است، چرا که این نوسانات تاثیر مستقیمی بر نرخ تورم و هزینه های واردات خواهد داشت.

کارشناسان اقتصادی بر این باورند؛ اقتصاد ایران در سال ۱۴۰۴ با رشدی کند، تورمی بالا و 
چالش های سرمایه گذاری مواجه خواهد بود که تنها رفع تحریم ها، بهبود روابط بین المللی 
و اجرای سیاست های اقتصادی مناسب می تواند به بهبود این وضعیت کمک کند و برای 
دستیابی به رشد پایدار و کاهش تورم، اجرای اصلاحات ساختاری و بهبود فضای کسب و 

کار ضروری به نظر می رسد.
طلا پناهگاهی امن برای سرمایه  باقی ماند

آن گونه که پیش بینی می شود با توجه به تداوم فشارهای تورمی، رشد نقدینگی و نوسانات 
نرخ ارز، بازار طلا در سال ۱۴۰۴ همچنان به عنوان یکی از پناهگاه های اصلی سرمایه 

باقی بماند.
چنانچه نرخ جهانی طلا روندی صعودی داشته باشد و ارزش ریال تضعیف شود، قیمت 
طلا در داخل می تواند رشدی معادل 3۵ تا ۵۰ درصد را تجربه کند و در صورت تثبیت 
نسبی در سیاست خارجی، رشد این بازار محدودتر ولی همچنان مثبت خواهد بود و طلا 
به دلیل نقدشوندگی بالا و قابلیت حفظ ارزش، جایگاه خود را در پرتفوی سرمایه گذاران 

حفظ خواهد کرد.
افزایش شکاف بین نرخ رسمی و بازار آزاد ارز

نرخ ارز در سال ۱۴۰۴ همچنان تابعی از تامین منابع ارزی، صادرات نفت و مذاکرات 
سیاسی خواهد بود. در سناریوی تداوم شرایط فعلی، انتظار می رود ریال در برابر دلار بین 
3۰ تا ۴۰ درصد تضعیف شود. افزایش شکاف بین نرخ رسمی و بازار آزاد نیز محتمل است، 

به خصوص در صورت کاهش درآمدهای ارزی یا تشدید تحریم ها.
ارز، به رغم ریسک های سیاسی همچنان مورد توجه بخش زیادی از مردم برای حفظ قدرت 

خرید خواهد بود و به نوعی شاخص روانی تورم نیز محسوب می شود.
بازدهی مثبت در بازار سکه

بازار سکه به عنوان تلفیقی از قیمت طلا و نرخ ارز، در سال ۱۴۰۴ تحت تاثیر همزمان هر 
دو عامل خواهد بود. در شرایط عادی سکه می تواند رشد قیمتی معادل یا حتی بیشتر از 
طلای آب شده را تجربه کند، به خصوص در مواقعی که انتظارات تورمی شدیدتر می شود، 

پیش بینی می شود بازدهی سکه در محدوده ۴۰ تا ۶۰ درصد قرار گیرد.
ریسک های سیاسی مانعی بر سر راه بورس

بازار سهام ایران در سال ۱۴۰۴ با چالش های چندوجهی روبه رو خواهد بود. از یک سو، 
رشد نقدینگی، افزایش تورم و کاهش ارزش پول ملی می تواند به رشد اسمی بازار منجر 
شود؛ اما از سوی دیگر، ریسک های سیاسی، نبود سرمایه گذاری خارجی، نرخ بهره بالا و 
نااطمینانی در سیاستگذاری ها، مانع از رشد پایدار شاخص خواهند بود. در بهترین حالت، 
بورس می تواند رشد اسمی متناسب با تورم )3۰ تا ۴۰ درصد( داشته باشد، اما همچنان با 
نوسانات بالا و خروج دوره ای نقدینگی مواجه خواهد بود، شرکت های دلاری محور، صادراتی 

و بنیادی، در این فضا عملکرد بهتری خواهند داشت.
بازار مسکن حافظ سرمایه در برابر تورم

بازار املاک و مستغلات در سال ۱۴۰۴ نیز همانند سال های گذشته، پناهگاهی برای 
سرمایه گذاری تلقی خواهد شد، اما به دلیل افت توان خرید خانوار و اشباع قیمتی در 
برخی مناطق، رشد عمومی بازار محدود خواهد بود. واحدهای متراژ پایین )زیر 8۰ متر( در 
مناطق پرتقاضا همچنان رشد خواهند داشت، اجاره بها نیز با توجه به فشار تورمی و کمبود 
عرضه، احتمالا افزایشی ۴۰ تا ۵۰ درصدی خواهد داشت و در کل، بازار مسکن بیش از 
آنکه سودده باشد، حافظ سرمایه در برابر تورم باقی خواهد ماند. اما با توجه به روند اقتصادی 
فعلی، انتظارات تورمی، ریسک های سیاسی و نرخ رشد نقدینگی چند سناریو برای بازارهای 

مختلف می توان متصور بود؟
سناریوی اول؛ تورم در محدوده 35 تا 40 درصدی

به  جدید  سال  در  مختلف  بازارهای  چشم انداز  در خصوص  اقتصاددان  مولوی،  پیمان 
»اعتماد« گفت: سه سناریو برای بازارهای گوناگون در سال ۱۴۰۴ وجود دارد. در سناریوی 
اول در صورتی که تحریم ها همچنان برقرار باشد و تشدید نشود و به همین میزان در 
حرکت باشد، رشد نقدینگی در حدود 3۰ درصد و رشد اقتصادی 2.۵ درصد خواهد شد 
و با لحاظ کردن نرخ بهره بدون ریسک 32 درصدی بازار املاک و مستغلات کماکان در 
وضعیت نزدیک به رکود باقی خواهد ماند و ساختمان های کوچک تر از 8۰ متر رشدی 
حدود 2۰ تا 2۵ درصد را تجربه خواهند کرد. مولوی با اشاره به افزایش نرخ اجاره بهاء در 
سال جاری نیز افزود: به نظر می رسد در این سناریو اجاره بهاء رشدی حدود ۴۵ درصدی را 
تجربه کند و در بازار طلا نیز شاهد رشد دلاری به علاوه ریالی باشیم و طلا نیز بین 3۵ تا 
۴۰ درصد افزایش خواهد داشت و بهای ریال نیز در سال جاری 3۵ درصد تضعیف خواهد 

شد و شاخص بورس نیز به 3 میلیون واحد خواهد رسید.
سناریوی دوم؛ تورم بین 40 تا 45 درصدی

این اقتصاددان با اشاره به سناریوی دوم برای بازارهای مختلف خاطرنشان کرد: در صورتی 
که میزان صادرات ایران تا ۵۰ درصد افت کند، نرخ تورم بین ۴۰ تا ۴۵ درصد خواهد شد 

و بازار املاک و مستغلات مجددا در رکود تورمی فرو خواهد رفت و رشد بازار مسکن در 
املاک زیر 8۰ متر هم به سختی به 2۵ درصد خواهد رسید. مولوی تصریح کرد: همچنین 
بازار طلا رشدی بین ۴۵ تا ۵۰ درصد را تجربه خواهد کرد و ارزش پول ملی نیز بین ۴۰ 

تا ۴۵ درصد کاهش خواهد داشت.
سناریوی سوم؛ تورم بین 60 تا 70 درصدی

این کارشناس اقتصادی در ادامه افزود: در سناریوی سوم و بدون وقوع جنگ که سناریوی 
بدبینانه ای هم هست با شدت گرفتن تحریم ها و کاهش 9۰ درصدی در صادرات نفت و 
تهدید صادرات غیرنفتی و صادرات 2۵ درصدی کالاهای غیرنفتی همراه خواهد شد و 
میزان تورم بین ۶۰ تا 7۰ درصد افزایش خواهد داشت و کاهش ارزش ریال نیز معادل 
همین میزان 7۰درصد خواهد بود. او در مورد بازار طلا در سناریوی سوم نیز ادامه داد: 
میزان رشد قیمت طلا نیز بین ۶۰ تا 7۰ درصد خواهد شد و در بازار املاک و مستغلات 
نیز شاهد رشدی حدود 3۰ تا 3۵ درصدی خواهیم بود و شاخص ها در بازارسهام حتی 
به شاخص 3 میلیون واحد هم نخواهد رسید. این اقتصاددان در خصوص وضعیت بازارها 
در شرایط جنگی نیز خاطرنشان کرد: در صورتی که جنگی بین ایران و امریکا رخ دهد 
به علاوه شاخص های اقتصادی  باید شاخص های اجتماعی را نیز در نظر گرفت، چرا که با 

ریسک های اجتماعی شدیدی روبه رو خواهیم شد.
شدت گرفتن خروج سرمایه از کشور

مولوی در مورد وضعیت سرمایه گذاری ها نیز گفت: به نظر نمی رسد سرمایه گذاری چندانی 
در بخش تولید به وجود  آید و بیش از اینکه سرمایه گذاری در کشور صورت گیرد با خروج 
سرمایه از کشور مواجه خواهیم شد. این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه از سال ۱39۰ 
تاکنون شاهد کاهش سرمایه گذاری های ثابت ناخالص در اقتصاد ایران بودیم، گفت: میزان 
سرمایه گذاری ها در طول این مدت منفی بوده و به نظر می رسد همچنان این وضعیت 
ادامه پیدا کند، چرا که ریسک های سیاسی و بین المللی و ریسک های کشوری اجازه 

سرمایه گذاری را نمی دهد و حتی با خروج سرمایه از کشور روبه رو هستیم.
این اقتصاددان با بیان اینکه تا زمانی که تورم وجود دارد سرمایه ای وارد تولید نخواهد 
شد، افزود: اگر این روزها شاهد آنیم که مقدار ناچیزی سرمایه گذاری شده به این دلیل 
است که میزان واردات برخی کالاها محدود شده و با ایجاد انحصار یک فرد خواستار تولید 
می شود، اما این مساله هم به قیمت از دست رفتن حق انتخاب مردم است. به عنوان 
نمونه خودروهای چینی را در کشور مونتاژ می کنند و مردم  باید حدود 3 میلیارد تومان 
بابت این خودرو بپردازند، این در حالی است که قیمت این خودرو در صورت واردات ۱.۵ 
میلیارد تومان است و این فرد به جای دو خودرو باید یک خودرو تهیه کند و نه تنها در 
حوزه خودرو، بلکه در حوزه لوازم خانگی، موبایل و ... نیز این اتفاق افتاده و حق انتخاب 

مصرف کننده از بین رفته است.

در چه صورت تورم در کشور در سال ۱۴۰۴ به ۷۰ درصد خواهد رسید؟

از  بخشی  ذی نفعان  از  جمعی   )1404 ماه  فروردین   17( یکشنبه  محمدی:  لیلا 
انتظار تحویل  زمین های منطقه گردشگری گاوازنگ که حدود 13 سال است در 
زمین های معاوضه شده شان هستند، مقابل استانداری زنجان تجمع کرده و از مسئولان 

ذیربط خواستند تا تکلیف بیش از 150 قطعه زمین بلاتکلیفِ مردم را روشن کنند.
بنا بر گفته تجمع کنندگان حدودا 157 قطعه زمین در منطقه گاوازنگ بلاتکلیف 
مانده است و ذی نفعان که تعدادشان به حدود ۶۹ نفر می رسد خواهان رسیدگی 

سریع هستند.
گفته می شود؛ تقریبا از سال 13۸5 به بعد بخشی از اراضی در گاوازنگ از طریق 
سازمان همیاری شهرداری های زنجان به نمایندگی از استانداری زنجان به صاحبان 
هیچ  سال ها  گذشت  از  بعد  که  است  شده  واگذار  پیمانکاران  و  شهروندان  زمین، 

نتیجه ای در قبال درخواست ها برای ساخت و ساز صورت نگرفته است.
صاحبان زمین های حوالی باغ ایرانیان )بخش بالایی نمایشگاه بین المللی کاسپین( به 
صدای زنجان می گویند: این اراضی در مساحت 5 هکتاری و به 157 قطعه نیز تقسیم 
شده و از سوی سازمان همیاری شهرداری های استان زنجان و با اطلاع استانداری 
زنجان به تعدادی از شهروندان و پیمانکاران فروخته شده است اما موضوع ساخت و 
ساز در زمین های خریداری شده شان تحت الشعاع برخی بی قانونی ها قرار گرفته است.

یکی از ذی نفعان به صدای زنجان می گوید: سال های ۸۹ و ۹0 و ۹1 سازمان همیاری 
شهرداری های استان به نمایندگی از استانداری زنجان تعدادی قطعه زمین گاوازنگ را 
در قالب »معاوضه« به روستائیان فروخته است. مقرر شده بود طی ۲ سال این قطعات 

تحویل شود اما با گذشت حدود 13 سال این مهم صورت نگرفته است.
وی با بیان اینکه سازمان همیاری شهرداری ها به نمایندگی از استانداری زنجان 
قطعات را فروخته و پولش را هم اخذ کرده است، ادامه می دهد: من ۲۶00 متر زمین 
دادم و ۲۸0 متر زمین دریافت کرده ام الان ارزش زمین قبلی من 3 برابر زمین فعلی 
است. اگر به هر دلیلی زمین دریافتی ام را نمی دهند زمین قبلی من را پس بدهند که 

تا به امروز ارگان ذیربط زمین ها را تحویل نداده است.
 دلالی به بهانه توسعه گردشگری؟

سید محمدحسین جعفری، دکترای تخصصی شهرسازی در گفت وگو با صدای زنجان 
در خصوص مشکلات پیش آمده حقوقی در دهه 70 که بحث »گردشگری گاوازنگ« 
و »ساکنان منطقه گاوازنگ« را تحت الشعاع قرار داده است، بارها گفته است که؛ برای 
رونق اقتصادی و افزایش شادی و امید زندگی بین زنجانی ها؛ مسئولان باید نسبت 
به تعیین تکلیف وضعیت گاوازنگ زنجان در اسرع وقت اقدامات لازم را انجام دهند. 
متاسفانه نحوه حمایت از سرمایه گذار را بلد نیستیم. دولت موظف است فضا را فراهم 
کند تا مردم دارای اندوخته و سرمایه را ترغیب به سرمایه گذاری کند. متاسفانه در 

استان زنجان نمی دانیم در مقابل سرمایه های مردمی چه کار کنیم!
پروژه  الزامات  از  لوله کشی  شرب  آب  و  گازرسانی  شبکه  نظیر  زیرساخت  ایجاد 
گردشگری گاوازنگ است و بنا به گفته افراد مطلع؛ گاز و آب شرب از مولفه های مهم 
در ایجاد هتل، کافی شاپ، رستوران و غیره است که متاسفانه با گذشت بیش از ۲0 

سال به آن توجه قابل قبولی نشده است.
یکی از ساکنان منطقه گاوازنگ با اشاره به انحراف در واگذاری اراضی بین بازه زمانی 
۸۹ تا ۹۲ یادآور می شود: شاید در برخی موارد بدون کسب مجوز از سوی ارگان های 
ذیربط از جمله جهاد کشاورزی و منابع طبیعی فرآیند واگذاری انجام شده که این 
مسئله سبب گردیده تا نهادهای مربوطه روند اجرای پروژه را کند و در برخی موارد 

متوقف کرده اند.
این فرد مطلع با بیان اینکه ابتدای سال ۹0 اقدامات مربوط به تملک بخشی از اراضی 
در محل هدف انجام و مقرر شد به اهالی در ازای واگذاری زمین های خود، شهرک 
مسکونی در مجاورت سد گاوازنگ برای اسکان روستائیان اختصاص یابد، می گوید: 
پس از سال ۹۲ این روند متوقف شد. به نظرم این بخش یکی از آسان ترین بخش های 
پروژه گاوازنگ است و مسئولان باید به سرعت نسبت به تعیین تکلیف زمین ها و آغاز 
عملیات شهرک سازی در منطقه هدف اقدام کرده و نسبت به فنس کشی در اطراف 

محوطه پروژه اقدام کند.
گفتنی است در این سال ها برخی از مسئولان ذیربط در گفت وگو با صدای زنجان در 
مورد زمان تکمیل و تحویل پروژه اعلام کرده اند که؛ مشکلات فعلی این پروژه مربوط 
به روند اجرایی نیست. برای این مشکل می توان زمانی را تعیین کرد اما در حال 

حاضر مشکل حقوقی وجود دارد که ضروری است کارگروهی با حضور شرکت های 
خدمات رسان، جهاد کشاورزی، منابع طبیعی و استانداری تشکیل و مباحث حقوقی 

در آن بررسی و پیگیری شود.
وعده آبادی!

چند سال پیش مقرر شده بود تا پروژه گردشگری گاوازنگ در دو بخش اجرایی شود؛ 
بخش نخست شامل عرصه 75 هکتاری مشتمل بر 14 قطعه با کاربری مختلف از 

جمله احداث انواع رستوران ها، کافی شاپ و اماکن تفرجگاهی!
بخش دوم نیز مربوط به عرصه 3۲7 هکتاری بود که عموما مناطق کوهستانی و 
قسمت بالای سد را شامل می شد؛ طبق برنامه ریزی صورت گرفته در این بخش 
استقرار انواع اقامتگاه ها و مراکز خدماتی و رفاهی، سکونتگاه ها و اماکن تفرجگاهی 

مورد هدف بود.
تقریبا از سال 77 مدیریت پروژه 150 هکتاری به سازمان همیاری شهرداری های 
استان واگذار شد اما بعدها به دنبال پیگیری برخی از افراد مبنی بر مالکیت آن ها 
در محدوده نامبرده از طریق دستگاه قضایی و صدور احکام مربوطه که نشان می داد 
بخشی از اراضی متعلق به مردم بوده و شامل اراضی ملی نمی شود! البته برخی دلایل 
محیطی و فنی دیگر نیز سبب شد که مساحت 150 هکتاری پروژه به 100 و نهایتا 75 
هکتار کاهش یابد. نهایتا پروژه گردشگری گاوازنگ در سال ۹3 در کارگروه زیربنایی 
در قالب 14 لکه جداگانه در مجموع به مساحت 75 هکتار تعریف شد و به عبارت 
دیگر دارای طرح روشن و مشخصی شد. این طرح مشابه طرح تفصیلی در شهر بوده 
و در 14 لکه متفاوت کاربری ها اعم از مسکونی، تجاری، اداری، گردشگری، آموزشی 
مذهبی، بهداشتی و انواع مراکز خدماتی مانند کافی شاپ ها، فودکورت ها، هتل و نظایر 
آن مشخص تر شد اما بنا به اظهارات مسئولان وقت سازمان همیاری شهرداری های 
استان به علت واگذاری های غیر اصولی انجام شده و انجام اقدامات خارج از چارچوب 
قرارداد در اواخر دهه ۸0 و اوایل دهه ۹0، با ورود برخی دستگاه های نظارتی، عملا 
طرح سرعت حداقلی را داشته است. همچنین به تدریج برخی پرونده های مربوطه در 

نهادهای ذیربط تشکیل شده و موضوع در دستور کار قرار گرفت.
سعید خلجی، مدیرکل وقت دفتر امور شهری و شوراهای استانداری زنجان مهرماه 
1403 در خصوص تهیه طرح جامع گردشگری منطقه گاوازنگ زنجان؛ امیدواری ها 

برای تعیین تکلیف مجموعه گردشگری گاوازنگ را بین ذی نفعان ایجاد کرده است.
خلجی عنوان کرد: تصمیم گیری های مقطعی و غیرکارشناسی از دهه 70 باعث شد 
شاهد مشکلات امروز باشیم و از طرفی ورود سازمان همیاری شهرداری ها به گاوازنگ 

و اقداماتی که انجام داد نتوانست انتظارات را برآورده کند.
مدیرکل وقت دفتر امور شهری و شوراهای استانداری زنجان با اشاره به اینکه تعداد 
کثیری از مردمی که در این منطقه زمین خریداری کردند درگیر مشکلات عدیده 
حقوقی و ملکی شدند، گفت: با توجه به اینکه سطح 7۸ هکتاری گاوازنگ داخل 

محدوده زنجان تعریف شده است، از اراضی ملی به مالکیت اداره راه و شهرسازی زنجان 
درآمده است. البته من به هیچ عنوان عملکرد گذشتگان را نقد نکرده و نمیکنم زیرا هر 

کسی به فراخور زمان و موقعیت تصمیمی را در خصوص گاوازنگ اتخاذ کرده است.
او تاکید می کند: در خصوص بحث گاوازنگ، با توجه به اتفاقاتی که در فرایندی که 
در دهه 70 با توجه به زمان و شرایط تصمیماتی اتخاذ شده که در نهایت به مشکلی 
کنونی رسیده ایم، در این زمینه معتقدم اگر تمامی نظرات مبتنی بر کارشناسی باشد 

قطعا نتیجه و برآیند آن دارای خطای کمی است.
 برنامه گردشگری گاوازنگ برای کل مجموعه 7۸ هکتاری

 از جمله باغ ایرانیان کجاست؟
شوراهای  و  شهری  امور  دفتر  وقت  مدیرکل   1403 سال  مهرماه  اینکه  وجود  با 
استانداری زنجان با اشاره به مشکلات ایجاد شده در خصوص گاوازنگ و مسئولیت 
سازمان همیاری شهرداری ها از سال 13۹۸ و متعاقبا از سال 1400 وعده آبادی داده 
و گفته بود: با ابلاغ جدید طرح تفصیلی شهر زنجان، مسئولیت اراضی محدوده حریم 
شهری گاوازنگ )نه اعیانی( به راه و شهرسازی واگذار شد. متولی اراضی گاوازنگ راه 
و شهرسازی است و با توجه به اینکه پیوست دقیق اراضی تحت مالکیت اداره مذکور 
باید گردآوری می شد از این رو مشاور مربوطه باید برنامه گردشگری برای کل مجموعه 
7۸ هکتاری و نه فقط باغ ایرانیان را تهیه می کرد اما هنوز اتفاق خاصی که به مطالبه 

مردم پاسخ درستی داده شود، نیفتاده است.
در  واقع  زمینی  سال ۸۸-۸۹  می گوید:  زنجان  صدای  به  ذی نفعان  از  دیگر  یکی 
از  با سربرگ استانداری زنجان )پشت مغازه ها( خریداری کردیم، پس  »گاوازنگ« 
سال ها نه تنها زمین را تحویل ما نمی دهند بلکه می گویند زمین دیگری را برای مان در 
نظر گرفته اند و حاضرند معاوضه کنند. با از سرگیری اقدامات مطالعاتی برای پیگیری 
پروژه گردشگری گاوازنگ امیدوار بودیم که به این دغدغه ذی نفعان گاوازنگ توجه 
شود اما وقتی برای چندمین بار مسئولان پاسخی شفاف نداشتند همچنان بابت 

رسیدگی به حق مان مایوس شده ایم!
بنا بر پیگیری های صدای زنجان نیمسال دوم 1403 مسئولان از بکارگیری یک مشاور 
ذی صلاح بومی برای انجام کارهای کارشناسی در منطقه گاوازنگ خبر داده و گفته 
بودند که تهیه طرح جامع گردشگری و توریستی در دستور کار است و چنانچه طرح 
آماده و تصویب شد، یک سند راهبری برای مدیریت استان خواهد بود. حتی برخی از 
متولیان امر نیز از ذی نفعان حقیقی و حقوقی خواسته بودند که نقطه نظرات خود را به 
مشاور اعلام کنند تا پس از بررسی کارشناسانه، موارد در قالب طرحی تصویب شده و 

این طرح به عنوان نقشه و سند راه مدنظر مجریان قرار گیرد.
صدای زنجان برای پیگیری موضوع مذکور و تعیین تکلیف بخشی از زمین های 13 
ساله گاوازنگ مراتب را از طریق مسعود بیات منش، معاون عمرانی استاندار زنجان 

پیگیری کرد اما امکان گفت وگو با وی میسر نشد!

صدای زنجان از بلاتکلیفی 13 ساله بخشی از زمین های گاوازنگ گزارش می دهد؛

وعــــــده  آبــــــــادی! 
ذی نفعان: سازمان همیاری شهرداری های استان به نمایندگی از استانداری زنجان تعدادی قطعه زمین گاوازنگ را در قالب »معاوضه« به روستائیان فروخته و پولش را هم دریافت کرده اما زمین ها را بعد از 13 سال تحویل نمی دهد!

راه و شهرسازی استان  بازآفرینی  برنامه مسکن و  اداره  صدای زنجان/ رئیس 
زنجان با اشاره به پروژه 512 واحدی m1 در کوی زنگان گفت: این پروژه ۹۹ 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد و تعداد 266 واحد مسکونی به متقاضیان تحویل 

داده شده است.
بهزاد کردلو، رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان زنجان 
به پروژه 512 واحدی m1 در کوی زنگان اشاره و اظهار کرد: این پروژه در هشت 
بلوک در قسمت شمالی کوی زنگان ساخته شده و کل پروژه آماده تحویل به 
متقاضیان است.وی تعداد واحدها در هر بلوک را 6۴ واحد اعلام کرد و افزود: تا 
کنون واحدهای مسکونی پروژه مذکور در سه فاز به متقاضیان تحویل داده شده 
است. رئیس اداره برنامه مسکن و بازآفرینی راه و شهرسازی استان زنجان با بیان 
اینکه تاکنون تعداد ۴23 نفر از متقاضیان پروژه m1 کوی زنگان انتخاب واحد 
کردند، گفت: در ادامه 301 نفر از متقاضیان این پروژه تقسیط تسهیلات بانکی 
را انجام داده و سپس 266 نفر از متقاضیان نامه تحویل واحد را دریافت کردند. 
کردلو با بیان اینکه در سال جاری تمام واحدهای پروژه مذکور به متقاضیان 
تحویل داده می شود، تأکید کرد: خوشبختانه زیرساخت های برق ،گاز و آب در 
پروژه مذکور تمام شده و عملیات محوطه سازی و فضای سبز هم در حال اجرا 

است.

صدای زنجان /  معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری زنجان بر استمرار بحث 
آموزش مسائل ایمنی به مردم تاکید کرد و گفت: در کنار کارهای فیزیکی برای 
ارتقای ایمنی جاده ای، بحث آموزش مسائل ایمنی به مردم باید به صورت مستمر 

ادامه یابد.
مسعود بیات منش )دوشنبه 1۸ فروردین( در شصت و نهمین جلسه کمیسیون 
ایمنی راه های استان، با اشاره به فعالیت های اداره کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای، پلیس راه استان و دیگر ارگان های خدمات رسان در تعطیلات نوروز 
در راستای ارتقای ایمنی حمل و نقل جاده ای، اظهار کرد: آمار کاهشی تلفات 
به سال گذشته،  نفر نسبت  به 11  از 16  امسال  نوروز  تعطیلات  جاده ای در 

نشان دهنده تاثیر فعالیت این دستگاه ها است.
وی افزود: دستگاه های ذی ربط وظیفه دارند تا در حل عوامل مختلف مربوط 
به حوادث جاده ای اقدامات لازم را به عمل آورند و در کنار آن، آگاهی بخشی و 

آموزش برای فرهنگ سازی در جامعه باید نهادینه شود.
او حضور مستمر و دلسوزانه مدیران در جاده ها را بسیار موثر دانست و افزود: لازم 
است هر کدام از ما علاوه بر وظایف اصلی که بر عهده داریم، برای هم افزایی و 

کمک به دیگر دستگاه ها و سازمان ها اقدام کنیم.
بیات منش با اشاره به مصوبه ساخت سه راهی ارکوئین، از تکمیل محور خیرآباد 
تا سه راهی پل قره بلاغ، محور قیدار تا روستای پیرمرزبان و تکمیل رمپ و لوپ 

کمربندی تا حصار با اولویت بندی نقاط حادثه خیز خبر داد.
شهرک  احداث  بر  ادامه  در  زنجان  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
ترافیکی تاکید کرد و مقرر شد همه دستگاه های استان به تخصیص محل و 

احداث این شهرک در 2 نقطه از شهر اقدام کنند.
بیات منش با تاکید بر این موضوع که فرهنگ ترافیکی باید از مقطع ابتدایی شروع 
شود، اظهار کرد: آموزش و فرهنگ سازی ایمنی و ترافیک از سنین پایین تأثیر 

زیادی در آگاهی بخشی نسبت به فرهنگ ایمنی و ترافیک دارد.

رئیس اداره برنامه مسکن 
و بازآفرینی راه و شهرسازی استان زنجان :

تحویل ۲۶۶ واحد مسکونی از پروژه m۱ کوی 
زنگان به متقاضیاندر حال پیگیری است

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

معاون استاندار زنجان:
بحث آموزش مسائل ایمنی به مردم

 باید به صورت مستمر ادامه یابد



۳۳روز��سه    شنبه   ۱۹   فروردین    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۲۴
فرمانده انتظامی شهرستان زنجان :

اراذل و اوباش منطقه اسلام آباد زنجان 
دستگیر شدند

مدیرکل دامپزشکی استان زنجان  خبرداد:
جوجه ریزی بیش از ۳۴ میلیون قطعه 

در مرغداری های زنجان

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان خبرداد :
افزایش ۳۲ درصدی بارش ها در زنجان

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

جامعه

صاحب خبر/ خستگی، فرسودگی، ترس از آینده  و بی پاسخ ماندن تمام این دغدغه ها، 
چیزی است که هر روز والدین کودکان اتیسم را می شکند. تا چه زمانی قرار است این 
خانواده ها نادیده گرفته شوند؟ تا کی باید به تنهایی بار همه چیز را به دوش بکشند؟ اگر 
قرار باشد حمایت و برنامه ای برای این بچه ها وجود نداشته باشد، آینده   آنها چه می شود؟

اتیسم یک اختلال نیست، یک تفاوت است؛ چالشی برای کودک و خانواده اش که در 
نبود حمایت کافی، می تواند به بحران تبدیل شود. تشخیص های نادرست، انگ زنی های 
ناآگاهانه، کمبود منابع تخصصی، فشار اقتصادی، نبود آموزش در مدرسه ها و نبود درک 
در جامعه، تنها بخشی از بارِ سنگینی است که این خانواده ها به دوش می کشند. ماه 
آوریل، ماه جهانی آگاهی درباره اتیسم، فقط یک مناسبت تقویمی نیست؛ فرصتی است 
برای دیدن خانواده هایی که اغلب نادیده گرفته می شوند. برای شنیدن صدایی که شاید 
بلند نباشد، اما واقعی است. اگر قرار است تغییری اتفاق بیفتد، باید از آگاهی آغاز شود؛ 

آگاهی ای که به درک، پذیرش و حمایت ختم شود.
»ایلیا« نوجوان اتیستیک است که از سه سالگی، تشخیص اتیسم گرفته است. مادر این 
نوجوان از سال های دوری می گوید که سراغ پزشکان زیادی رفته تا تشخیص دقیق و 
درستی بگیرد. او در گفت وگو با »شرق« می گوید: »دریافت تشخیص اتیسم برای یک 
کودک، شروع یک مسیر طولانی برای والدین است. مسیری که نیاز به صبر، آگاهی و 
سلامت روحی دارد. بسیاری از والدین بلافاصله پس از تشخیص، تمام تمرکزشان را 
روی کودک می گذارند و از خودشان غافل می شوند، درحالی که اولین و مهم ترین قدم، 

رسیدگی به وضعیت روانی خود والدین است؛
چون آنها در ابتدای مسیر با شوک و ناباوری شدیدی روبه رو می شوند. اولویت اول، 
مراجعه به روان شناس برای والدین است، نه کودک. این تشخیص می تواند فشارهای 
روحی، اضطراب و احساسات متناقضی را ایجاد کند که اگر به درستی مدیریت نشوند، 
برای رشد و  والدین شوند. در حالی که کودک  باعث فرسودگی و استیصال  می توانند 
یادگیری نیاز به یک محیط پایدار و آرام دارد، با این آرامش زمانی ممکن است والدین 
بتوانند سلامت روانی خود را حفظ کنند. پس از دریافت حمایت های روان شناسی، والدین 
می توانند با ذهنی آماده تر، به آموزش و توان بخشی فرزندشان بپردازند. اما این مسیر پر از 
چالش است، بنابراین داشتن یک مشاور یا روان شناس همراه، به ویژه برای مواقع بحرانی، 
ضروری است. والدینی که از لحاظ روحی و روانی قوی تر باشند، بهتر می توانند نیازهای 

فرزندشان را درک کرده و از او حمایت کنند«.
ترس از آینده فرزند اتیستیک

»ایلیا« از طیف شدید اتیسم به حد مرزی رسیده است و مادرش این گونه ادامه می دهد: 
»خانواده ها بدانند که در نهایت، تنها حامی واقعی کودک شان هستند. اگر آنها خود را 
فراموش کنند و در مسیر پرتنش فرسوده شوند، نه تنها خودشان آسیب می بینند، بلکه 
فرزندشان هم از داشتن یک همراه قوی و پایدار محروم خواهد شد، بنابراین اولین قدم 
پس از دریافت تشخیص، مراقبت از خود و ایجاد یک سیستم حمایتی برای حفظ 
آرامش و سلامت خانواده است. من، مادر »ایلیا« اگر در این مسیر از روان شناس کمک 
نمی گرفتم و صبوری نمی کردم، حالا نمی توانستم تا اینجا پیش بیایم. و در نهایت، هیچ 
حامی واقعی وجود ندارد؛ همه حمایت ها در حد نمایش و شعار باقی مانده اند. ماییم و 
روزهایی که یکی پس از دیگری می گذرند، جامعه ای که همچنان در بی خبری و ناآگاهی 
مانده و کودکانی که همراه با والدین شان در انزوا فرو رفته اند. من هم خسته ام، اما باید 
تا آخرین توان ادامه بدهم. ایلیا فقط من و پدرش را دارد. امیدوارم روزی که دیگر در 
این دنیا نیستم، خیالم راحت باشد که فرزندم در جای امنی است و دولتی هست که 

حامی او باشد«.
نگرانی از آینده، دغدغه بسیاری از مادرانی است که فرزندشان با اتیسم روبه رو هستند 
و به سن نوجوانی رسیده اند. حمایت های اجتماعی و حرفه آموزی به موضوع مبهمی 
تبدیل شده است: »اینکه هنوز هیچ مرکز نگهداری استاندارد و امنی برای بچه های 
اتیسم در کشور ما تأسیس نشده، یکی از بزرگ ترین نگرانی های والدین این کودکان 
است. سؤالی که همیشه در ذهن ما می چرخد، این است: اگر روزی ما نباشیم، چه کسی 
مراقب فرزندمان خواهد بود؟ والدین بچه های اتیسم در تمام مراحل زندگی کودک شان، 
از تشخیص تا درمان و مراقبت، کاملا تنها هستند. هیچ سیستمی برای حمایت از آنها 
وجود ندارد، هیچ نهادی مسئولیت این بچه ها را برعهده نمی گیرد و این بار سنگین کاملا 

بر دوش خانواده است«.
اتیسم همچنان ناشناخته مانده است

به  اگرچه  نوجوان، حرف های زیادی دارد؛ حرف هایی که  این  »سمیه عزیزی«، مادر 
تجربه های گذشته اش از مواجهه با مسئله و چالش پسرش مربوط است اما او را سال ها 
تحت تأثیر قرار داده است؛ از مربی بهزیستی که حتی توان ارتباط برقرارکردن با پسرش 
را نداشت، از روان شناسی که آب پاکی را روی دستش ریخت و با گفتن این جمله که 
»این بچه فقط عمرت را هدر می دهد« یک کلینیک شبانه روزی معرفی کرد تا پسرش 
را به این مرکز بسپارد، از روزهایی که اختلال اتیسم پسرش آن هم در طیف شدید به 
تشخیص نهایی رسید. او خودش را وقف پسرش کرد، کار آموزش او را عهده دار شد و 
خانه را تبدیل به مدرسه کرد. او می گوید: »بعد از این همه سال هنوز شناخت درستی از 

اختلال اتیسم در جامعه وجود ندارد.
هزینه های توان بخشی، کاردرمانی و... را که نادیده بگیریم، یک پسر نوجوان با اختلال 
اتیسم باید یاد بگیرد که چه رفتاری در بیرون از منزل داشته باشد. باید حضور در 

سوپرمارکت، سینما، پارک و... را تجربه کند. این بچه ها ممکن است ناگهان روی زمین 
سوپرمارکت بخوابند، فریاد بزنند و صداهای عجیب دربیاورند. وقتی اطلاعات و آگاهی 
وجود نداشته باشد، با بچه و همراهش برخورد می شود یا آن قدر کنجکاوانه به بچه و 
حرکاتش خیره می مانند که مادر بچه مأیوس و شرمنده می شود. ما همه جا توضیح 
می دهیم که بچه اتیسم است، اما چون شناختی نیست، دائم از همراه بچه سؤال های 

مکرر می پرسند که چرا و چطور این اتفاق افتاده یا ترحم می کنند.
ما در فضای مجازی هم گفته ایم که نیازمند همدلی هستیم؛ ترحم ممنوع است. یک 
جست وجوی ساده در اینترنت و فضای مجازی کافی است تا همه درباره این اختلال 
مطلع شوند. آمارها هم نشان داده که تعداد بچه های اتیستیک رو به افزایش است، پس 
باید حداقل از طریق صداوسیما اطلاعات مردم را بیشتر کرد«. این مادر به کمبود آموزش 
و اطلاع رسانی درباره اختلال اتیسم هم اشاره می کند: »با وجود نبود شناخت کافی در 
میان مردم، حتی اورژانس و نیروهای امدادی هم آموزش لازم را برای برخورد با افراد 
دارای اتیسم ندیده اند. در مواقع بحرانی، وقتی یک کودک یا بزرگسال دارای اتیسم دچار 
بحران می شود، پلیس، اورژانس و کادر درمان هیچ کدام نمی دانند چطور باید رفتار کنند. 

این بی اطلاعی می تواند جان این افراد را به خطر بیندازد«.
کودکان اتیستیک در ایران قربانی می شوند

»خستگی، فرسودگی، ترس از آینده  و بی پاسخ ماندن تمام این دغدغه ها، چیزی است 
که هر روز والدین کودکان اتیسم را می شکند. تا چه زمانی قرار است این خانواده ها 
نادیده گرفته شوند؟ تا کی باید به تنهایی بار همه چیز را به دوش بکشند؟ اگر قرار باشد 
حمایت و برنامه ای برای این بچه ها وجود نداشته باشد، آینده آنها چه خواهد شد؟«. این 
مادر با اشاره به این نکات ادامه می دهد: »در بسیاری از کشورهای پیشرفته، افراد دارای 
اتیسم نه  تنها حمایت می شوند، بلکه استعدادها و توانایی هایشان شناسایی و پرورش داده 
می شود. سیستم های آموزشی و شغلی این کشورها براساس این اصل بنا شده اند که هر 

فرد، حتی با تفاوت های عصبی، می تواند نقشی مؤثر در جامعه داشته باشد.
به  همین  دلیل برنامه های مهارت آموزی، کارآموزی و اشتغال برای افراد اتیستیک طراحی 
شده تا بتوانند متناسب با توانایی های خود، وارد بازار کار شوند و زندگی مستقلی داشته 
باشند. اما در ایران، چنین سیستمی وجود ندارد. نه در مدارس برنامه ای برای رشد 
مهارت های این کودکان وجود دارد و نه در جامعه ساختاری برای پذیرش و به  کارگیری 
آنها در نظر گرفته شده است. در نتیجه، بسیاری از نوجوانان و جوانان دارای اتیسم پس 
از دوران مدرسه، به اجبار در خانه می مانند، چون جایی در جامعه برای آنها تعریف نشده 
است. این وضعیت باعث می شود این افراد در انزوا قرار بگیرند و استعدادهای آنها که 

می توانست مفید و کاربردی باشد، نادیده گرفته شود«.
 حمایت نمایشی از افراد اتیستیک در ایران

نگرانی از آینده، دغدغه بسیاری از مادرانی است که فرزندشان با اتیسم روبه رو هستند و 
به سن نوجوانی رسیده اند. حمایت های اجتماعی و حرفه آموزی به موضوع مبهمی تبدیل 
شده است؛ »نبود بستر مناسب برای اشتغال و مشارکت اجتماعی، نه تنها حق این افراد 
را از بین می برد، بلکه فشار مضاعفی بر خانواده هایشان تحمیل می کند. در حالی که در 
کشورهای دیگر، افراد دارای اتیسم می توانند در زمینه هایی مثل فناوری، هنر، صنایع 
دستی و حتی کارهای فنی فعالیت کنند، در ایران هیچ ساختاری برای حمایت از این 
مسیر وجود ندارد. این مسئله نیازمند تغییرات اساسی در نگرش جامعه و برنامه ریزی 

دولت برای ایجاد فرصت های واقعی و کاربردی برای افراد دارای اتیسم است«.
»سمیه عزیزی« خطاب به مادران و خانواده هایی که به تازگی تشخیص اختلال اتیسم 
گرفتند می گوید: »پس از تشخیص، خانواده ها باید خود را برای سفری آماده کنند 
که شامل یادگیری، آموزش، پذیرش و تلاش بی وقفه است. جامعه آگاهی کافی ندارد، 
حمایت های لازم وجود ندارد و بیشترین فشار بر دوش والدین است. آنها باید برای 
آینده ای تلاش کنند که هنوز هیچ تضمینی برای امنیت و حمایت از فرزندشان در آن 
وجود ندارد. این مسیر آسان نیست. خستگی، ناامیدی و ترس از آینده همیشه همراه 
والدین است، اما نمی توانند متوقف شوند. آنها باید بجنگند، برای حق فرزندشان، برای 
آموزش، برای درک جامعه و ساختن آینده ای که کودکشان در آن جامعه جایگاهی 
داشته باشد و در نهایت، هیچ حامی واقعی وجود ندارد، همه حمایت ها در حد نمایش 

و شعار باقی مانده اند«.
تشخیص درست اختلال طیف اتیسم یکی از مهم ترین چالش هایی است که در حوزه 
روان شناسی کودک و نوجوان وجود دارد. در پنج سال اخیر، روند تشخیص نسبت به 
گذشته به مراتب دقیق تر و علمی تر شده و در نتیجه، بسیاری از کودکان دیگر برچسب 
اشتباهی دریافت نمی کنند. اما در حدود ۱۰ سال گذشته، این وضعیت چندان مطلوب 
نبود و اشتباه در تشخیص منجر به برچسب زدن ابتلا به اتیسم به کودکانی شد که مبتلا 
به اختلالات دیگری بودند. این مشکل به ویژه در شهرستان ها بیشتر دیده می شد؛ جایی 
که امکانات و دسترسی به متخصصان مجرب محدودتر است«. در میان چالش های 
پرشماری که خانواده های دارای فرزند اتیستیک تجربه می کنند، موضوع »تشخیص 
از  بسیاری  است.  برخوردار  حیاتی  اهمیت  از  اطرافیان«  درست  »برخورد  و  درست« 
نگرانی های والدین از همین جا آغاز می شود؛ جایی که کودکشان به  اشتباه برچسب 

»اتیسم« می خورد یا در فقدان دانش تخصصی، نشانه های هشداردهنده نادیده گرفته 
می شود.

با  مواجهه  در  تجربه  سال ها  با  نوجوان،  و  کودک  روان شناس  بستانچی«،  »روشنک 
چنین خانواده هایی، در گفت وگو با »شرق« از مشکلاتی می گوید که اغلب در سکوت 
و بی توجهی گم می شوند؛ از تشخیص های اشتباه گرفته تا کمبود دسترسی به خدمات 
این  بروز  اصلی  از دلایل  »یکی  او می گوید:  نقاط کشور.  از  بسیاری  در  روان شناسی 
اشتباهات، هم پوشانی نشانه های برخی اختلالات روانی با اتیسم است. مثلا بسیاری 
از کودکانی که به اختلال نقص توجه و بیش فعالی )ADHD( مبتلا هستند، به دلیل 
بی قراری، نداشتن تمرکز در کلاس و رفتارهای شلوغ و پرتحرک، به  اشتباه به عنوان 
کودک اتیستیک شناخته می شوند. این در حالی است که ADHD ماهیتی کاملا 
متفاوت دارد و مداخلات درمانی آن با درمان اتیسم فرق می کند. گاهی یک معلم یا 
اطرافیان کودک، تنها با مشاهده بی قراری یا نداشتن تمرکز در کلاس، به سرعت عنوان 
»اتیسم« را مطرح می کنند. چنین رویکردی، بدون داشتن دانش تخصصی، می تواند 

بسیار آسیب زا باشد و موجب سردرگمی خانواده و کودک شود«.
او می گوید: »در مواردی، خانواده ها از شهرستان به تهران مراجعه می کنند و بعد از 
ارزیابی های دقیق تر مشخص می شود که کودکشان اصلا در طیف اتیسم قرار ندارد. ولی 
همه خانواده ها امکان یا توانایی چنین مراجعاتی را ندارند. در نتیجه، به همان تشخیص 
اولیه اکتفا می کنند که گاهی نادرست است و آینده کودک را تحت  تأثیر قرار می دهد. 
بنابراین، نقش آگاهانه و پیگیرانه خانواده ها در جلوگیری از برچسب زنی اشتباه بسیار 
اتیسم، در بسیاری موارد مفید و  افزایش آگاهی عمومی درباره  البته  حیاتی است«. 
اثرگذار بوده، اما زمانی که این آگاهی از سطحی معقول فراتر می رود، موجب ورود افراد 
غیرمتخصص به حیطه تشخیص می شود. پدیده ای که روشنک بستانچی به آن اشاره 
می کند و ادامه می دهد: »از یک جایی به بعد، همه خودشان را متخصص تشخیص 
می دانند؛ عمه، خاله، دایی و... همه درباره اتیسم نظر می دهند. بسیاری از اطرافیان 
کودک، بدون داشتن دانش روان شناسی، صرفا با مشاهده برخی رفتارها مانند دیر زبان 
بازکردن یا شیطنت های بیش از حد، احتمال اتیسم را مطرح می کنند. در حالی که این 
موارد ممکن است ریشه در دلایل کاملا متفاوتی داشته باشند و نباید با اطلاعات ناقص، 
به کودک برچسب زده شود. کسب آگاهی درست باید به عنوان ابزار شناخت و مراقبت 
استفاده شود، نه ابزار قضاوت و برچسب زنی«. به گفته »بستانچی«، فعال اجتماعی، در 

فرایند تشخیص، اولین مرجع تخصصی باید روان شناس بالینی کودک و نوجوان باشد.
به گفته او، برخی خانواده ها به  اشتباه به مشاور یا روان شناسان با گرایش های دیگر 
مراجعه می کنند. اما تشخیص اختلالاتی همچون اتیسم، نیازمند تخصص دقیق در حوزه 
بالینی کودک است. حتی اگر روان شناس بالینی هم در مورد تشخیص مطمئن نباشد، 
باید بدون نگرانی از زیر سؤال رفتن تخصص خود، کودک را به متخصص مغز و اعصاب 
ارجاع دهد تا با ابزارهایی مانند نوار مغزی، تشخیص قطعی انجام شود. او می گوید  نبود 
قطعیت در تشخیص نباید به  عنوان ضعف دیده شود، بلکه وظیفه اصلی متخصص، ارجاع 

به موقع و بجا برای جلوگیری از اتلاف زمان طلایی مداخله است. 
این روان شناس با اشاره به سن طلایی تشخیص به موقع اختلال اتیسم تأکید می کند: 
»بر اساس مطالعات و تجربیات درمانی، تا سه سالگی معمولا علائم اتیسم قابل مشاهده 
هستند. این سن، زمان تشخیص استاندارد در نظر گرفته می شود. البته در موارد خفیف، 
به ویژه اگر کودک دارای توانایی کلامی باشد، ممکن است خانواده ها حتی تا سنین 
مدرسه هم متوجه اختلال نشوند. این در حالی است که در طیف های شدیدتر، علائمی 
چون تأخیر در زبان آموزی، شکل نگرفتن کلام یا تک کلمه ای بودن گفتار کودک از همان 
سال های اولیه مشخص می شود. از آنجا که اتیسم یک اختلال عصبی-رشدی است، در 
نوزادی نیز می توان نشانه هایی از آن را شناسایی کرد. مثلا، نداشتن پاسخ به صدا، نداشتن 
ارتباط چشمی، بی قراری شدید و گریه های طولانی که به سختی آرام می شوند ازجمله 
مواردی هستند که ممکن است خانواده را به فکر مراجعه به پزشک بیندازد، گرچه اغلب 
در این مرحله خانواده ها به روان شناس مراجعه نمی کنند و تصور می کنند مشکل جسمی 
وجود دارد«. این روان شناس کودک و نوجوان  با اشاره به طیف های این اختلال ادامه 
می دهد: »از دیگر رفتارهایی که در کودکان دارای اتیسم دیده می شود، می توان به علاقه 
به کلیشه های رفتاری و بازی های تکراری اشاره کرد. برای مثال، کشیدن مداوم یک 
ماشین به جلو و عقب  یا نشستن جلوی ماشین لباسشویی و تماشای چرخش آن برای 
ساعت ها، از جمله علائم هشداردهنده ای هستند که نباید نادیده گرفته شوند. بسیاری 
از این کودکان وقتی فرایند تکراری مورد علاقه شان متوقف می شود، دچار ناآرامی و 
گریه شدید می شوند. طیف های اتیسم به سه سطح تقسیم می شوند: خفیف، متوسط و 
شدید. هر سه سطح نیازمند حمایت و نظارت اند، اما میزان این نیاز در هر سطح متفاوت 
است. در طیف خفیف، کودک نیازمند حمایت محدود و ساختارمند است؛ در طیف 
متوسط، این نیاز به شکل قابل توجهی بیشتر می شود و در طیف شدید، کودک نیازمند 
مراقبت های مداوم و فشرده است. در این سطح، خطر آسیب به خود یا دیگران نیز مطرح 
است؛ چراکه ممکن است کودک به دلیل نقص عملکردی شدید، رفتارهایی پرخاشگرانه 

یا آسیب زا بروز دهد.

به ما ترحم نکنید

موج رسا/ رئیس پلیس فتا استان زنجان گفت: طلا کالایی با ارزش و قابل نقدشوندگی 
بالاست و بسیاری از جرائم سایبری در حوزه خرید و فروش طلا ناشی از سهل انگاری 

کاربران و اعتماد بی جا به اشخاص ناشناس است.
سید احمد موسوی با بیان اینکه با توجه به رونق چشمگیر بازار طلا در سال های اخیر 
و افزایش فعالیت های خرید و فروش در بسترهای اینترنتی و فضای مجازی ضرورت 
دارد، اظهار کرد: افرادی که قصد خرید یا فروش طلا را دارند نکات امنیتی و احتیاطی 

را با دقت بیش تر مدنظر قرار دهند. 
وی با بیان اینکه طلا کالایی با ارزش و قابل نقدشوندگی بالاست و همین ویژگی ها 
آن را به هدفی جذاب برای سودجویان و کلاهبرداران تبدیل کرده است، عنوان کرد: 
بسیاری از جرائم سایبری در حوزه خرید و فروش طلا ناشی از سهل انگاری کاربران 
و اعتماد بی جا به اشخاص ناشناس است.  رئیس پلیس فتا استان زنجان با اشاره به 
اینکه نخستین نکته ای که باید مورد توجه قرار گیرد این است که فضای مجازی، 
شبکه های اجتماعی و حتی برخی سایت های درج آگهی مکان های مناسبی برای داد 
و ستد کالاهای ارزشمند مانند طلا نیستند، گفت: این فضاها بیش تر برای کالاهای 
مصرفی کم ارزش کاربرد دارند و خرید و فروش طلا باید با دقت و هوشیاری مضاعف 
انجام شود.  وی با تأکید بر اینکه توصیه می شود در صورت تصمیم به فروش طلا 
از طریق فضای مجازی حتماً معامله را در یک مکان امن مانند طلافروشی و در 
حضور یک فرد متخصص و معتمد انجام دهید، افزود: این کار نه تنها از کلاهبرداری 

جلوگیری می کند بلکه امکان تشخیص عیار و اصالت طلا نیز فراهم می شود.
رئیس پلیس فتا استان زنجان با بیان اینکه در هنگام فروش طلا نباید تنها به تصویر 
ارسال شده از تراکنش بانکی اعتماد کرد، ادامه داد: کلاهبرداران گاهی از نرم افزارهای 

جعلی یا ویرایش تصویر برای جعل رسیدهای بانکی استفاده می کنند.
موسوی با بیان اینکه فروشنده باید ابتدا اطمینان کامل از واریز وجه به حساب خود 
حاصل کند و سپس اقدام به تحویل طلا کند، تأکید کرد: همچنین تطابق کارت 
بالایی  از اهمیت  از آن وجه واریز شده است  بانکی که  با کارت  شناسایی خریدار 
برخوردار است. وی گفت: این کار برای اطمینان از هویت واقعی خریدار و پیشگیری از 

پولشویی یا سوء استفاده از حساب های دیگران ضروری است.
رئیس پلیس فتا استان زنجان با اشاره به اینکه اگر معامله از طریق سایت های فروش 
طلا صورت می گیرد توجه به وجود نماد اعتماد الکترونیک )اینماد( بسیار مهم است، 
در پایین صفحه اصلی وب سایت ها درج می شود  عنوان کرد: این نماد که معمولاً 
نشان دهنده ثبت رسمی و تأیید فعالیت فروشگاه اینترنتی توسط مرکز توسعه تجارت 

الکترونیکی وزارت صمت است.
موسوی بیان کرد: وجود این نماد به تنهایی کافی نیست. سابقه سایت نظرات کاربران 
قبلی و تجربه های خرید دیگران نیز باید مورد بررسی قرار گیرد. اگر سایتی فاقد 

بازخورد معتبر باشد یا سابقه  شفافی نداشته باشد بهتر است از خرید از آن پرهیز شود.
وی با بیان اینکه در صورت مشاهده هرگونه تخلف، کلاهبرداری، یا موارد مشکوک 
در فضای مجازی، کاربران می توانند از طریق وب سایت رسمی پلیس فتا به نشانی 
www.FATA.gov.ir یا با شماره تماس مرکز فوریت های سایبری ۰9۶38۰ موضوع 
را گزارش کنند، گفت: این مراکز مسئولیت رسیدگی به جرائم سایبری و حفاظت 
از حقوق شهروندان در فضای دیجیتال را برعهده دارند. در بخش »مرکز امداد و 
فوریت های سایبری« سایت پلیس فتا، امکان ثبت گزارش، پیگیری پرونده و دریافت 

راهنمایی وجود دارد.

رئیس پلیس فتا استان زنجان بیان کرد:

سهل انگاری کاربران در خرید و فروش طلا

اینکه دستگاه  بر  تأکید  با  زنجان  علوم پزشکی  دانشگاه  فارس/ معاون درمان 
سنگ شکن کلیه بیمارستان آیت الله موسوی به بخش خصوصی منتقل شده 
است، گفت: این دستگاه متعلق به یک شخص است و برای خرید آن امتیازی 

تعلق نگرفته است.
علیرضا آرمانی کیا، معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی زنجان، در خصوص حواشی 
مربوط به دستگاه سنگ شکن در یکی از بیمارستان های استان، توضیحاتی ارائه 
کرد.آرمانی کیا با بیان اینکه دستگاه سنگ شکن کلیه مورد اشاره، شخصی بوده 
و خرید آن نیز توسط فرد انجام شده است، گفت: هیچ گونه امتیاز خاصی هم از 
طرف دولت یا دانشگاه برای خرید داده نشده است.وی به اشاره به جابه جایی 
دستگاه سنگ شکن از بیمارستان های آیت الله موسوی افزود: دستگاه سنگ شکن 
در حال حاضر به یک بخش خصوصی منتقل شده، ولی مردم پول بیشتری 
پرداخت نخواهند کرد و هزینه ها به مانند گذشته خواهد بود.معاون درمان دانشگاه 
علوم پزشکی زنجان تأکید کرد که هدف اصلی از این اقدام، ارائه خدمات به مردم 
بوده و تعرفه ها نیز مطابق با تعرفه های دولتی خواهد بود.آرمانی کیا با اشاره به 
اینکه فرد صاحب دستگاه از بیمه ها نیز استفاده می کند، گفت: وی با بیمه ها 
اورژانسی  اینکه دستگاه سنگ شکن برای موارد  بیان  با  هم همکاری دارد.وی 
نیست، گفت: استفاده از این دستگاه روندی دارد که باید طی شود و اورژانسی به 
شمار نمی رود. آرمانی کیا تأکید کرد: از بیست و پنجم اسفندماه سال گذشته تا 
شانزدهم فروردین سال جاری هم مرکز خصوصی مدنظر تعطیل بوده است، ولی 

اورژانس بیمارستان ها همه باز بوده و بیماران خدمات را دریافت کرده اند.

صدای زنجان/ مدیرکل دامپزشکی استان زنجان به آمار جوجه ریزی در سال 
گذشته اشاره کرد و گفت: در مجموع، تعداد 3۴ میلیون و ۸6۹ هزار و 1۹ قطعه 

جوجه ریزی در مرغداری های استان انجام شده است.
محمدباقر حاج کاظمی، مدیرکل دامپزشکی استان زنجان از عملکرد واحدهای 
فعال در حوزه پرورش طیور در سال گذشته خبر داد و اظهار داشت: در سال 
گذشته 15۹ واحد پرورش مرغ گوشتی، 1۹ واحد پرورش بوقلمون گوشتی، 1۸ 
واحد پرورش مرغ مادر و 21 واحد پرورش مرغ تخم گذار به صورت فعال در سطح 
استان مشغول به فعالیت بوده اند.مدیرکل دامپزشکی استان زنجان در ادامه به 
آمار جوجه ریزی در سال گذشته اشاره کرد و گفت: در مجموع، تعداد 3۴ میلیون 
و ۸6۹ هزار و 1۹ قطعه جوجه ریزی در مرغداری های استان انجام شده است.

وی اضافه کرد: از این تعداد، 263 هزار و 610 قطعه مربوط به مرغ مادر گوشتی، 
53 هزار و 775 قطعه مرغ تخم گذار، 15 هزار و 2۸۸ قطعه بوقلمون مادر، 3۸5 
هزار و 670 قطعه بوقلمون گوشتی و 35 هزار و ۹00 قطعه پولت تخم گذار 
بوده است.حاج کاظمی با تأکید بر نقش نظارتی و حمایتی دامپزشکی استان، 
بر تداوم همکاری با واحدهای پرورش طیور برای تأمین سلامت و امنیت غذایی 
تأکید کرد.وی همچنین خاطرنشان کرد: نظارت مستمر و دقیق دامپزشکی، نقش 
مهمی در ارتقای بهره وری، پیشگیری از بیماری ها و حفظ سلامت عمومی ایفا 

می کند. 

 16 تا  اینکه  به  اشاره  با  زنجان  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل  زنجان/  صدای 
فروردین ماه سال جاری حدود 225 میلی متر بارش در استان ثبت شده است، گفت: 
بارش های مدت مشابه سال گذشته 171 میلی متر بود که نسبت به سال قبل 32 
درصد افزایش را نشان می دهد. اکبر باقری، مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان 
اظهار داشت: میانگین سالانه نزولات جوی در استان زنجان 315 میلی متر، حجم 
نزولات حدود 7 میلیارد مترمکعب، تبخیر و تعریق حدود 5 میلیارد مترمکعب و 
حجم منابع تجدیدشونده حدود یک میلیارد و 500 میلیون مترمکعب است.مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای زنجان با اشاره به اینکه استان زنجان در سه حوزه مطالعاتی قرار 
گرفته است، یادآور شد: ۸5 درصد آن متعلق به سفیدرود، 15 درصد در حوزه فلات 
مرکزی و یک دهم درصد در حوزه دریاچه ارومیه است.وی تعداد دشت های استان را 
7 مورد برشمرد و گفت: از این تعداد 5 دشت بحرانی است و دشت ماه نشان و طارم که 
35 درصد استان را برمی گیرد جزو بخش های آزاد و غیر ممنوعه محسوب می شود. 
باقری با اشاره به اینکه تا 16 فروردین ماه 1۴0۴ حدود 225 میلی متر بارش در استان 
ثبت شده است، خاطرنشان کرد: بارش های مدت مشابه سال گذشته 171 میلی متر 
بود که نسبت به سال قبل 32 درصد افزایش دارد و نسبت به دوره آماری حدود 7 
درصد افزایش را نشان می دهد.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان با بیان اینکه 
چهار سد در استان زنجان در حال بهره برداری است، تصریح کرد: هدف احداث سد 
تهم با ۸۴ میلیون مترمکعب، تأمین آب شرب شهر زنجان است و اکنون حدود 1۸ 
میلیون مترمکعب آب پشت سد دارد و درصد پرشدگی آن 23 درصد بوده که برای 

شهر زنجان نگران کننده است 

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی زنجان: 

انتقال دستگاه سنگ شکن بیمارستان 
آیت الله موسوی به بخش خصوصی

صدای زنجان/ فرمانده انتظامی شهرستان زنجان از دستگیری 3 نفر از عاملین 
چاقو کشی و قدرت نمایی در منطقه اسلام آباد شهرستان زنجان خبر داد و گفت 

: با قرار مقام قضایی ، 3 نفر از اراذل و اوباش نوظهور روانه زندان شدند.
سرهنگ محمد مهدیخانی فرمانده انتظامی شهرستان زنجان  اظهار داشت: در پی 
دریافت خبری مبنی بر چاقو کشی و قدرت نمایی 3 نفر از  اراذل و اوباش نوظهور 

در منطقه اسلام آباد ، موضوع در دستور کار ماموران این شهرستان قرار گرفت.
وی افزود: ماموران کلانتری 13 زنجان بلافاصله با انجام اقدامات پلیسی ، محل 
اختفاء متهمان را شناسایی و پس از هماهنگی قضایی ، طی عملیاتی ضربتی ، 
آنان را در مخفیگاهشان دستگیر و پس از تشکیل پرونده و قرار مقام قضایی روانه 

زندان کردند 
فرمانده انتظامی شهرستان زنجان در خاتمه بیان داشت: به افرادی که بخواهند 
نظم و امنیت شهروندان را خدشه دار کنند، هشدار داد: با قانون شکنان و برهم  

زنندگان نظم و امنیت به شدت و برابر قانون برخورد قاطعانه خواهد شد.



سه شنبه  ۱۹  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۴ روز�� فرهنگ۴۴

یک راهنمای گردشگری در گفت وگو با صدای زنجان مطرح کرد؛

»ناکافی بودن زیرساخت ها« و »مشکلات اقتصادی«
 از چالش های صنعت گردشگری

سمانه زنده دل: کمبود هتل های با کیفیت، به ویژه هتل های پنج ستاره از مشکلات عدیده زنجان است

بودن  افول  به  رو  از  تاسف  ابراز  ضمن  گردشگری  راهنمای  یک  زنجان/  صدای 
صنعت گردشگری معتقد است پیش از تحریم ها؛ عوامل داخلی شامل ناکافی بودن 
از مسائل اقتصادی است که گردشگری  زیرساخت ها و مشکلات معیشتی ناشی 
زنجان را به این حال درآورده است!صنعت گردشگری، به عنوان یکی از مهم ترین 
منابع درآمدزایی و ایجاد اشتغال در بسیاری از جوامع، همواره مورد توجه بوده است. 
استان زنجان با داشتن جاذبه های تاریخی، فرهنگی، طبیعی و مذهبی، از پتانسیل 
بالایی برای جذب گردشگران برخوردار است. با این حال، درسال های اخیر، این 
صنعت با چالش های متعددی روبرو بوده که منجر به افول آن شده است موضوعی 
که »سمانه زنده دل«، راهنمای گردشگری فعال در زنجان نیز در این باره ابراز تاسف 

می کند.
»زنده دل« در پاسخ به پرسش عوامل تاثیر گذار در افول صنعت گردشگری استان 
زنجان می گوید: متاسفانه صنعت گردشگری بعد ازکرونا، به حالت قبل برنگشته است 
و همین طور دلایل متعددی در این افول نقش داشته اند.عوامل داخلی و خارجی در 
رو به افول بودن صنعت گردشگری نقش بسزایی دارند. تحریم به عنوان عامل خارجی 
سبب شده تا محدودیت هایی از سوی کشورهای غربی وضع شود که رونق گردشگری 

ایران و به تبع آن زنجان را تحت تاثیر قرار دهد.
این راهنمای گردشگری در ادامه به عوامل داخلی موثر در کاهش رونق صنعت 
گردشگری زنجان عنوان می کند: عوامل داخلی شامل ناکافی بودن زیرساخت ها و 
مشکلات معیشتی ناشی از مسائل اقتصادی است که بسیار مهم است و می شود 

گفت که از مشکلات اصلی صنعت گردشگری است.
از  پنج ستاره  به ویژه هتل های  با کیفیت،  به گفته »زنده دل«؛ کمبود هتل های 
مشکلات عدیده زنجان است. در ایام پرمسافر نظیر تعطیلات نوروزی و هشتم محرم، 
ظرفیت تمامی هتل ها، هتل اپارتمان ها و حتی مسافرخانه ها پر می شوند. این نشان 

می دهد که تقاضا وجود دارد، اما عرضه کافی نیست. 

»زنده دل« این را هم می گوید که؛ کیفیت پایین برخی از هتل ها نیز مسئله ساز 
است. هتل  هایی که قدیمی شده اند و به دلیل عدم سختگیری ها، اقدامی برای بازسازی 
انجام نداده اند، با وجود موقعیت مکانی خوب، از کیفیت لازم برخوردار نیستند. با این 

حال همین هتل ها هم در ایام پربازدید،پذیرای مسافر هستند.
که؛  می گوید  هم  را  این  گردشگری  خدمات  و  امکانات  سایر  درمورد  »زنده دل« 
خوشبختانه، از نظر رستوران ها مشکلاتی نداریم و وضعیت سرویس های بهداشتی نیز 
بهبود یافته است. »زنده دل« راهکارهایی برای بهبود وضعیت گردشگری در استان 

زنجان می گوید:

باید تبلیغات گسترده ای در ورودی های شهر ها انجام شود، نه تنها دراستان زنجان، 
بلکه در تمام شهرستان ها! زنجان از قدیم الاایام در مسیر جاده ابریشم قرار  داشته 
و اکنون نیز در مسیر شاهراه های اصلی کشور قرار دارد. ما با تشکیل شعار»زنجان 
گذشتنی نیست« سعی کردیم مسافران را تشویق به اقامت موقت کنیم، زیرا مسافری 
که یک وعده غذا می خورد، خریدی از سوپرمارکت داشته، و از خدمات مختلف 
استفاده می کند و به بیانی دیگر سود و برکت را به شهر می آورد. در واقع مسافر 
مساوی با خیرو برکت است. به اعتقاد »زنده دل«، گردشگری یک صنعت نجات است. 
اگر به آن توجه شود، می تواند بسیاری از مشکلات اقتصادی و اجتماعی را حل کند.

سمیه محرمی: در حالی که یک دکه به عنوان تنها محل توزیع مطبوعات در 
شهر خرم دره دایر بود، کلانتری مسئول این دکه در گفت و گو با صدای زنجان 
اعلام کرد بنا به دستور شهرداری و بدون توجیه خاصی این دکه صبح دیروز 

جمع آوری شده است
این دکه بیش از 30 سال بود که در این شهر دایر بوده و توزیع مطبوعات در 

منطقه را بر عهده داشته است
ضمن خداقوت به متولیان شهرداری خرم دره انتظار می رود در زمینه علل این 
اقدام توضیح دهند؟ شاید روزنامه در نظر این بزرگواران جایی ندارد و وجود یک 

دکه کوچک در شهر را غیرموجه می دانند

تاریکی« در جشنواره  به  نام »سفر  ابتدابا  فوری/ ساعت جادویی که در  خبر 
فیلم های کودکان و نوجوانان اصفهان در بخش ویژه توانست جایزه گوهرشاد را 
دریافت کند و همین جایزه آن را جهت حضور در جشنواره فجر سال گذشته 
ترغیب کرد داستانی سردرگم، مبهم و شعار زده در مورد به توپ بسته شدن مردم 

متحصن در مسجد گوهرشاد است.
بر خلاف فضای امید بخش، زنده و متحرک انیمیشن ها که با ساختار نور و رنگ 
و طرح آن جذابیت ویژه پیدا می کند، از اساس انتخاب چنین داستانی آن هم 
برای انیمیشنی که عوامل سازنده آن معتقدند برای ۱۰ سال به بالا ساخته شده 

محل سؤال است.
فارغ از ایجاد این تصور که چنین اثری صرفاً برای پاسخ به سرفصل های انتخابی 
یک مسابقه ساخته شده، حداقل در پرداخت داستانی نیز نتوانسته بزرگتر و 

کوچکتر را همراه خود سازد.
ناملموسی همچون تحصن، دیدگاه، کلاه  از اصطلاحات  تا جایی که استفاده 
فرنگی و غیره که برای نسل های متولد 9۰ و حتی 8۰ غریبه است، موجب شده 
تا هر کودکی برای تماشای این انیمیشن به یک مترجم متولد دهه ۶۰ و ۵۰ 
احتیاج داشته باشد؛ آن هم درست در شرایطی که قهرمان داستان پسر بچه ای به 
نام عماد است و به همراه نگار دو کودک با سن و سال کمتر از ۱۰ سال هستند.

اشعار و موسیقی فاقد تناسب و جانمایی نادرست
فارغ از ایرادات در تولید کیفی کاراکترها، صحنه ها و روابط اجتماعی و شعارزدگی 
بیش از حد در اسامی، البسه و حرکات شخصیت ها، دوگانه خوب و بد داستان به 
حدی در ذوق می زند که منطق صفر و یکی را به کودک القا می کند. در حالی که 
در حال حاضر انیمیشن ها چهره ها را خاکستری تر از قبل توصیف کرده و حداقل 

چهره مثبت صد درصدی از قهرمان نمی سازند.
 از سویی گویی این انیمیشن خواسته با الگوبرداری خود را به نمونه های موزیکال 
نزیک سازد اما اشعاری که در میانه انیمیشن خوانده می شود اغلب فاقد مفهوم و 

بدون درون مایه آموزش و جذابیت است.
کودک از بغل دستی خود می پرسد یعنی چی؟ و شاید این برای یک انیمیشن به 

منزله شکست قلمداد شود.
موضوع گم گشتگی گروه سنی در جایی بیش از پیش هویدا می شود که از 
قضا خود داستان، سفر در زمانِ پسر بچه قهرمان و ملاقات او با پدر پدربزرگش 
است. نه تنها پرداخت های سطحی در تقابل نسل ها دیده می شود بلکه حداقل 
در عادات و رفتارها و اتفاقات نیز تمایز چندانی با عماد کودک و پدر پدربزرگ او 

دیده نمی شود جز سن و سال و قد و قواره.
از سویی شاید تعمداً قتل عام مردم در مسجد گوهر شاد چندان تصویر نمی شود 
تا فضای تلخی بر انیمیشن نخوابد اما در کمال شگفتی کل داستان بر محور این 

واقعه مهم و ماجرای کشف حجاب اجباری رضاخان شکل گرفته است.
چهره همه شخصیت ها شبیه هم است

به غیر از مشکلات داستان و ارتباط گیری مخاطب، یکی از نکات ضعف این 
انیمیشن شبیه بودن چهره ها به یکدیگر است. به طوریکه عماد همان کودکی 
پدربزرگ خود، عبدالرضا است. سربازها همگی شبیه هم هستند، آدم های کوچه 

و بازار هم همگی شبیه هم هستند.
شاید عجله در ساخت و شاید تلاش برای تسهیل کار موجب شده تا چهره ها به 

حدی تکراری  و کلیشه شود که گاهی تماشاگر سرنخ ماجرا را از دست بدهد.
این داستان می کوشد که قهرمان داستان را ناجی سنت نمدبافی به عنوان صنعت 
دیرینه اجدادش نشان بدهد اما واقعیت کاملًا مغایر این ماجرا است و کودک 
امروزی حتی نمی داند نمد چیست و علاقه ای هم برای پوشیدن لباس نمدی یا 

زیرانداز نمدی ندارد.
در نهایت این سوال به وجود آمده است که اصلی ترین پیام یک انیمیشن یعنی 
تاثیر بر روح و روان و عواطف مخاطب چیست؟ آیا قرار است کودک به حال 
متحصنین افسوس بخورد؟ آیا قرار است از سیاست های رضاشاهی منزجر شود؟ 
آیا قرار است عاشق و شیفته سنت های ایرانی شود؟ به واقع هدف کارگردان از 

این اثر چه بوده است؟
محمدعلی بصیری نیک کارگردان این انیمیشن است و  محمدمهدی نخعی راد 

تهیه کنندگی آن را بر عهده دارد.
این انیمیشن از ۱9 دی ماه در سینماهای کشور اکران می شود و تا کنون در  

۴۱9 سالن و ۶ هزار و 97۱ سانس، هزار و 2۰8 بلیط فروخته است.
برخی معتقدند تبلیغات گسترده این انیمیشن به ویژه در تلوزیون از عوامل فروش 

آن است.

تنها دکه توزیع روزنامه در خرم دره 
جمع آوری شد

نقدی بر انیمیشن "ساعت جادویی"

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

ایلنا/ نزدیک به ۵ میلیون ایرانی در سفرهای نوروزی از سایت های تاریخی و فرهنگی به 
ویژه سایت های ملی و جهانی استان فارس بازدید کردند. اما حضور این حجم از گردشگران 

نوروزی و بازدید آن ها به همان میزان هم بازده فرهنگی دارد؟
 »مهدی حجت« از بنیانگذاران سازمان میراث فرهنگی کشور و رئیس ایکوموس )شورای 
بین المللی بافت ها و محوطه های تاریخی( ایران به خبرنگار ایلنا گفت: در سفره ای که 
به نام میراث فرهنگی در کشور پهن شده است، هیچ خوراک و تغذیه فرهنگی قابل توجه 
به مردمی که با تحمل گرانی ها و مشقت ها به سفر رفته و از این آثار بازدید می کنند، 

داده نمی شود.
 براساس آخرین آمار وزارت میراث فرهنگی کشور، بیش از ۴ میلیون و 833 هزار ایرانی 
در تعطیلات نوروز از اماکن فرهنگی  ـ  تاریخی کشور بازدید کردند و بیشترین بازدیدها به 
سایت جهانی تخت جمشید، مجموعه فرهنگی و تاریخی حافظیه و سعدیه اختصاص یافت. 
آمار وزارت میراث فرهنگی می گوید، که بازدید از اماکن تاریخی فرهنگی کشور 28 درصد 

نسبت به نوروز سال گذشته افزایش داشته است. 
درست در زمانی که مجموعه ها و محوطه های تاریخی و باستانی کشور با ازدحام پرشمار 
جمعیت مواجه بود و بازدیدکنندگان نوروزی درحال شکستن نرده های حافظیه و بالا رفتن 
از تخته سنگ های تخت جمشید دیده شدند، مسئولان میراث فرهنگی تنها به اعلام آمار 

بازدکنندگان نوروزی این محوطه ها  پرداختند.
گردشگران در سایت های تاریخی تغذیه فرهنگی نمی شوند

کارشناسان میراث فرهنگی سالهاست که نسبت به هجوم یکباره گردشگران و نداشتن 
استانداردهای بازدید از سایت های جهانی و ملی همچون تخت جمشید، حافظیه و... انتقاد 

دارند.
»مهدی  حجت« رئیس ایکوموس ایران و از بنیانگذاران سازمان میراث  فرهنگی معقتد 
از محوطه ها و سایت های  بازدید آن ها  از حضور متعادل گردشگران و  تر  است، مهم 
تاریخی، موضوع تغذیه فرهنگی گردشگران از این سایت های تاریخی است.« او با بیان 
این پرسش که: »آیا صرفا افزایش آمار و حضور مردم در این سایت  ها حائز اهمیت است 
یا اینکه این بازدیدها، بازده فرهنگی برای مردم به همراه دارد؟«، حافظیه و سعدیه را به 
دلیل نبود برنامه ریزی در ایجاد ارزش افزوده فرهنگی برای بازدید گردشگران و مسافران 
نوروزی به »باغچه هایی با یک گنبد« تشبیه کرد که به گفته او، »مردم صرفا برای تماشا 
و تفریح و گرفتن عکس سلفی و خوردن پاپ کورن به این سایت های تاریخی – فرهنگی 
مراجعه می کنند و بدون هیچ برداشت و اندوخته فرهنگی از این مکان ها خارج می شوند.

رییس ایکوموس ایران به ایلنا گفت: این وضعیت در حالی در سایت ها و محوطه های 
باستانی کشور وجود دارد که ترکیه در همسایگی ایران بارگاه مولانا را تبدیل به مرکزی 
فرهنگی کرده است که روزانه ۵۰ هواپیما برای انتقال مسافران به بارگاه مولانا در قونیه 
می نشیند. فقط به این دلیل در این محل سفره ای پربار از ارزش های فرهنگی مولانا با 

مراسم های مختلف و برنامه های فرهنگی متنوع پهن شده است.
تقابل دو جریان؛ حفاظت یا درآمدزایی از آثار تاریخی؟

برای آن ها که نگاه فرهنگی به داشته های تاریخی ایران ندارند، میراث فرهنگی در نگاه 
نخست، مشتی خاک و خشت و گل است که صرفا میراث  گذشتگان  را به نمایش می 
گذارد. در حالی که میراث فرهنگی ارزش های تاریخی است که مواجهه با آن نیازمند 
تفکر و تامل است و ایران به عنوان یکی از تاریخی ترین کشورهای جهان، نیازمند آن است 
که با ارزش های فرهنگی خود با دقت بیشتر برخورد کند. اما به نظر می رسد روح حاکم 

بر سایت ها و محوطه های تاریخی و باستانی ایران بر درآمدزایی صرف از گردشگران و 
بازدیدکنندگان متمرکز شده و نگاه اقتصادی صرف بر ثروت های فرهنگی و تاریخی کشور 
مستولی شده است. این رویکرد موضوع و حفاظت از آثار و محوطه های تاریخی کشور 
را به حاشیه برده و تاثیر حضور انبوه گردشگر بر آثار و بناهای تاریخی کشور برخلاف 
رویکردهای رایج در برخی کشورهای تاریخی جهان نظیر ایتالیا، ترکیه و یونان در رعایت 

استانداردهای مرتبط با تعداد بازدیدکنندگان رنگ باخته است.
 رئیس شورای جهانی بافت ها و بناهای تاریخی )ایکوموس( در ایران گفت: زمانی که یک 
سایت  و محوطه  تاریخی در معرض هجوم جمعیت قرار می گیرد، نابود می شود. در بسیاری 
از سایت های تاریخی دنیا مثل یونان، با وجود درخواست 3 هزار بازدید در روز، تنها 3۰۰ 
بلیت برای بازدید گردشگران از یک سایت تاریخی فروخته می شود. چون حتی تنفس 
افراد و بازدیدکنندگان موجب ایجاد رطوبت در یک اثر تاریخی و تخریب تدریجی اثر می 
شود. بنابراین مسئولان فرهنگی آن کشورها با نادیده گرفتن هزاران درخواست برای بازدید، 
ظرفیت روزانه مشخصی برای بازدید در نظر می گیرند و حفاظت از آثار تاریخی - فرهنگی 
را مقدم بر درآمدزایی می دانند. او با اشاره به وجود دو نگاه متفاوت درخصوص آثار تاریخی 
و محوطه های باستانی کشور که یکی به ارزش های تاریخی آثار و دیگری به اقتصاد این 
آثار توجه دارد، افزود: در برنامه ریزی درخصوص داشته های تاریخی – فرهنگی ایران به 
طور کلی دو دیدگاه در برابر یکدیگر قرار دارند و این مقابله به جهت گیری های فرهنگی 
کشور بازمی گردد. اگر عمیق تر نگاه کنیم ابتدا باید سفره آثار تاریخی و فرهنگی ایران به 
بهترین شکل پهن شود و مملو از تغذیه درجه یک فرهنگی باشد و افرادی که این همه 
ثروت فرهنگی درجه یک را مشاهده می کنند بیایند و از آن ها بهره مند شوند. در مقابل اما 
دیدگاهی وجود دارد که معتقد است سفره میراث فرهنگی کشور با یک نان و پنیر جزیی 

هم پر می شود و همین برای بازدیدکنندگان کافی است.
رییس ایکوموس ایران ادامه می دهد: در مورد حافظیه و سعدیه سالهاست دقیقا همین 
نگاه دوم حاکم است. یعنی از نگاه متولیان همین که یک نان و پنیر در سفره این دو میراث 
کشور باشد کافی است. یک باغچه و گنبد وسط آن کافی است تا مثلا آرامگاه حافظ را 
حافظیه بنامیم و بعد هم برایش کف بزنیم و التماس کنیم به گردشگران این سو و آنسوی 
جهان که بیایید حافظیه را ببینید. حتی مهر ورود به ایران هم داخل گذرنامه هایشان 
نزنیم و برای آن ها هواپیما قرض کنیم و پول به هتل ها بدهیم که بیایند و حافظیه را با 
همان سفره ناچیز فرهنگی که برایش پهن کرده اند ببینند. خب این سیاست حاکم است.«

حجت تاکید کرد: »در مرحله اول باید دید سیاست متولیان در موضوع میراث فرهنگی 
کشور چیست؟ مسئولیت میراث فرهنگی یعنی این که در وهله نخست آثار و محوطه های 
تاریخی به بهترین وجه حفاظت و پس از آن به درستی معرفی شوند. اما آیا واقعا این 

مسئولیت به خوبی اجرا می شود؟
دست خالی بازدیدکنندگان از محوطه های تاریخی

رییس ایکوموس ایران با تاکید بر این که بازدید کنندگان انبوه از آثار تاریخی ایران که 
دست خالی از محوطه های تاریخی و فرهنگی ایران خارج می شوند و فقط به خوردن پاپ 
کورن و گرفتن عکس سلفی با آثار دلخوش هستند مقصر نیستند افزود: در شهر شیراز که 

اتفاقا یک شهر نازنین و چهارفصل، درجه یک و مملو از آثار تاریخی پیش و پس از اسلام 
است و در نزدیکی اثر جهانی تخت جمشید قرار دارد و ده ها ارزش تاریخی دیگر دارد چه 
ارزش افزوده فرهنگی برای بازدیدکنندگان و گردشگران فراهم شده است؟ آنوقت ببینید 

ترکیه با قونیه چه کرده است؟
مهدی حجت با تاکید بر نیاز کشور به تقویت اقتصاد و درآمدزایی و ایجاد شغل و مقابله 
با ایران هراسی که به ناحق در جهان رواج یافته است، افزود: این موارد البته که با آمدن 
گردشگران خارجی تقویت می شود اما به نظر می رسد در حوزه گردشگری و میراث 
فرهنگی شیپور را از سر گشاد می زنیم. چون ابتدا باید با توجه به داشته های تاریخی و 
پژوهش این آثار بدانیم که اصلا داشته هایمان چیست؟ هنوز یک هزارم آثار ایران شناخته 
شده نیستند و بنابراین در درجه نخست باید اول آثار را شناسایی، بعد حفاظت و پس از 
آن به معرفی آنها بپردازیم. معرفی اثر این نیست که فقط بگوییم ما حافظیه داریم. معرفی 
یعنی اینکه کاری کنیم تا بازدید کننده ای که وارد حافظیه می شود سرش گیج برود از 
عطر ادبیات، عرفان و فضائل و حکمتی که آنجا هست. اما آیا واقعا چیزی که در حافظیه 
می بینیم حکمت و معرفت و ادبیات و عرفان و فضایل است؟ یک سنگ قبر زیر یک طاقی 

و باغچه گلکاری شده است. آیا واقعا معرفی حافظ این است؟
رییس ایکوموس ایران تاکید کرد: مشکل ما این است که نمی دانیم چه داریم و چگونه 
باید آن را معرفی کنیم. گردشگر وقتی به مقبره حافظ می رود باید هر چه می خواهد از 
معارف این مکان استفاده کند. باید دسترسی به اسلاید، فیلم و سی دی های متنوع داشته 
باشد. باید انواع و اقسام اطلاعات درباره حافظ و آرامگاه او دریافت کند. طوری که وقتی از 
حافظیه بیرون آمد به خود بگوید نمی دانستم حافظ چنین شخصیت بزرگی است. گوته 
فیلسوف آلمانی می گوید مقابل حافظ تعظیم می کند. اما آیا شناسایی حافظ یعنی اینکه 
برویم بالای سنگ قبر حافظ و یک تفال بزنیم و عکس یادگاری بگیریم و برگردیم؟ به 
همین دلیل است که بنده تاکید دارم متوجه داشته های تاریخی و فرهنگی خود نیستیم. 
به همین دلیل است که می گویم باید اول آثار خود را بشناسیم و آنرا حفاظت و در مرحله 
بعد به درستی معرفی کنیم. وقتی اینها را درست کردیم خود به خود توریست و گردشگر 
هم می آید. چون مردم به محض آنکه سفره ای پهن شود گرد آن جمع می شوند. متولیان 
امر تا به حال از خود پرسیده اند چرا مردم ۶ ماه در صف ویزای شنگن می مانند تا از موزه 
لوور بازدید کنند؟ چون چون شنیده اند موزه لوور خوب است. پس احتیاج به این نیست 
که کشور فرانسه لوور را تبلیغ و التماس کند که گردشگر برای بازدید لوور برود. آن ها به 
گونه ای آثار خود را معرفی می کنند که هر شخصی علاقمند به بازدید از آن ها می شود. 

در حالی که ما آثار خود را رها کرده ایم و نمونه بارز آن هم همین وضعیت شیراز است.
مهدی حجت حضور انبوه گردشگران در سایت ها و محوطه های تاریخی را محکوم نمی 
کند و می گوید افتخار ایران است که ایرانی ها اینقدر به آثار فرهنگی خود علاقه دارند. اما 
مشکل این است که آنها تغذیه فرهنگی درست نمی شوند. بنابراین نباید جمعیت انبوهی 
که وارد حافظیه می شوند را محکوم کرد بلکه باید شیوه ای که اندوخته فرهنگی برای 
مسافری که با تحمل مشقت و گرانی بنزین و هتل و زحمت سفر به سایت های تاریخی 

رفته است، فراهم نمی کند را نقد کرد.

ایسکانیوز/ این سریال مانند ۶ فصل گذشته همچنان بر مدار خانواده و خانواده دوستی 
استوار است و بازدید نزدیک به 3۰ میلیونی »پایتخت7« در تلویبیون شاهدی بر این 
ادعاست. با گذشت ۵سال از ساخت سریال محبوب و خاطره ساز نوروزی یعنی پایتخت۶ 
حالا و در نوروز ۱۴۰۴ سریال پایتخت7 با تغییراتی در بازیگران آن، روانه آنتن تلویزیون 
شد تا ثابت شود اگر برنامه ای خوب، سرگرم کننده و به دور از کلیشه های رایج و همچنین 
نمایش زیست ساده و نزدیک به واقعیت و پرهیز از نمایش پر زرق و برق زندگی های 
لاکچری ساخته شود قاب رسانه ملی همچنان توانایی این را دارد تا به عنوان رسانه اصلی و 
جریان ساز فعالیت کند. اما نوشتن نقد درباره این سریال به همین راحتی ها هم نیست زیرا 
نوشتن نقد در مورد یک اثر نوستالژی که با آن بزرگ شده و خاطراتی داریم کاری مشکل 

است و نوستالژی در بسیاری از موارد مقابل منطق قرار میگیرد.
همزمان با پخش قسمت اول سریال که شاید بتوان آن را ضعیف ترین قسمت این سریال 
27 قسمتی دانست نقدها و نظرهای فراوانی در فضای مجازی منتشر شد؛ در فضای 
توییتر این فیلم کوبیده و مورد نقدهای غیرحرفه ای و متوهمانه قرار گرفت، در اینستاگرام 
برش های این فیلم به صورت ریلز پخش شد تا بازدید صفحات بالا برود و در یوتیوب نیز 
پرداختن به حواشی به جای متن مورد توجه بوده است. اما از آنجا که در برای قضاوت 
دقیق و درست در مورد یک فیلم و سریال باید به تماشای قسمت های بیشتری نشست، 

حالا بهتر میتوان در مورد »پایتخت7« نظر داد.

شاید بتوان بزرگترین نقطه ضعف دنیای سینما و تلویزیون ایران را توجه به حواشی توسط 
اهل قلم و منتقدین دانست و در این روزها آنقدری که مثلا به بازیگران جایگزین برای سارا 
و نیکا و بهروز و زندگی خصوصی آنان و یا مثلا دستمزد بازیگران و یا پیام های بازرگانی 

در زمان پخش پایتخت توجه شده به داستان فیلم توجه نشده است.
یکی از بحث هایی که در خصوص سریال پایتخت مطرح بوده و هست این است که دوران 
طلایی این سریال را مربوط به زمانی میدانند که خشایار الوند نوشتن فیلمنامه آن را در 
دست داشت و پس از درگذشت این نویسنده، در قسمت های بعدی سریال، فیلمنامه دچار 

افٌت شده که البته این موضوع بیراه هم نیست.
اما باید دانست چرا زنده یاد خشایار الوند موفق تر عمل کرده است؟ در جواب باید گفت 
فارغ از تجربه گران بهای خشار الوند، سریال پایتخت از همان زمان پخش اولین فصل 
و در ۱۵ قسمت عیدانه با نمایش یک زندگی خانوادگی ساده و روستایی مورد اقبال و 
استقبال مخاطبین قرار گرفت و با ساخت هر فصل به دلیل پیچیدگی های خانوادگی و 
کش دار شدن قصه و گنجاندن تبلیغات ناچارا به تعداد قسمت ها افزوده شد پس طبیعتا 

هنر خشایار الوند نوشتن یک فیلنامه بی نقص برای یک سریال ۱۵ قسمتی بوده است.

از نکاتی که میتوان در مورد فیلنامه این سریال در مورد آن صحبت کرد جنس شوخی 
های آن است. در فصل های گذشته فیلمنامه به گونه ای نوشته میشد که از میان آن 
تیکه های به عنوان شوخی های رایج در بین مردم استفاده میشد و در فصل هفتم سریال با 
یک چرخش ۱8۰ درجه ای از شوخی رایج و ترندهای اینستاگرام در فیلمنامه استفاده شده 

و در صورتی که مردم توقع دارند این سریال برای آنها شوخی سازی کند.
نکته دیگر این است که ژانر اصلی سریال پایتخت کمدی بوده و اصلا هدف از کمدی 
خنداندن مردم در کنار انتقال پیام است اما در مورد فصل هفتم این سریال باید این را 
پذیرفت که اولا دوز کمدی کمتری نسبت به فصول گذشته دارد و هم اینکه اساسا ما 

تبدیل به مردمی شدیم که خنداندنمان کار بسیار سخت و مشکلی شده است.
یکی از موضوعات مورد بحث در فیلم های سینمایی کمدی در سال های اخیر تکیه بر دو 
موضوع رقص و شوخی های جنسی بوده است که سریال پایتخت با وجود پرهیز از این 
دو موضوع و همچنین با وجود ممیزی های سفت و سخت تلویزیون اما به راحتی توانسته 
است مخاطب را با خود همراه کند که تا جایی که شاید بتوان خلوت بودن سانس ساعت 

22 سینماها را به دلیل به تماشا نشستن مردم برای دیدن پایتخت دانست.

رییس ایکوموس ایران: 

مردم در سایت های تاریخی کشور تغذیه فرهنگی نمی شوند 

»پایتخت۷« همچنان بر مدار خانواده



سه    شنبه   ۱۹   فروردین    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۲۴

با وجود آنکه وزارت آموزش و پرورش از ممنوعیت فعالیت معلم بلاگرها خبر داد و 
شورای عالی آموزش و پرورش ضوابطی را در اینباره تدوین کرد اما همچنان شاهد 
جولان »معلم بلاگرها« در کلاس های درس هستیم و خبری از ممنوعیت فعالیت ها و 

نظارت بر این اقدامات خلاف نیست!
در سال های اخیر، با گسترش شبکه های اجتماعی، شاهد افزایش فعالیت معلمان در 

پلتفرم هایی مانند اینستاگرام تحت عنوان »معلمان بلاگر« هستیم!
این معلمان با انتشار ویدیوها و تصاویری از دانش آموزان در کلاس درس، گاه با اهداف 
آموزشی و گاه برای جذب مخاطب و درآمدزایی، مرزهای حریم خصوصی کودکان را 

تحت تأثیر قرار داده اند اما آیا این اقدامات با حقوق کودکان سازگار است؟  
با وجود آنکه وزارت آموزش و پرورش، سال گذشته از ممنوعیت فعالیت معلم بلاگرها 
خبر داد حتی شورای عالی آموزش و پرورش ضوابطی را در اینباره تدوین کرد تا 
فعالیت معلمان در فضای مجازی را ساماندهی کند اما همچنان شاهد تکرار این 
موضوع در فضای مجازی هستیم و خبری از ممنوعیت فعالیت ها و نظارت صحیح از 

سوی آموزش و پرورش برای کنترل آن مشاهده نمی شود!
به  اشاره  با  پرورش   و  آموزش  وزارت  ابتدایی  آموزش  معاون  حکیم زاده؛  رضوان 
سیاست های این وزارتخانه در زمینه حفظ حقوق کودکان گفت: کودکان نباید به هیچ 
عنوان ابزار درآمدزایی یا جذب مخاطب در فضای مجازی قرار بگیرند حتی اگر فعالیتی 
با اهداف آموزشی انجام شود، در صورتی که موافقت خانواده ها را نداشته باشد یا جنبه 

تبلیغاتی و تجاری پیدا کند، غیرقابل قبول است.
وی تأکید کرد: بر اساس قوانین داخلی و پیمان نامه جهانی حقوق کودک، انتشار 
تصاویر کودکان بدون رضایت آگاهانه والدین و خود کودک )در سنین بالاتر( نقض 
حریم شخصی محسوب می شود. خانواده ها و معلمان باید به این موضوع حساس 

باشند.
ممنوعیت انتشار تصاویر دانش آموزان در کشورهای مختلف

در بسیاری از کشورها، استفاده از تصاویر کودکان در فضای مجازی تحت قوانین 
دقیقی قرار دارد:

در اتحادیه اروپا، مقررات عمومی حفاظت از داده ها )gDPr( انتشار تصاویر کودکان 
را بدون رضایت صریح والدین ممنوع کرده و تخلف از آن جریمه های سنگینی دارد.  

در آمریکا، قانون CoPPA )مربوط به حریم خصوصی کودکان در فضای آنلاین( 
انتشار محتوای مربوط به کودکان زیر ۱3 سال را بدون اجازه والدین غیرقانونی می داند.  
انتشار هرگونه تصویر  یا  ثبت  از  قبل  نیز مدارس موظفند  و کره جنوبی  ژاپن  در 

دانش آموزان، رضایت کتبی خانواده ها را دریافت کنند.  
آیا معلمان بلاگر مرتکب نقض حقوق کودکان می شوند؟

تصاویر  انتشار  به  اقدام  آموزشی  نیت  با  معلمان  اگر  حتی  معتقدند  کارشناسان 
دانش آموزان کنند، این کار در صورت عدم رضایت خانواده ها می تواند تبعات منفی 
داشته باشد. سید محسن حسینی پویا؛ وکیل پایه یک دادگستری دراین باره می گوید: 
حق انسان نسبت به تصویر خود از جمله حقوق مربوط به شخصیت و حریم خصوصی 
انسان است و قاعدتا لازمه تصمیم گیری راجع به تصویربرداری از انسان و انتشار آن، 
اخذ مجوز و رضایت آن شخص است. علاوه بر آن عکس یا فیلم منتشر شده باید به 

حرمت، حیثیت و شخصیت انسانی لطمه ای وارد نکند.
 لزوم تدوین دستورالعمل شفاف برای معلمان

با توجه به نبود قوانین صریح در ایران درباره فعالیت معلمان در فضای مجازی، به نظر 
می رسد وزارت آموزش و پرورش باید دستورالعمل مشخصی برای تعیین حدود انتشار 

محتوای مرتبط با دانش آموزان تدوین کند.
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش معتقد است: امروز بحث مهمی که 

مطرح می شود این است که حتی پدر و مادرها هم حق ندارند بدون اجازه کودکانشان، 
عکس های آنان را در فضای مجازی منتشر کنند. ممکن است کودک در آینده نخواهد 
تصاویر خاصی از دوران کودکی اش در دسترس عموم باشد. این حق اوست و خانواده ها 

باید به این حق احترام بگذارند.
وی با بیان شرایط فعالیت های مربوط به کودکان در فضای مجازی گفت: به نظر من، 
هر فعالیتی در این فضا باید دو اصل اساسی را رعایت کند؛ اولاً با موافقت آگاهانه 
والدین همراه باشد زیرا کودکان خود به تنهایی نمی توانند در این زمینه تصمیم گیری 
کنند. ثانیاً، هیچ گونه جنبه درآمدزایی نداشته باشد. حتی اگر فعالیتی از نظر تربیتی 

مشکلی نداشته باشد، اما خانواده ها با آن موافق نباشند، مجاز نخواهد بود.
حکیم زاده در پایان با اشاره به تولید محتوا با استفاده از کودکان گفت: هرچه بیشتر 
از استفاده از کودکان در تولید محتوا خودداری کنیم، رفتار اخلاقی تر و مسئولانه تری 
داشته ایم. کودکان باید در محیطی امن و به دور از هرگونه بهره برداری نادرست رشد 
کنند. در حالی که بلاگری معلمان می تواند ابزاری برای آموزش و تعامل باشد، عدم 

رعایت حریم کودکان ممکن است آن را به یک چالش جدی تبدیل کند.

ایلنا/ سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی به تولید کتاب  
زبان های فرانسه و آلمانی برای دانش آموزان واکنش نشان داد.

»احسان عظیمی راد« سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی  
در خصوص تکلیف سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی برای تولید کتاب  زبان های 
فرانسه و آلمانی و درباره آموزش این زبان ها در مدارس گفت: در این چند ماهی که در 
کمیسیون آموزش هستیم، هنوز به این مساله ورود نکرده ایم چون موضوعات متعددی 
در دستور کار کمیسیون بود. اما این از موضوعاتی است که باید کمیسیون آموزش 
حداقل از بعد کارشناسی به آن ورود کند و نظرات و پیشنهادات کسانی را که متولی 

این مسأله هستند به شور و مشورت بگذارد.
وی ادامه داد: آنچه مشخص است این است که وقتی خروجی  مدارس را در آموزش 
زبان های خارجی و به ویژه زبان انگلیسی نگاه می کنیم می بینیم که از جهت کیفیت 

واقعاً نتوانسته ایم آنچه را که ضرورت دارد و شاید هدف بوده، محقق کنیم.
عظیمی راد تصریح کرد: آموزش زبان انگلیسی جزء دروس الزام آور مدارس نیست 
به این معنا که بچه ها درسی دارند که آن را در قالب یادگیری زبان می گذرانند. اما 
خیلی از مدارس برای خودشان مؤسساتی را ایجاد کردند یا در قالب کلاس های فوق 
برنامه آموزش زبان را مد نظر قرار داده اند که آن ها متاسفانه نه از استادهای مجرب و 
نه از امکانات آموزش زبان در تمام سطوح برخوردار نیستند. لذا اینجا دچار یکسری 

اشکالات اساسی هستیم و ضعف های زیادی داریم.
زبان های  عزیزان  این که  فکر می کنم  بنابراین من  دوازدهم گفت:  نماینده مجلس 
خارجی دیگر را هم اضافه کرده اند، ممکن است ما را به هدفی که مدنظر است نرساند. 
اصل این ایده، ایده خوبی است. بالاخره ممکن است بسیاری، زبان خارجی را در قالب 
زبان انگلیسی نبینند. هرچند زبان تقریبا مرسوم و متداول در دنیا زبان انگلیسی است، 

ولی ممکن است عده ای با توجه به رویکردهایی که ممکن است در تعامل با کشور 
آلمان دارند زبان آلمانی را یاد بگیرند و یا عده ای دوست داشته باشند فرانسوی یا زبان 

دیگری را بیاموزند.
وی تأکید کرد: یعنی به نظر من اینکه در نظام آموزشی مان در یادگیری زبان های 
خارجی جهت گیری ایجاد نکنیم و انتخاب زبان را به عهده خود دانش آموز بگذاریم 
خیلی حرکت درست و خوبی است. اما نه اینکه بدون بررسی، آسیب شناسی و هدف 
این کار را انجام دهیم. خیلی از مدارس ما از این ظرفیت بی بهره اند و خیلی از معلمان 

و مدرسان موردنظر را نداریم یا لااقل باید برای سازماندهی اقدام کنیم.
سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: به نظر من 
حتماً باید از قبل بررسی های دقیق صورت بگیرد و بر اساس یک آسیب شناسی درست، 
اقدام کنیم و سایر زبان ها را نیز بیفزاییم و دانش آموزان را مخیر کنیم. البته ممکن است 
عده ای از دانش آموزان هم باشند که بخواهند همه این زبان ها را یاد بگیرند و حتی 
ممکن است یک عده بخواهند مثلًا زبان کشورهای شرق آسیا را یاد بگیرند. به هر حال 

ما باید موقعیتش را فراهم کنیم.
وی خاطرنشان کرد: بسیاری از مدارس ما به این دلیل که نه معلم و نه امکانات لازم را 
ندارند معمولا از برگزاری کلاس های زبان شانه خالی می کنند و فقط همان درس زبان 

را چون جزء دروس بچه ها است باید بگذرانند.
 اما  برخی از مدارس -که عمدتاً جزء مدارس اصلی و توانمند ما هستند- مثل مدارس 
سمپاد و غیرانتفاعی که شهریه دریافت می کنند و از نظر مالی متمکن هستند در 
کنار یادگیری درس زبان، مجموعه مؤسسات و آموزشگاه های زبانی راه اندازی کرده ند 
و طبیعتاً بچه ها در این مدارس شرایط پرفشارتری را از جهت یادگیری و گذراندن 

مهارت های زبان طی می کنند.

او مدعی شد: ولی من  بر اساس اطلاعات و شناختی که به این موضوعات دارم و 
در برخی از این آموزشگاه ها حضور داشته ام احساس می کنم از آنجا که مبنای کار 
این آموزشگاه ها یا حداقل بخشی از آن امور مالی و کسب درآمد است، درصد کمی 

را می توانیم برای موفقیت آن ها از جنبه آموزشی، ملی و حاکمیتی در نظر بگیریم.
عظیمی راد گفت: ما نتوانستیم خروجی های هدفمند کیفی موثر را در بحث یادگیری 
زبان هایی غیر از فارسی نشان بدهیم و این همان نقطه اصلیِ گلوگاهی است که باید آن 
را آسیب شناسی و رفع کنیم. حال اگر می خواهیم زبان های جدیدی نیز به آن اضافه 
کنیم، این کار را با رفع نقاط آسیب قبلی انجام دهیم که لااقل خروجی بگیریم وگرنه 
این مسئله صرفاً تبدیل به دکانی برای پول درآوردن یک عده خواهد شد و نمی تواند 

هدف اصلی را که مجموعه حاکمیت در نظام آموزشی دنبال می کند محقق کند. 
برنامه های  برای  آیا آموزش و پرورش منابع لازم  این پرسش که  به  وی در پاسخ 
این چنینی را دارد؟ بیان کرد: این درست نیست که بخواهیم جلوی خلق ایده ها یا 
کارهای جدید را بگیریم. از طرفی هم شاید منابع فعلی در دستگاه آموزش و پرورش 

پاسخگوی آن هدف اصلی که همه مد نظر داریم نباشد. 
اما من فکر می کنم شروع خوبی است. اگر ما این موضوع را باید با آسیب شناسی دقیق 
شروع کنیم، طبیعتاً در سال های آینده اعتبار و بودجه لازم برای آن هم دیده خواهد 
شد و می تواند به رشد بیشتر دستگاه آموزش و پرورش در هدف آموزش زبان های 

خارجی کمک کند.
او اظهار کرد: به هر حال باید از جایی این موضوع را شروع کرد، اما دغدغه ما بیشتر 
همین موضوع آسیب شناسی است. یعنی حتماً باید از قبل برآوردی از شرایط گذشته 
در یادگیری زبان انگلیسی داشته باشیم و بر اساس آن، سیاست جدید زبان های 

تکمیلی را ابلاغ کنیم تا به خروجی مناسب برسیم. 

ایسنا/ مصوبه »تاثیر معدل در کنکور« که در روزهای پایانی سال گذشته بعد از انتقادات 
و حواشی فراوان بالاخره با تصویب در شورای عالی انقلاب فرهنگی به نظر می رسید 
تکلیفش مشخص شده، اوایل امسال با ارائه جزئیات و شروط اجرای آن از سوی شورای 
سنجش و پذیرش، باز هم آتش انتقادات روشن شد تا جایی که قرار است برای تعیین 
تکلیف دوباره، در شورای عالی انقلاب فرهنگی مورد بررسی قرار گیرد تا به تصمیم  

واحدی برسد.
به نظر می رسید پرونده اصلاح مصوبه »تاثیر معدل در کنکور« و نحوه محاسبه سوابق پایه 
یازدهم بسته شده هرچند تعیین جزئیات سیاست های سنجش و پذیرش در دانشگاه، 
از جمله تأثیر معدل، عطف به ماسبق بودن و مفاد سوابق تحصیلی بر عهده شورای عالی 
آموزش وپرورش قرار گرفت اما مقرر شد تصمیم نهایی را شورای سنجش و پذیرش 
از سوی شورای  پایه یازدهم  با اعلام عطف ما سبق شدن سوابق  دانشجو بگیرد که 
سنجش و پذیرش دانشجو آتش انتقادات دوباره بر این مصوبه را تند کرد تا جایی که 
اوایل فروردین امسال حسین صادقی رئیس مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت 
آموزش و پرورش در صفحه شخصی خود در شبکه ایکس نوشت که »با پیگیری جدی 
وزیر آموزش و پرورش در جلسه اضطراری شورای سنجش و پذیرش دانشجو، الزام پشت 

کنکوری ها به ارائه سوابق تحصیلی پایه یازدهم لغو شده است.«
وی در ادامه نوشته بود: در پی سردرگمی و اعتراض گسترده داوطلبان کنکور ۱۴۰۴، 
با دلسوزی مسئولان نظام تعلیم و تربیت، مصوبه جنجالی شورای سنجش و پذیرش 
دانشجو درباره الزام پشت کنکوری ها به ارائه سوابق تحصیلی پایه یازدهم، در جلسه 

اضطراری این شورا لغو شد و شورای سنجش باپیشنهادهای زیر موافقت کرد: 
*تأثیر مثبت نمرات پایه یازدهم برای همه داوطلبان کنکور ۱۴۰۴

*عدم عطف به ماسبق شدن نمرات یازدهم برای فارغ التحصیلان ۱۴۰3 و قبل از آن 
*کاهش تعداد دروس مؤثر پایه یازدهم در صورت عدم پذیرش پیشنهاد عطف به ماسبق 

نشدن«
 هرچند با پیگیری های خبرگزاری ایسنا، این سخنان تایید نشد و علی رغم هر آنچه تا 
کنون بیان شده، در پی انتقادات صورت گرفته، تصمیم قطعی در این خصوص به شورای 

عالی انقلاب فرهنگی محول شده است.
در خصوص جزییات این موضوع مهدی خراشادی زاده مدیر کمیسیون اساسنامه ها و 
مقررات تحصیلی شورای عالی آموزش و پرورش در گفت وگو با ایسنا، اعلام کرد که 
شورای عالی آموزش و پرورش پیشنهاداتی در خصوص مصوبه تاثیر سوابق تحصیلی 
برای متقاضیان ورود به آموزش عالی را به شورای سنجش و پذیرش ارائه کرده بود که 
به استناد مصوبه 9۱3 شورای عالی انقلاب فرهنگی باید به تصویب شورای سنجش و 
پذیرش می رسید. در جلسه شورای سنجش و پذیرش تمامی پیشنهادهای شورای عالی 

آموزش و پرورش به جز یک مورد، مورد تصویب قرار گرفت.
وی با بیان اینکه مورد مزبور، بحث معافیت فارغ التحصیلان قبل از ۱۴۰3 از امتحانات 
نهایی پایه یازدهم بود که رای نیاورد افزود: قرار شد این گروه نیز مانند سایر داوطلبان 

ملزم به تولید سابقه باشند.
مدیر کمیسیون اساسنامه ها و مقررات تحصیلی شورای عالی آموزش و پرورش با بیان 
اینکه در شورای سنجش و پذیرش تصویب شد که تمام متقاضیان شرکت در کنکور 
سراسری ملزم به ایجاد سابقه تحصیلی پایه یازدهم )شش درس( و پایه دوازدهم هستند 
ادامه داد: با توجه به اینکه در آن زمان امتحانات پایه یازدهم پشت کنکوری ها داخلی بوده 

است لذا باید با شرکت در آزمون نهایی پایه یازدهم، سابقه ایجاد کنند.
خراشادی زاده عنوان کرد: در مقابل، تعدادی از دانش آموزان پایه دوازدهم نسبت به حذف 

پایه یازدهم برای پشت کنکوری ها اعتراض دارند و اعلام دارند رقابت باید عادلانه باشد.
وی اظهار کرد: در جلسه اخیر وزارت علوم که با موضوع سوابق تحصیلی برگزار شد، 
تصمیم گیری در این خصوص به شورای عالی انقلاب فرهنگی واگذار شد و قرار است در 

جلسه شورای عالی انقلاب فرهنگی تصمیم قطعی گرفته شود.
این در حالیست که عظیمی راد سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در این 
باره عنوان کرد: مصوبه تاثیر قطعی معدل در سال گذشته خوب پیش رفت و شورای 
عالی آموزش و پرورش مصوبات خوبی را در کاهش تعداد دروس و عطف به ماسبق 
نشدن داشتند اما متاسفانه شورای سنجش و پذیرش دانشجو به جای تایید این مصوبات، 

مصوبه ای را تصویب کرد که خلاف مصوبات شورای آموزش و پرورش بود.
وی با بیان اینکه در دهم فروردین جلسه ای با حضور وزراء برگزار شد که این مصوبه لغو 
شد افزود: پیشنهاد جدید به شورای عالی انقلاب فرهنگی ارائه شد که انشالله در جلسه 
هفته اخیر شورای عالی انقلاب فرهنگی این مصوبات مطرح و انتظار است این سه مصوبه 
و این سه پیشنهاد که مبنی بر تاثیر مثبت پایه یازدهم برای کل پشت کنکوریها برای 
سال ۱۴۰۴ و سال های آینده، ماسبق نشدن و یا کاهش بیشتر تعداد دروس برای پایه 

یازدهم است، داشته باشیم.
سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با بیان اینکه این مباحث از موضوعاتی 
بود که در شورای سنجش و پذیرش در ایام نوروز ۱۴۰۴ تصویب و به شورای عالی انقلاب 
فرهنگی ارائه شد اظهار کرد: امیدواریم در جلسه آتی که شورای عالی انقلاب فرهنگی 
خواهند داشت یکی از این سه پیشنهاد تصویب شود و جامعه کنکوری ها، چه پشت 

کنکوری ها و چه پایه دوازدهمی ها از این مصوبه استفاده لازم را ببرند.

۵۵آموزشروز��
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان زنجان:

بیش از سه میلیون نفر ساعت آموزش 
مهارتی در زنجان ارائه شد 

بی سوادی ۷۰ درصد از دانش آموزان ایرانی!

معاون علمی و فناوری رئیس جمهور:

از اول اردیبهشت هوش مصنوعی را
 به یک میلیون دانش آموز آموزش می دهیم

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

رویداد2۴/ طبق گزارشی ۴۰ درصد از کل دانش آموزان دوره ابتدایی و متوسطه 
اول کشور به حداقل سطح یادگیری در خواندن، ریاضی و علوم دست نیافته اند!

علاوه بر این آزمون تیمز 2۰2۳ و پرلز 2۰2۱ نشان می دهد که از هر ۱۰ دانش آموز 
ایرانی ۴ دانش آموز به حداقل سطح یادگیری در خواندن، ریاضی و علوم نیز دست 
پیدا نکرده اند و عملکردی بسیار ضعیف دارند. همچنین بیش از ۷۰ درصد از 
آنها عملکردی پایین تر از حد متوسط جهانی داشتند. نتایج این امتحانات نهایی 
و عملکرد دانش آموزان ایرانی در مطالعات بین المللی در مجموع حکایت از رشد 
کمی بدون کیفیت دارد. طبیعی است که زمانی که از ۷۰ درصد دانش آموزان یک 
کشور نتایجی پایین تر از نرمال دارند، سخن گفتن از نابرابری بی معناست. درواقع 
این آمار نشان از فقر مفرط یادگیری در کشور دارد که ناشی از گسترده شدن فقر 

و همچنین کیفیت پایین آموزش در عموم مدارس کشور است.
همچنین در این گزارش آمده است که ارزیابی تطبیقی عملکرد دانش آموزان 
یک رشد کمی بدون کیفیت را نشان می دهد و این نشان از گسترده شدن فقر و 

همچنین کیفیت پایین آموزش در عموم مدارس کشور است.
۵۸.۴ درصد از جمعیت زیر 2۴ سال سیستان و بلوچستان مدرک دیپلم ندارد!

در این گزارش گفته شده است که پوشش تحصیلی در دوره دبستان بالای ۹۵ 
درصد است، اما براساس آخرین گزارش شاخص های عدالت اجتماعی مرکز آمار در 
سال ۱۴۰۱ حدود ۹۳۰ هزار کودک و نوجوان بازمانده از تحصیل در کشور وجود 
دارند. نرخ پوشش واقعی تحصیل در دوره متوسطه اول ۹۰.۱ و در دوره متوسطه 

دوم تقریبا ۸۰ درصد است.
بدترین وضعیت مرتبط با دانش آموزان سیستان و بلوچستان با ۵۸.۰۴ درصد 
جمعیت زیر 2۴ ساله بدون مدرک دیپلم است. پس از آن استان های آذربایجان 

غربی با ۴۱ درصد و گلستان با ۳۸ درصد در رده های بعدی قرار دارند.
در گزارش دیگر هم میانگین وضعیت آموزش دانش آموزان در کل دروس در 

امتحانات خرداد ۱۴۰۳ به تفکیک استان های کشور، مشخص است.
سیستان و بلوچستان، کهگیلویه و بویراحمد و خوزستان به ترتیب با ۷.۵۹، ۸.۵۹ و 

۹.۰۴ در بدترین رده های نمره های این شاخص هستند.
وضعیت ترک تحصیل

در سال تحصیلی ۹۹- نفر  پرورش کشور، 2۱۰22۱  و  آموزش  طبق سالنامه 
۱۴۰۰ از تحصیل ابتدایی، 2۰۴۷۳۵ نفر از تحصیلات متوسطه اول، ۵۶۵۹۱۵ 
نفر از متوسطه دوم بازماندند. همچنین طبق همین سالنامه آمار ترک تحصیل 
متوسطه  دوره  در  نفر   ۹۹۸۵۴ ابتدایی  دوران  در   ۹۹-۹۸ تحصیلی  سال  در 
اول، ۱2۴۸۹۴ نفر و در متوسطه دوم هم ۴۵۸۰۷ نفر اعلام شد. به این ترتیب 
۹۸۰۸۷۱ دانش آموز از تحصیل در سه مقطع ابتدایی، متوسطه اول و دوم بازماندند 

و 2۷۰۵۵۵ دانش آموز هم از تحصیل انصراف دادند.

مهر/ معاون علمی و فناوری رئیس جمهور گفت: از اول اردیبهشت بناست به 
یک میلیون دانش آموز از 7 سالگی تا ۱۵ سالگی طی 7 ماه هوش مصنوعی را با 
یک روش خیلی خوب آموزش دهیم. بنا است با بازی به این دانش آموزان هوش 

مصنوعی آموزش داده شود تا دانش آموز با آن آشنا شود.
حسین افشین درباره اقدامات معاونت علمی و فناوری نهاد ریاست جمهوری برای 
گسترش استفاه از هوش مصنوعی و بومی سازی آن در کشور در سال جدید، گفت: 
چندین نکته وجود دارد، اما باید ابتدا بدانیم بحث هوش مصنوعی یک بحث 7۵ 
ساله دارد؛ یعنی از سال ۱9۵۰ میلادی در دنیا شروع به کار کرده است و در سال 

۱9۵۶ اسم »هوش مصنوعی« روی آن گذاشته شد.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور با بیان این که هوش مصنوعی سبقه طولانی 
دارد، یادآور شد: از سال 2۰۱۰ تقریبا یک جهشی در هوش مصنوعی اتفاق افتاد و 
کشورها به این سمت رفتند. می خواهم بگویم آن چیزی که از اول دولت چهاردهم 
مرتب روی آن تکیه می شود و مانور داده می شود، یک اتفاقی است که  7۵ سال 
سابقه پشت خودش دارد و از سال 2۰۱۰ در دنیا جنب و جوشی روی آن شروع 
شده است و شتاب شدیدی گرفته است؛ اگر ما از الان روی آن برنامه ریزی نکنیم 
و برنامه ریزی درستی نداشته باشیم و نتوانیم در آن مواردی که ممکن است ما 

دچار تحریم شویم کار را شروع نکنیم قطعا دچار مشکل در آینده می شویم.
وی یادآور شد: ایلان ماسک می گوید هوش مصنوعی یک ترمیناتور  ویرانگر است؛ 
یعنی چیزی که همان قدر که نکات مثبت دارد می تواند نکات منفی هم داشته 

باشد و قدرت های آینده کسانی هستند که در این زمینه پیشرفت کرده اند.
افشین تاکید کرد: برنامه ریزی که ما انجام داده ایم این است که از صفر تا صد 
بتوانیم این فناوری را در اختیار داشته باشیم؛ چرا که نقطه قوت کشور ما در هوش 
مصنوعی نیروی انسانی است، در کوانتوم نیروی انسانی ما نقطه قوت نیست و در 
حال برنامه ریزی هستیم که سال آینده این را تقویت کنیم.  وی ادامه داد: نیروی 
انسانی در هوش مصنوعی نقطه قوت ماست و چند کشور هستند که ما جزء بالای 

آن قرار داریم اما نتواستیم از این ظریفت استفاده کنیم.

ایرنا/ مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان زنجان گفت: تعهد مهارت آموزی به 
گروه های هدف در سال گذشته سه میلیون و ۱۷۹ هزار و ۴۸۴ نفر ساعت بود که 

این میزان ۱۰۳ درصد تحقق یافت.
محمدرضا انصاری افزود: این اداره کل سالانه آموزش های مختلف مهارتی را برای 
گروه های هدف خود برنامه ریزی می کند که تلاش بر آموزش های هدفمند و 

اثرگذار است.
وی اظهار داشت: بر این اساس طی سال گذشته سه میلیون و 2۹۰ هزار و ۴2۵ 
نفر ساعت و 2۱ هزار و ۶۰۸ نفر دوره آموزش های مهارتی به گروه های هدف در 

این استان ارائه شد.
انصاری ادامه داد: یکی از بخش های مهم آموزش برای ساکنین سکونتگاه های 
غیررسمی استان است که در مدت یاد شده برای ۷۳2 نفر، به میزان ۱۰۱ هزار و 

۸۰۶ نفر ساعت آموزش ارائه شد.
وی خاطرنشان کرد: این میزان آموزش نسبت به تعهدات، به میزان ۱2۷ درصد 

محقق شده است و توجه به این بخش از ابعاد مختلف اهمیت بسزایی دارد.
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان زنجان گفت: از جمله برنامه های مهم این 
اداره کل در سال، آموزش به گروه های آسیب پذیر معتادان است که در خصوص 
نیز آموزش هایی ارائه شده است و این روند در سال جاری نیز پیگیری خواهد شد.

وی با بیان اینکه در این ارتباط به ۴۹۰ نفر آموزش داده شده است، اضافه کرد: 
میزان آموزش ها ۴۳ هزار و ۹۷۴ نفر ساعت بوده که نسبت به تعهدات، ۶2 درصد 

تحقق یافته است.

»معلم بلاگرها« همچنان آزادانه مشغول بلاگری در کلاس!

واکنش مجلس به تولید کتاب  زبان های فرانسه و آلمانی برای دانش آموزان

پاسکاری یک مصوبه بین سه شورا !

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر آراء صادره هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی خوزه ثبت ملک ابهر بخش سه زنجان تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده .است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ۱-برابر رای شماره ۱404۶0۳27002000207 مورخه ۱404/0۱/۱0 مالکیت آقای / خانم کاظم یزدانی به شناسنامه شماره ۶۹۱ کدملی 
۱7۵4۱۳2۹۱۱ صادره فرزند یداله در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۹۵4۹/42 متر مربع پلاک شماره 4۱2 فرعی از ۶۹اصلی واقع در زنجان بخش حوزه ثبت ملک ابهر آدرس: 
ابهر - اراضی صائین قلعه)با کسر از مالکیت مسعود و عطااله و عباس و منصور همگی رضایی جو( پرونده کلاسه ۱40۳۱۱442700200۵۵۵۱****2-برابر رای شماره ۱404۶0۳2700200020۶ 
مورخه ۱404/0۱/۱0 مالکیت آقای / خانم کاظم یزدانی به شناسنامه شماره ۶۹۱ کدملی ۱7۵4۱۳2۹۱۱ صادره فرزند یداله در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳4844/۹۳ متر 
مربع پلاک شماره 4۱2 فرعی از ۶۹اصلی واقع در زنجان بخش حوزه ثبت ملک ابهر آدرس: ابهر - اراضی صائین قلعه)با کسر از مسعود و عطااله و عباس و منصور همگی رضایی جو( پرونده کلاسه 
۱40۳۱۱442700200۵۵۵2****۳-برابر رای شماره ۱404۶0۳270020002۳0 مورخه ۱404/0۱/۱0 مالکیت آقای / خانم کاظم یزدانی به شناسنامه شماره ۶۹۱ کدملی ۱7۵4۱۳2۹۱۱ 
صادره فرزند یداله در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳080۳/۶۳ متر مربع پلاک شماره 4۱2 فرعی از ۶۹اصلی واقع در زنجان بخش حوزه ثبت ملک ابهر آدرس: ابهر - اراضی 

صائین قلعه)با کسر از مالکیت مسعود و عطااله و عباس و منصور همگی رضایی جو( پرونده کلاسه ۱40۳۱۱442700200۵۵۵۳
سعید بهرامی- رئیس ثبت اسناد و املاک تاریخ انتشار نوبت اول : ۱404/0۱/۱۹ تاریخ انتشار نوبت دوم ۱404/02/0۳

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سلطانیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای نقی بابائی فرزند تقی بشماره شناسنامه ۱۱ صادره از ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی 
کاداستری((به مساحت ۳42۶.۳4 متر مربع پلاک شماره 82۶ فرعی از ۵۹ اصلی خریداری از 
مالک رسمی آقای محمود علی محمدی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:۱404/0۱/۱۹
حمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املاکتاریخ انتشار نوبت دوم:۱404/02/0۳



سه شنبه  ۱۹  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۴ روز�� خانواده۶۶

ایسکانیوز/ نسلی را تصور کنید که به طور موثر تامل و تفکر انتقادی شان را به هوش 
مصنوعی واگذار کرده است. به نظر شما زمانی که این نسل وارد محیط کار می شود و این 

مهارت ها را بلد نیست، چه اتفاقی می افتد.
غول های فناوری مانند گوگل و مایکروسافت استراتژی جدیدی را اتخاذ کرده اند. آنها سعی 
دارند که هوش مصنوعی را تقریبا در هر گوشه ای از مجموعه محصولات شان بگنجانند؛ از 
ابزار جست وجوی اینترنتی یا ابزارهایی که هنگام نوشتن سند یا ایمیل و در سیستم های 
بی شمار دیگری که همه ما برای کار، مدرسه یا بازی استفاده می کنیم. این کار مفید و 
هوشمندانه است، اما هوش مصنوعی یک فناوری تغییر پارادایم به نظر می رسد؛ به این 

معنی است که لیست طولانی از معایب را در کنار جوانب مثبت خود به همراه دارد.
گزارش های جدید می گویند معلمان و اساتید دانشگاه نگران هستند که دانش آموزان و 
دانشجویان برای انجام بخشی از تفکرات خود بیش از حد به هوش مصنوعی متکی هستند 

و این می تواند پیامدهای بلندمدتی برای نیروی کار آینده داشته باشد.
بین  در  مصنوعی  هوش  از  استفاده  می دهند،  نشان  اخیر  نظرسنجی   2 که  همانطور 
دانشجویان آمریکایی به طرز چشمگیری افزایش یافته است. در اواخر سال 2۰23، گزارشی 
از »کامن سنس مدیا« نشان داد که تقریباً نیمی از جوانان از ابزارهای هوش مصنوعی 
استفاده نکرده بودند یا درباره آنها اطلاعی نداشتند، اما تا سپتامبر سال گذشته 7۰ درصد 
از نوجوانان آمریکایی حداقل از یک ابزار هوش مصنوعی و بیش از نیمی از آنها برای کمک 
به انجام تکالیف استفاده کرده بودند. با توجه به گسترش سریع ابزارهای هوش مصنوعی 
برای کمک به طیف وسیعی از وظایف به طور مداوم، منطقی است که فرض کنیم این 

روند ادامه خواهد داشت.
ترکیب این اطلاعات با داده های اخیر یک مطالعه مایکروسافت که نشان می دهد اگر برای 
کمک به کارهای فکری بیش از حد به هوش مصنوعی تکیه کنید، در خطر از دست دادن 
مهارت های تفکر انتقادی خود هستید و دستورالعملی برای نگرانی ایجاد می کنید. اساساً، 
از آنجایی که جوانان برخی از تلاش های فکری خود را به هوش مصنوعی برون سپاری 
می کنند، ممکن است در معرض خطر توسعه نیافتن مهارت های تفکر انتقادی خود باشند.

محققان شواهدی را از یک معلم کلاس دوازدهم در آتلانتای آمریکا نقل می کنند، که گفته 
بود دانش آموزانش را دیده است که از هوش مصنوعی استفاده می کنند تا افکارشان را برای 
آنها انجام دهند و همچنین برای »تقلب سریع«. این معلم به کودکانش پیشنهاد می کند 
که از هوش مصنوعی برای کمک استفاده کنند. به این معنا که با کمک هوش مصنوعی 

مهارت های خود را توسعه دهند و فقط زمانی که مجبور هستند، از آن استفاده کنند.
یک معلم کلاس یازدهم از نیوجرسی نیز می گوید که نگران است هوش مصنوعی بر 
مهارت های تفکر انتقادی دانش آموزان تأثیر بگذارد و مشکلات تمرکز و توجه آنها بدتر شده 
باشد که این امر قبلًا هم با استفاده از تلفن هوشمند دانش آموزان تشدید شده بود. هر 
دوی این مربی ها می گویند که هوش مصنوعی برای دانش آموزان جوان تر که فاقد تجربه و 

مهارت های اساسی هستند، نگران کننده تر است.
چرا باید اهمیت دهیم؟

از آنجا که فناوری هوش مصنوعی بعدی است که ناپدید شود و هر روز بیشتر از قبل در 
خانه، مدرسه و محل کار مورد استفاده قرار گیرد، نمی توان دیگر به این سوال جواب داد 

که »هوش مصنوعی خوب است یا بد«؟ یعنی ما یک مرحله از این موضوع گذشته ایم و 
در این مرحله باید روی این موضوع تمرکز کنیم که نحوه استفاده از آن را یاد بگیریم. در 

واقع دانستن نحوه استفاده از هوش مصنوعی به خودی خود یک مهارت به شمار می آید.
در یکی از بحث های اتاق فکر برنامه نویسان یعنی reDDiT، نظر دهندگان نظرات مختلفی 
را ارائه کردند. یکی پیشنهاد کرد: یا از آن استفاده کن، یا کلا زندگی ات را از دست بده. این 

فناوری بیشتر از ماهیچه ها برایمان کاربرد دارد.
یکی دیگر نیز گفت: هوش مصنوعی در ازای چوب ماهیگیری به مردم ماهی می دهد.

یکی دیگر از اعضای این وب سایت که معلم است، خاطرنشان کرد: به عنوان یک معلم 
می توانم این ادعا را بدون مطالعه تائید کنم که باید از هوش مصنوعی استفاده کنیم.

اما یکی از کاربران ردیت استدلال متقابلی داشت و گفت: من فکر می کنم ما باید در تفکر 
خود سه بعدی باشیم. همه قبلًا این استعاره را شنیده بودند ... اما بسیاری در مورد ماشین 
حساب همین را می گفتند -که این کار توانایی ما در تفکر ریاضی را کاهش می دهد- و 
استدلال می کرد که ما در آستانه ورود به یک »عصر جدید« تقویت هوش مصنوعی 

هستیم.
بحث هایی که در مورد استفاده از هوش مصنوعی توسط جوانان وجود دارد، فضای زیادی 
را برای جزئیات باقی می گذارد و تا چندین سال شاهد ظهور اثرات واقعی آن نخواهیم بود. 
اما دانشجویان جوان مورد نظر روزی استخدام کنندگان جدید شما خواهند بود. و به ناچار 
موقعیت هایی پیش می آید که به کارگرانی نیاز دارید تا مهارت های تفکر انتقادی سریع و 
دقیق را در کارهای محل کار نشان دهند، جایی که هوش مصنوعی در دسترس نیست یا 

برای این کار مناسب نیست.
منظور این است که ممکن است مجبور شوید به زودی سیاست های استخدام خود را 
تطبیق دهید - حتی با وجود اینکه هوش مصنوعی کل تجارت استخدام و مصاحبه شغلی 
را بسیار پیچیده تر و پیچیده تر می کند - به طوری که بتوانید به درستی توانایی یک کارگر 

را برای فکر کردن روی پای خود، بدون تکیه بر هوش مصنوعی آزمایش کنید.
تفکر مبتنی بر هوش مصنوعی

هوش مصنوعی به طور فزاینده ای نقش غالبی در نحوه هدایت دانش آموزان در مدرسه ایفا 
می کند و برخی از معلمان هشدار می دهند که این فناوری می تواند به مهارت های تفکر 

انتقادی آنها آسیب برساند.
این موضوع مهم است، زیرا استفاده از هوش مصنوعی در میان کودکان مدرسه ای به طرز 
چشمگیری افزایش یافته است. ربات ها در همه چیز از جست وجوهای گوگل گرفته تا 

لیست های پخش »اسپاتیفای« ظاهر می شوند.
اتکا به ربات های چت هوش مصنوعی باعث تحلیل رفتن ماهیچه های تفکر انتقادی و عدم 
توسعه توانایی تولید آن نوع مقالات استدلالی می شود. مثل این است که انتظار داشته 

باشید یک کیلومتر بدوید، زمانی که فقط یک مسیر ۵۰ متری را دویده اید.
مطالعه ای که سال گذشته توسط محققان دانشگاه کارنگی ملون و مایکروسافت منتشر 
شد، نشان داد که ابزارهای مولد هوش مصنوعی، زمانی که به طور نادرست استفاده شوند... 

می توانند منجر به زوال قوای شناختی شوند که باید حفظ شوند.
بهبود بخشد،  را  کارایی  نشان می کند که هوش مصنوعی می تواند  این مطالعه خاطر 

همچنین ممکن است تعامل حیاتی را کاهش دهد ... نگرانی هایی را در مورد اتکای طولانی 
مدت و کاهش حل مستقل مستقل کاهش می دهد.

الکسا بوروتا، معلم کلاس یازدهم در دبیرستان ترنتون مرکزی نیوجرسی، موافق است که 
هوش مصنوعی می تواند به مهارت های تفکر انتقادی دانش آموزان آسیب برساند و دامنه 

توجه را بدتر کند که قبلًا توسط تلفن های هوشمند کوتاه شده است.
معلمان گفتند که تأثیرات هوش مصنوعی بر دانش آموزان جوان تر که پایه های دانشی که 

دانش آموزان کالج و فارغ التحصیل دارند، خورنده تر است.
بدون  را  دانش آموزان  به هوش مصنوعی همچنین  مداوم  اتکای  که  کردند  تاکید  آنها 
استقامت یا توانایی کامل کردن آزمون های استاندارد از جمله SAT و ACT که برای 

پذیرش در کالج بسیار مهم هستند، می گذارد.
این بدان معنا نیست که هوش مصنوعی جایی در مدارس ندارد. اما برخی متخصصان 
می گویند که اگر به درستی استفاده شود، سیستم های هوش مصنوعی این پتانسیل را 
دارند که به  عنوان آموزگار برای بچه هایی عمل کنند که در انجام تکالیف مدرسه به کمک 
بیشتری نیاز دارند. آنها می گویند: برای برخی از بچه ها... آنها پدر و مادری در خانه ندارند 
که بتواند به آنها کمک کند، یا ... انگلیسی زبان اول آنها نیست. پس هوش مصنوعی راهی 

برای مساوی کردن زمین بازی برای همه دانش آموزان است.
آنها همچنین استدلال کردند که دانش آموزان باید استفاده از هوش مصنوعی را بیاموزند، 

زیرا این فناوری تنها در دنیای کار رایج تر می شود.
متخصصان از معلمان خواستند راه هایی برای بازنگری در تکالیف بیابند تا اطمینان حاصل 
شود که دانش آموزان همچنان از مهارت های تفکر انتقادی استفاده می کنند، مانند نقد 

مقاله های تولید شده توسط هوش مصنوعی.

نسل آینده؛ شاغلان بی مهارت هوش مصنوعی به دست
شهر خبر/ رئیس مرکز آموزشی، تحقیقاتی و درمانی قلب و عروق شهید رجایی 
گفت: نمی توان به صراحت گفت که واکسن یا ویروس کرونا کدام یک عامل 
ایست قلبی است، چون کرونا اشکالات زیادی را در جریان خونی و سلامتی در 

دراز مدت ایجاد کرده است.
فریدون نوحی، رئیس مرکز آموزشی، تحقیقاتی و درمانی قلب و عروق شهید 
رجایی در خصوص چرایی ایست قلبی در جوانان گفت: معمولا امکان اینکه 
ایست قلبی بخاطر مشکل قلبی در زمان خواب رخ دهد، وجود دارد، اما اینکه 
در جوانان این مسئله فراوان باشد، اینگونه نیست و باید دنبال عوامل دیگری 
بود. به طور کلی در ایران و سطح دنیا بیماری های قلبی و عروقی از شایع ترین 
بیماری ها است و به طور طبیعی بالاترین میزان مرگ و میر را نسبت به سایر 

بیماری ها دارند.
وی افزود: در رابطه با ایست قلبی زمینه های ژنتیک و خانوادگی نقش مهمی 
دارد و این عامل در جوانان بیشتر می تواند عامل ایست قلبی باشد. در افرادی که 
فشار خون و دیابت دارند و دخانیات و سیگار استعمال می کنند نیز ریسک ایست 
قلبی بسیار بیشتر است، هر چند عواملی چون جنسیت و سن نیز تاثیرگذار 
است. در رابطه با جوانان عامل ژنتیک بیشتر موثر است و افزایش زمینه ابتلا به 
فاکتورهایی مانند چربی خون بالا درصد آن هم افزایش می یابد و می تواند شانس 
ابتلا به بیماری های قلبی را افزایش دهد. همچنین عامل استرس و فشارهای 

عصبی در جوانان امکان ایست قلبی را افزایش می دهد.
این استاد دانشگاه در ادامه خاطرنشان کرد: همچنین هورمون ها نیز بر فشار 
خون و عروق قلبی تاثیرگذار هستند و ممکن است فردی با مشکلات عروقی 
به طور معمول دچار مشکل نشود، اما یک استرس شدید می تواند باعث افزایش 
فشار خون و ایجاد شرایطی شود که منجر به سکته قلبی یا حتی مرگ ناگهانی 

شود.
نوحی با بیان اینکه آمار ابتلا به بیماری های قلبی در ایران با سطح جهانی تفاوت 
چندانی ندارد، گفت: به طور متوسط در سطح جهانی، آمار مرگ و میر ناشی از 
سکته قلبی با منشا بیماری های قلبی دریچه ای و مادرزادی نیز معمولاً بین ۱ 

تا 2 درصد و گاهی تا 3 درصد از جمعیت هر جامعه در سال گزارش می شود.
رئیس انستیتو قلب شهید رجایی با رد این شایعه مبنی بر اینکه واکسن های 
کرونا عامل ایست قلبی است، گفت: عوارض واکسن ها همواره در همه ادوار و 
کشورها بوده است و باید گفت مشکلات سلامتی و عوارض ناشی از کرونا در افراد 
مختلف ممکن است متفاوت باشد، اما نمی توان به طور قطع گفت که واکسن های 
کرونا عامل افزایش ایست قلبی شده است، اما ویروس کرونا منشا بسیاری از 
مشکلات شده و نمی توان به صراحت گفت که واکسن یا ویروس کرونا کدام یک 
عامل ایست قلبی است، چون کرونا اشکالات زیادی را در جریان خونی و سلامتی 

در دراز مدت ایجاد کرده است.

بسیاری از مطالعات نشان می دهد که سیگار و الکل، هر دو می توانند احتمال ابتلا 
به سرطان سینه را افزایش دهند.

بررسی های آماری در ایالات متحده نشان می دهد احتمال ابتلای زنان آمریکایی 
به سرطان سینه در مقطعی از زندگی ۱3 درصد است.

هرچند متخصصان علوم پزشکی هشدار داده اند که پیش بینی می شود آمار ابتلا 
به سرطان سینه و مرگ ومیر ناشی از این بیماری در دهه های آینده در سراسر 

جهان افزایش یابد.
 ،)iArC( بر اساس پیش بینی های جدید آژانس بین المللی تحقیقات سرطان
متعلق به سازمان جهانی بهداشت )wHo(، این احتمال وجود دارد که تا 
سال 2۰۵۰ مرگ و میر جهانی ناشی از سرطان سینه تا ۶8 درصد افزایش 
یابد. همچنین طبق پیش بینی های آژانس، موارد ابتلا نیز 38 درصد افزایش 

خواهند یافت.
این به معنای سالانه 3.2 میلیون مورد ابتلای جدید و ۱.۱ میلیون مرگ ناشی 

از سرطان سینه است.
طبق پژوهش جدید، کشورهای در حال توسعه سهم فزاینده ای از این میزان 

تلفات را متحمل خواهند شد.
از  دکتر »جوآن کیم«، دانشمند آژانس بین المللی تحقیقات سرطان و یکی 
نویسندگان این پژوهش در بیانیه ای توضیح داد: در هر دقیقه، چهار زن در 
سراسر جهان مبتلا به سرطان سینه تشخیص داده می شوند و یک زن بر اثر 
این بیماری جان خود را از دست می دهد. او در ادامه افزود که این آمار در حال 

»وخیم تر« شدن است.
در سال 2۰22 میلادی 2.3 میلیون زن در سراسر جهان به سرطان سینه مبتلا 
شدند و ۶7۰ هزار نفر جان باختند. طبق آمار همچنین از هر 2۰ زن یک نفر در 
طول زندگی خود به سرطان سینه مبتلا می شود که این بیماری را به شایع ترین 

نوع سرطان برای زنان تبدیل می کند.
ارتباط بین سیگار کشیدن و سرطان

استعمال دخانیات قابل پیشگیری ترین علت همه انواع سرطان هاست به ویژه 
سرطان های ریه، دهان، گلو و مری. این لیست شامل سرطان سینه نیز می شود. 
دود سیگار حاوی سموم از جمله مواد شیمیایی سرطان زاست. زنانی که سیگار 
می کشند یا قبلًا سیگار می کشیدند، نسبت به کسانی که سیگار نمی کشند یا 
هرگز سیگار نمی کشیدند، بیشتر در معرض ابتلا به سرطان سینه هستند. سیگار 
کشیدن همچنین شانس مرگ بر اثر سرطان سینه را پس از تشخیص افزایش 

می دهد و احتمال عود سرطان را بیشتر می کند.
پزشکان همواره تاکید می کنند که برای ترک سیگار یا ترک تنباکوی بدون دود 

مانند جویدن تنباکو، هرگز دیر نیست.
الکل و سرطان سینه

به گزارش »وب ام دی«، الکل برای بدن شما سم است. هرچه بیشتر بنوشید، 
احتمال ابتلا به سرطان سینه هم بیشتر می شود. اگر روزی دو یا بیشتر نوشیدنی 
الکلی می نوشید، احتمال ابتلا به سرطان سینه را تا 2۰ درصد در مقایسه با عدم 

مصرف الکل افزایش می دهد.
الکل ممکن است منجر به سرطان سینه شود زیرا:

- ممکن است باعث تحریک و آسیب سلول ها شود که می تواند منجر به تقسیم 
سلولی کنترل نشده و رشد تومورهای سرطانی شود.

- سطح استروژن را در بدن شما افزایش می دهد، هورمونی که بر بافت سینه 
تأثیر می گذارد.

- کالری خالی زیادی دارد که می تواند منجر به افزایش وزن شود. چربی بیش از 
حد نیز ممکن است منجر به بسیاری از انواع سرطان شود.

- ممکن است جذب مواد مغذی مهم را برای بدن شما دشوارتر کند. به عنوان 
مثال، اسید فولیک بیش از حد جذب نشده، خطر ابتلا به سرطان را افزایش 
می دهد. اگر شیمی درمانی، پرتودرمانی یا سایر درمان های سرطان را دریافت 
می کنید حتما از مصرف الکل خودداری کنید زیرا ممکن است عوارض جانبی 

مضری ایجاد کند.

خبر فوری/ دکتر مسعود مردانی با اشاره به اینکه احتمال ابتلا به آبله مرغان 
در فصل بهار افزایش می یابد، اظهار کرد: عامل ابتلا به آبله مرغان یک بیماری 
ویروسی حاد است که منجر به بروز تب و بثورات جلدی )جوش های پوستی( 

در فرد مبتلا خواهد شد.
وی افزود: در گذشته این بیماری مخصوص کودکان بود، اما با افزایش سطح 
بهداشت در جامعه، کودکان در مراحل ابتدایی زندگی به این بیماری مبتلا 

نمی شوند و در بزرگسالی با آبله مرغان درگیر می شوند.
استاد دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با تاکید بر اینکه نشانه های ابتلا 
به آبله مرغان در بزرگسالان به مراتب شدیدتر از کودکان است، خاطرنشان 
کرد: این بیماری ارتباط مستقیم با سن دارد؛ هرچه سن ابتلا افزایش یابد، 

علامت های بیماری نیز شدیدتر است.
مدت دوره بهبودی در مبتلایان آبله مرغان

مردانی یادآور شد: جوش های پوستی آبله مرغان در قسمت های مختلف بدن 
مانند سر، صورت، اندام و در برخی موارد در تمام بدن ظاهر می شود.

وی با بیان اینکه دوره حاد این بیماری 7 روز است، تاکید کرد: در برخی افراد 
بهبود بین 2 تا 3 هفته نیز ادامه دار است.

این متخصص بیماری های عفونی و گرمسیری با بیان اینکه به افراد توصیه 
می شود برای پیشگیری از ابتلا به این بیماری از دست دادن و دیده بوسی با 
مبتلایان خودداری کنند، خاطرنشان کرد: این بیماری واگیردار است، به شکلی 

که با کوچک ترین تماس با فرد آلوده انتقال می یابد.
علائم ابتلا به آبله مرغان

مردانی با بیان اینکه معمولا این بیماری در کودکان سالم خفیف است و در 
موارد شدید، ضایعات می تواند تمام بدن را پوشش دهد، اضافه کرد: ممکن 
است در گلو، چشم ها و غشاهای مخاط مجرای ادرار و واژن نیز نشانه هایی 

از بیماری ایجاد شود.
به گفته وی، بثورات تاولی و خارش دار ناشی از عفونت آبله مرغان بین یک هفته 
تا 2۰ روز )بسته به شرایط فرد متفاوت است( پس از قرار گرفتن در معرض 
ویروس ظاهر خواهد شد و معمولا حدود ۵ تا ۱۰ روز این بیماری نشانه های 
خود را دارد. مردانی به برخی از نشانه های آبله مرغان که ممکن است یک یا 2 
روز قبل از بثورات ظاهر شوند اشاره کرد و افزود: تب )اغلب با تب خفیف 37.8 
تا 38.9 درجه ی سانتیگراد شروع می شود(، کاهش اشتها، سردرد، خستگی و 

احساس ناخوشی عمومی از جمله نشانه های این بیماری است.

رئیس بیمارستان شهید رجایی:
»کرونا« اشکالات زیادی را در جریان 

خونی و سلامتی ایجاد کرده است

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

نقش سیگار و الکل
 در تشدید خطر نوعی سرطان در زنان
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آگهی فراخوان مناقصات عمومی
نوبت دوم

شناسه آگهی: ۱۹۰۱۲۱۹

وزارت نیرو شرکت برق منطقه ای زنجان

شرکت برق منطقه ای زنجان

شرکت برق منطقه ای زنجان در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( برگزار نماید. لذا کلیه 
مراحل برگزاری مناقصات، از دریافت اسناد مناقصه و تحویل اسناد پیشنهادات قیمت و سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت ) ستاد( به آدرس: www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. تاریخ انتشار آگهی در سامانه به تاریخ 1403/12/28 است.

ف
ردی

شماره مناقصه 
)مرجع(

شماره فراخوان در 
سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت

نوع مناقصهموضوع مناقصه
تضمین شرکت در 
فرایند ارجاع کار 

)ریال(

آخرین مهلت 
بارگذاری 

پیشنهادات قیمت 
در سامانه

زمان بازگشایی پاکات 
و مستندات

تجدید 1

مناقصه شماره 

1403/300/28

واگذاری 
نگهداری و تعمیر 

دیسپاچینگ و 
مخابرات شبکه 
تحت مدیریت 
شرکت برق 

منطقه ای زنجان

ــک  ــی ی عموم
ای  مرحلــه 
ارزیابــی  بــا 

کیفــی

ساعت 19، روز 
یکشنبه، تاریخ: 
1404/02/07

ساعت 9، صبح 
روز دوشنبه، تاریخ: 

1404/02/08

1.زمان، مهلت، مبلغ و محل دریافت اسناد مناقصه: متقاضیان می توانند از تاریخ 1403/12/28 لغایت 1404/01/20 به سامانه تدارکات الکترونیکی  دولت ) ستاد ( به آدرس   
www.setadiran. Ir مراجعه و با پرداخت مبلغ  3/000/000 ریال به ازای هر یک از ردیف های جدول فوق  از طریق درگاه پرداخت اینترنتی  به حساب سیبای شماره 

4001107104019520 به شماره شناسه پرداخت 352107168229000810000000000000 نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی  ایران به نام تمرکز وجوه درآمد 
شرکت برق منطقه ای زنجان جهت خرید اسناد مناقصه فوق  اقدام فرمایند.

2.مدت اعتبار پیشنهاد قیمت از زمان افتتاح پاکات، 6 ماه می باشد.
3.پیشنهاد دهندگان باید کلیه مدارک ) الف- ب وج(  را در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد( بارگذاری نمایند.

4.تضامین مورد قبول: ضمانت نامه بانکی- فیش واریزی نقدی و یا سایر آیتم های اشاره شده در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به غیر از سفته و چک.
•دفتر پشتیبانی و راهبری سامانه: 021-1456

•ضمناً اطلاعات فوق در شبکه اطلاع رسانی در سایت های زیر موجود است:
www. Setadiran.ir :سامانه تدارکات الکترونیکی دولت-

 http://iets.Mporg.ir :پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات-
 http://tender.tavanir.org.ir  :پایگاه اطلاع رسانی مناقصات شرکت توانیر-

 www.zrec.co.ir:پایگاه اطلاع رسانی شرکت برق منطقه ای زنجان-

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای زنجان

هشدار شیوع آبله مرغان در فصل بهار

خبر کوتاه

ویستا/ دولت در 2۶ اسفندماه سال گذشته آیین نامه اجرایی کمک هزینه معیشت معلولان 
و جانبازان را تدوین و ابلاغ کرد. جزئیاتِ این آیین نامه چیست؟ آیا ابلاغ این آیین نامه 
خواسته ی معلولان بود؟ رقمی که به عنوان کمک هزینه معیشتی تعیین شده چقدر با 
قانون فاصله دارد؟ و آیا این اقدام دولت به معنای حمایت از افراد دارای معلولیت و اجرای 
قانون است؟  بهروز مروتی، فعال حقوق معلولان، در پاسخ به این سوال ها گفت: دولت در 
آخرین روز سال ۱۴۰3، آیین نامه اجرایی کمک هزینه معیشت معلولان و جانبازان را که 
موضوع جز دوم بند تبصره ۱2 قانون بودجه ۱۴۰۴ است، تدوین و بلافاصله ابلاغ نمود. بر 
اساس این آیین نامه، کمک هزینه معیشتی برای افراد 2۰ درصد افزایش یافته و به معلولان 
شدید و خیلی شدید فاقد شغل و درآمد که در سه دهک اول قرار دارند، مبالغی تعیین شده 
عبارت است از: یک میلیون و 2۰۰ هزار تومان برای یک نفر، یک میلیون و 8۰۰ هزار تومان 
برای دو نفر، دو میلیون و ۴۰۰ هزار تومان برای سه نفر، سه میلیون تومان برای چهار نفر 
و سه میلیون و ۶۰۰ هزار تومان برای پنج نفر و بالاتر. همچنین برای دهک چهار و به بالا، 
مبلغ ۶۰۰ هزار تومان در نظر گرفته شده است.  وی ادامه داد: این آیین نامه همچنین برای 
جانبازان و افراد تحت سرپرستی جانبازانی که فوت شده اند، و رزمندگان نیز ۱۰ میلیون و 

۴۰۰ هزار تومان به عنوان کمک هزینه معیشتی تعیین کرده است. 
مروتی گفت: اگرچه این آیین نامه ابلاغ شد اما مبالغ آن به شدت ناچیز است و به این 
کمک هزینه معیشتی معترض هستیم. تجمع های اعتراضی ما در اسفند ماه سال گذشته نیز 

به همین دلیل برگزار شد. همچنین به صورت مکتوب مخالفت خود را با این کمک هزینه به 
ریاست جمهوری اعلام کردیم. دلیل مخالفت ما این است که این کمک هزینه با ماده 27 
قانون حمایت از حقوق معلولان مغایرت دارد و وجود آن در قانون بودجه کشور در تضاد با 
این ماده است.  این فعال حقوق معلولان گفت: متأسفانه دولت سال گذشته حتی همین 
مبلغ ناچیز را هم به طور کامل پرداخت نکرد و تنها به صورت علی الحساب از ابتدا تا انتهای 
سال پرداخت کرد. در واقع نه کمک هزینه معیشتی به صورت کامل پرداخت شد و نه 
حق پرستاری!  وی ادامه داد: این آیین نامه نه تنها نشان دهنده ی حمایت از معلولان نیست 
بلکه تائید کننده ی سرکوب سیستماتیک معیشت افراد دارای معلولیت است. قانون گذار از 
سال 97 تکلیف کمک هزینه معیشتی را برای جانبازان و معلولان شدید به وضوح مشخص 
کرده است. بنابراین، قرار دادن این موضوع در قانون بودجه هر سال و سپردن آن به دولت 
و تدوین آیین نامه ای به نفع خود، نشانه ای از آپارتاید علیه معلولان و سرکوب معیشتی آنان 
است.  مروتی گفت: دولت که از زمان آغاز به کار خود، به سخنان نهج البلاغه و عدالت 
علوی اشاره می کند، در عمل برخلاف سیره معصومین پیش می رود. حضرت علی )علیه 
السلام( در نهج البلاغه می فرمایند: »آیا سزاوار است که من سیر باشم و اطراف من کسی 

گرسنه باشد؟« آیا مسئولان دولتی می توانند بگویند که یک فرد با یک میلیون و 2۰۰ 
هزار تومان چگونه می تواند نیازهای معیشتی و تغذیه ای خود را تأمین کند؟ کمک هزینه 
معیشتی حتی اگه به طور قانونی اجرا شود، تنها هزینه ی زنده ماندن است اما حتی همین 
هزینه هم پرداخت نمی شود و فرد معلول با یک میلیون 2۰۰هزار تومان حتی نمی تواند در 
ماه روزی یک ساندویچ ساده بخورد!  این فعال حقوق معلولان افزود: هزینه های معیشتی 
که برای افراد دارای معلولیت تعیین می شود، به وضوح ناکافی است و سفره های این قشر 
به واسطه سیاست های چند سال اخیر به شدت کوچک شده است. در حال حاضر، امکان 
تأمین گوشت، مرغ و ماهی به طور کلی وجود ندارد و حتی میوه جات و سبزیجات نیز به 
شدت گران شده اند. تعیین مبلغ ۴۰هزار تومان روزانه برای افراد دارای معلولیت را واقعا 
نمی توان حمایت از حقوق معلولان دانست!  وی با اشاره به تفاوت مبلغ کمک هزینه 
معیشتیِ افرادا دارای معلولیت با جانبازان بیان کرد: ما مخالف کمک هزینه معیشتی برای 
جانبازان نیستیم و اعتقاد داریم که مبلغ ۱۰ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان نیز کافی نیست. 
اما آنچه برای ما در نظر گرفته شده، مایه توهین و تحقیر است و به نظر می رسد که بهتر 

است این کمک هزینه پرداخت نشود. 

کمک هزینه ی ناچیز دولت برای افراد دارای معلولیت!
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ایرنا/  بانوان ورزشکار زنجانی که سال گذشته در رشته های مختلف از جمله قایقرانی 
در مسابقات آسیایی، المپیک و پارا المپیک خوش درخشیدند در سال جدید برای 

فتح قله های ورزشی دیگر از جمله در بازی های آسیایی 2۰2۶ برنامه ریزی کرده اند.
ورزش و تحرک از اصول اولیه و تاکید شده برای حفظ و ارتقای سلامتی عموم افراد 
جامعه بوده و امروزه بیش از هر زمان دیگری فواید بسیار زیاد ورزش بر روح و جسم به 

جهت سبک زندگی ماشینی و کم تحرکی آشکار و روشن شده است.
هرچند ورزش برای همه سنین و زن و مرد توصیه می شود اما در این میان برخی افراد 
از جمله بانوان به دلیل شرایط خاص حاکم در جامعه و وظایف و مسوولیتهای خود در 
زندگی، کمتر می توانند بر امر مهم ورزش تمرکز کرده و به صورت مستمر و هدفمند 

به فعالیت های ورزشی بپردازند.
این درحالی است که پایه سلامت یک جامعه به سلامتی بانوان باز می گردد چراکه 
بانوان به عنوان رکن اصلی خانواده نقش اصلی را در نشاط اجتماعی و سلامت خانواده 
برای فرزندان و همسران بر عهده دارند بنابراین اگر با نگاهی راهبردی در عرصه ورزش 
بانوان سرمایه گذارهای زیرساختی برای توسعه اماکن ورزشی و نهادینه کردن ورزش 
میان بانوان انجام شود قطعا سلامت جامعه ارتقا می یابد و اثرات مثبت آن همه افراد 

را منتفع می کند.
با وجود برخی محدودیت ها برای بانوان، موفقیت ها و عناوین مختلف ورزشی که طی 
سالهای گذشته از سوی این قشر در میادین داخلی و خارجی کسب شده است نشان 
می دهد، توانایی و استعداد بانوان نه تنها کمتر از مردان نیست بلکه در مواردی بیشتر 

و درخشان تر است.
برای اطلاع در خصوص برنامه های ورزش بانوان زنجان، خبرنگار ایرنا با عذرا واسعی، 
معاون امور ورزشی بانوان اداره کل ورزش و جوانان استان زنجان گفت و گو کرده است.
برای ورزش زنجان در بخش بانوان در سال جدید چه برنامه ریزی هایی انجام 

شده است؟
سال گذشته، سالی پر از تلاش، کوشش و قهرمانی هایی برای جامعه ورزشی استان 
بود و بانوان استان در این عرصه بسیار خوش درخشیدند و توانمندی های خود را 
ارائه کرده و نشان دادند که قهرمانان استان در سطح کشور و فراملی پرتلاش و پرتوان 

هستند.
این درخشش ها ما را بر آن می کند تا تلاش، برنامه ریزی و مدیریت بهتری را در 
عرصه ورزش برای سالهای آتی داشته باشیم به خصوص سال جدید که سال علوی 
است و امیدواریم امیرالمومنین با برنامه های ما همراه باشد تا در زمینه توسعه ورزش، 
قهرمان پروری و ورزش همگانی و ایجاد شور و نشاط میان مردم تلاش بیشتری 

داشته باشیم.
از 22 ورزشکار،  مربی و داور اعزامی به مسابقات آسیایی هانگژو ۱2 نفر را بانوان تشکیل 
می دادند.در خصوص برنامه های ورزشی سال جاری، با توجه به اینکه مهرماه 2۰2۶ 
مسابقات آسیایی را پیش رو خواهیم داشت، باید با برنامه ریزی صحیح در این سال 
و سال آینده در حوزه قهرمانی تلاش بیشتری کنیم و این مهم یکی از اهداف ما در 

سال پیش رو است.
سال 2۰2۴ از 22 نفر اعزامی به مسابقات آسیایی هانگژو ۱2 نفر را بانوان ورزشکار، 
مربی و داور تشکیل می دادند و از همین رو سعی خواهیم کرد که در سال 2۰2۶ بر 
قهرمان پروری تمرکز داشته باشیم که این امر نیز با استعدادیابی های مناسب و حضور 

ورزشکاران در اردوهای تیم ملی محقق خواهد شد.

چه برنامه های ورزشی برای فصل بهار و تابستان امسال پیش بینی شده 
است؟

در این عرصه استعدادیابی و آموزش حرف اول را می زند، ارتقای دوره ها و برگزاری 
کلاس های مربیگری و داوری از جمله برنامه های ورزش و جوانان در حوزه بانوان 
خواهد بود، بر این باور هستیم که هرچه سطح علمی مربیان ما در حد بالایی باشد به 

یقین قهرمانان زیادی پرورش می یابند.
امسال سومین دوره المپیاد ورزشی جام پرچم را خواهیم داشت. ۱7 فروردین به نام 
روز جهانی ورزش برای صلح و توسعه است که به همین مناسبت برگزاری جشنواره ها 
به صورت استانی، شهری و روستایی پیش بینی شده است تا از دل این جشنواره ها و 

برنامه های ورزش همگانی، قهرمانان ورزشی شناسایی و پرورش یابند.
برگزاری المپیادهای ورزشی و همایش های پیاده روی را در دستور کار قرار خواهیم 
داد و در این خصوص برنامه های بسیاری زیادی خواهیم داشت تا در این برنامه ها 

نشان دهیم بانوان ما مثل همیشه در عرصه ورزش پرتلاش و قهرمان هستند.
ورزش های همگانی استان هم اکنون در چه وضعیتی است؟

ورزش های صبحگاهی در ۵۱ ایستگاه ورزشی استان در فصل بهار اجرا می شود که از 
این ایستگاه ها 27 مورد کاملا رایگان است و حق الزحمه مربیان فعال در آنها از سوی 

اداره کل ورزش و جوانان پرداخت می شود.
فعالیت در 27 ایستگاه ورزشی استان زنجان از مجموع ۵۱ ایستگاه، کاملا رایگان است.

ورزش در پارک ها نیز به صورت رایگان ارایه می شود. در تعدادی از ایستگاه ها هم 
مبلغ بسیار ناچیز برای تامین حق الزحمه مربیان دریافت می شود.

در سال پیش رو نیز گام های بیشتری در این خصوص برداشته خواهد شد به خصوص 
فصل بهار و تابستان که موسم تلاش، سلامتی و ورزش است بانوان حضور بانشاطی را 

در جامعه ورزشی خواهند داشت.
ورزش های همگانی و صبحگاهی در استان به صورت خانوادگی برگزار می شود و رفته 
رفته آگاهی و استقبال مردم از این ورزش ها بیشتر شده است و خانواده ها فرزندان 
خود را در مسیر ورزش قرار می دهند و می توان گفت طی سالهای اخیر فرهنگ 

ورزش همگانی در استان جا افتاده است.
برنامه های ورزشی عمومی استان از چه راه هایی اطلاع رسانی می شود؟

گروه های ادارات و هیات های ورزشی معمولا برنامه های ورزشی خود را اطلاع رسانی 
می کنند.

بسیاری از مخاطبان ورزش و جوانان به خصوص در حوزه بانوان، کارکنان دستگاه های 
اجرایی هستند که به آنها اطلاع رسانی می شود.

تمام سعی و تلاش خود را به کار خواهیم گرفت تا امسال با اطلاع رسانی های بیشتر 
و پر رنگتر، گام های بلندتری را در عرصه ورزش های همگانی و قهرمانی برداریم.

ورزش بانوان در زنجان نسبت به استان های دیگر در چه وضعیتی قرار دارد؟
استان زنجان با وجود آمار جمعیتی پایین تر با برخی استان های بزرگ مقایسه می 
شود، زنجان نسبت به جمعیت خود قهرمانان زیادی دارد همچنین به لحاظ ورزش 

همگانی نیز در شرایط خوب و مطلوبی است.
فرهنگ ورزش در استان ما بیشتر از استانهای دیگر جا افتاده است و مردم برای 
سلامتی خود اهمیت زیادی قائل هستند و امیدواریم به خصوص مادران از این فرصت 
ها، بیشتر استفاده کنند. پیاده روی بر روی سلامتی فرد بسیار تاثیر می گذارد از همین 
رو بانوان و مادران که به عنوان مهره های اصلی در خانواده هستند هرچه پرنشاط، 

توانمند و سالمتر باشند اعضای خانواده سالمی خواهند داشت.
مادران با بسترهای فراهم شده می توانند همراه با فرزندان خود در کلاس های ورزش 
و ایستگاههای ورزش صبحگاهی شرکت کرده و شور و نشاط بیشتری را به جامعه 

تزریق کنند.
بانوان ورزشکار استان چه موفقیت هایی را سال گذشته در کارنامه خود ثبت 

کردند؟
بانوان ورزشکار زنجانی علاوه بر کسب عناوین مختلف در مسابقات آسیایی در المپیک 
پاریس نیز خوش درخشیدند که حضور 2 بانوی قایقران استان در این رقابت ها نشانگر 

ظرفیت ها و استعدادهای بانوان استان است.
این موفقیت ها نه تنها مدال افتخاری برای استان و کشور است بلکه موجب ترغیب 
و تشویق هرچه بیشتر دیگر بانوان برای شرکت در کلاس های آموزش و تلاش برای 

قهرمانی در میادین مختلف می شود.
کسب رتبه ها و مدالهای مختلف در بازی های پاراآسیایی نیز از سوی بانوان ورزشکار 
زنجانی قابل توجه است و توانمندی و ظرفیت بالای زنجانی ها به خصوص بانوان در 
عرصه های مختلف ورزشی را نشان می دهد که لازمه حفظ و ارتقای این ظرفیت ها 
برنامه ریزی و مدیریت و فراهم کردن بسترهای لازم برای رشد و توسعه ورزش بانوان 
است. موفقیت های کسب شده نیز بیانگر تلاش ورزشکاران و حمایت آنها از سوی 

مسوولان است هرچند پتانسیل های موجود در این حوزه به توجه بیشتر نیاز دارد.

بانوان ورزشکار زنجانی در مسیر فتح قله های جهانی

ایسنا/  رئیس هیات تکواندوی استان زنجان گفت: تکواندو استان به ویژه در بخش 
مردان به دلیل نداشتن حامی مالی آسیب دیده و دچار عقب ماندگی شده است.

اصغر محمدی  افزود: تلاش می کنیم در سال جاری با جذب حامیان مالی، ضعف 
ها و آسیب های موجود را رفع کنیم.

وی گفت: بخش کیوروگی )مبارزه( در بخش مردان را در سال جدید با جدیت 
بیشتری پیگیری خواهیم کرد تا شاهد رشد و شکوفایی این بخش باشیم.

محمدی با اشاره به ظرفیت های تکواندو بانوان استان، افزود: سال گذشته بانوان 
ورزشکار زنجانی بر سکوی نخست لیگ پومسه دسته یک بانوان کشور ایستادند و 
جام قهرمانی را بالای سر بردند و قطعا این ظرفیت در بخش مردان نیز وجود دارد.

این مسوول ورزشی استان ادامه داد: امسال دو تیم در رده های سنی نوجوانان و 
نونهالان استان در بخش کیوروگی خواهیم داشت که خود را برای حضور در رقابت 

های مختلف آماده می کنند.
وی با اشاره به ناتمام ماندن مسابقات لیگ استانی ۱۴۰۳ به دلیل تقارن با ماه 

مبارک رمضان، اظهار داشت: ادامه مسابقات در این ماه برگزار خواهد شد.
رئیس هیات تکواندوی استان زنجان یکی از برنامه های مهم هیات را در سال 
جاری گسترش مسابقات لیگ عنوان کرد و گفت: پارسال این رخداد در دو بخش 
مردان و زنان در سطح بسیار خوبی برگزار شد و امسال نیز در سطح بالاتری برگزار 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه در این مسابقات، شرکت کنندگانی از شهرهای میانه، سقز و 
سنندج نیز حضور یافتند، گفت: خروجی برگزاری لیگ استانی در سال گذشته 
موجب شد ۱۶ پسر و هشت دختر در رده های سنی نونهالان و خردسالان به 

اردوی انتخابی تیم ملی راه یابند.
رئیس هیات تکواندوی استان زنجان با بیان اینکه این رخداد، اتفاق بسیار خوبی 
برای تکواندوی استان محسوب می شود، خاطر نشان کرد: تکواندوکاران زنجانی 
پرتوان و با انگیزه قوی در مسیر رشد و توسعه قرار دارند و امیدواریم در مسابقات 

ملی و بین المللی عناوین مختلفی را برای استان و کشور به ارمغان آورند.
هم اکنون 2۴۵ مربی و ۱2۰ داور در رشته تکواندو در استان فعالیت دارند.

نیازهای  از  بخشی  گفت:  جوانان  و  ورزش  وزارت  بانوان  ورزش  توسعه  معاون 
این رشته  از  ما هم  و  تامین می شود  به درستی  باکمان  تیراندازی  ورزشکاران 

حمایت می کنیم.
فریبا محمدیان درباره بازدید از اردوی تیم ملی تیراندازی باکمان گفت: در رشته 
تیراندازی باکمان اتفاقات خوبی افتاده است از جمله اینکه زمین تخصصی، خوابگاه 
و آکادمی بسیار خوبی در اختیار دارند که از داشته های فنی منحصر به فرد این 

رشته است و من از همکاران خوبم قدردانی می کنم.
وی به نیازهای مطرح شده توسط مربیان و ورزشکاران در این بازدید اشاره و 
خاطرنشان کرد: ورزشکاران در مسیر آماده سازی نیازهایی دارند که بخشی از آن 
به درستی تامین می شود بخشی از آن نیاز هست که ما کمک بیشتری کنیم و 
فدراسیون توجه بیشتری داشته باشد که آنها هم برطرف شود تا ورزشکاران ما با 

کمترین دغدغه خودشان را برای رویدادهای پیش رو آماده کنند.
معاون توسعه ورزش بانوان وزارت ورزش و جوانان در ادامه به برگزاری اردوهای 
دانشجویان در کنار ملی پوشان اشاره کرد و افزود: با توجه به اینکه در این فدراسیون 
ورزشکارانی هستند که سهمیه مسابقات جهانی را هم کسب کرده اند و اردوهایی 
که گذاشته شده به نوعی ورزشکاران دانش آموزی را حمایت کردند و هم الان 
اردوی مشترک دانشجویان و تیم ملی بوده است اینها وفاق و همدلی است که 

مورد نظر وزیر ورزش هست.
محمدیان گفت: واقعا فدراسیون تیراندازی باکمان نشان داده که می تواند مرجع 
این رشته باشد و همه منویاتی که مقام عالی وزارت مطرح کرده که هر ورزشکاری 
در هر نقطه از کشور فعالیت می کند و به هر رویدادی که اعزام می شود هم بخش 
ورزش کشور متولی کارهای او هست و هم فدراسیون مربوطه مرجع تخصصی 

اوست که من امروز این مورد را در اینجا مشاهده کردم.
وی عنوان کرد: گفت وگویی به طور اختصاصی با رئیس فدراسیون داشتیم تا هم 
افزایی داشتیم که چگونه از ظرفیت ها و امکانات فدراسیون پزشکی ورزشی بتوانیم 
برای تقویت این بچه ها استفاده کنیم و ان شاءالله اتفاقات خوبی برای اردوهای 

بعدی رقم خواهد خورد./ تسنیم

برنا/  برترین دروازه بان هندبال زنان آسیا با بیان اینکه هندبال بانوان در چند 
سال اخیر روند رو به رشدی داشته است، گفت: هندبال بانوان پتانسیل فوق العاده 
زیادی برای پیشرفت دارد. فاطمه خلیلی، دروازه بان تیم ملی هندبال بانوان اظهار 
داشت: خوشبختانه هندبال بانوان در چند سال اخیر در تمامی رده های سنی که 
به مسابقات آسیایی و جهانی اعزام شده توانسته نتایج قابل قبولی و رو به رشدی 
کسب کند و این نشان می دهد هندبال بانوان پتانسیل فوق العاده زیادی برای 
پیشرفت دارد و در صورتی که از این رشته حمایت شود می تواند قابلیت های خود 

را در عرصه های جهانی هم نشان بدهد.
وی که به همراه نسترن فراهانی در بین برترین بازیکنان قاره کهن در تیم منتخب 
بیستمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی زنان آسیا قرار گرفت، افزود: حضور در 
مسابقات هندبال قهرمانی زنان آسیا که در هند برگزار شد، بسیار لذتبخش بود 
به خاطر اینکه برای بار سوم توانستیم سهمیه مسابقات جهانی را کسب کنیم و 
نشان دادیم کسب این سهمیه در سال های قبل اتفاقی نبوده است. حتی به نظرم 
عملکرد نسبتا خوبی در رقابت های آسیایی داشتیم و در بازی رده بندی مقابل تیم 
خوب قزاقستان که توانسته بود تیم چین را شکست دهد، بازی خوبی به نمایش 

گذاشتیم و اگر اشتباهات فردی کمتری داشتیم، پیروزی دور از دسترس نبود.
دروازه بان تیم ملی هندبال بانوان کشورمان که در جمع کاندیدا های بانوی ورزش 
ایران در برنامه »قهرمان ایران« نیز حضور دارد، درباره این برنامه و لزوم حمایت 
از تیم ملی گفت: چند سالی است که هندبال بانوان ایران توانسته جایگاه ویژه ای 
در میان برترین تیم های ورزشی کشور کسب کند و امسال هم کاندیدای برترین 
تیم ملی در برنامه »قهرمان ایران« است. به نظرم تیم ملی هندبال بانوان با توجه 
به موفقیت هایش در چند سال اخیر از جمله حضور در بین چهار تیم برتر آسیا و 
کسب سومین سهمیه پیاپی حضور در رقابت های قهرمانی زنان جهان و همچنین 
نمایش قابل قبول در این مسابقات قابلیت انتخاب به عنوان برترین تیم ملی ورزش 
سال را دارد. اگر من هم موفقیتی کسب کردم، در سایه موفقیت های تیم ملی 

است. 

رئیس هیات تکواندوی استان زنجان:
تکواندو زنجان به دلیل نداشتن 
حامی مالی آسیب دیده است

معاون توسعه ورزش بانوان وزارت ورزش و جوانان:

به رفع نیازهای ورزشکاران تیروکمان کمک می کنیم

دروازه بان تیم ملی هندبال بانوان :

هندبال زنان 
لیاقت عنوان برترین تیم ورزش ایران را دارد

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

ایسکانیوز/ حضور غیرمتخصص ها در باشگاه های ورزشی و توصیه های ناایمن آن ها به 
مردم باعث شده تا جمعی از کارشناسان تربیت بدنی در کارزاری خواستار تشکیل 

نظام تربیت بدنی باشند.
یکی توصیه می کند که اول تمرینات هوازی انجام دهیم و بعد سراغ بدن سازی برویم، 
دیگری محتوایی منتشر کرده حرف اولی را از اساس خلاف علم می داند. بلاگر دیگری 
در ظاهر از تناسب اندام و ورزش هایی که انجام می دهد تولید محتوا می کند و در پشت 

پرده مکمل های قاچاق می فروشد.
فضای حقیقی هم کم از دنیای بلاگری ندارد و در هر باشگاه ورزشی کسی هست 
که ادعا می کند، می تواند بر اساس آناتومی بدن شما برنامه ورزشی بدهد و از هر 

متخصصی بهتر می داند که کدام برنامه برای شما بهتر است.
آدم هایی از این دست که مشخص نیست از کدام ارگان مجوز تجویز و توصیه به مردم 
را گرفته اند، بسیار هستند و آزادانه هر فعالیتی می کنند. گاهی حتی پا جای پای 
پزشک می گذارند و توصیه می کنند که برای بهبود آرتروز و التهاب مفاصل و غیره چه 

ورزشی انجام دهیم.
سیروز کبدی یکی از عوارض مکمل های ممنوعه

فروش مکمل های ورزشی سود خوبی دارد و وقتی هم که فرد مجوز ندارد، ناظری 
هم بر اعمال او نیست و برای کسب درآمد بیشتر اقدام به فروش این محصولات 
که مشخص نیست در کجا تولید شده  اند، می کند. محمد آذرفر متخصص تغذیه 
درخصوص عوارض مکمل های بدن سازی گفت: مکمل های ورزشی اگر مجوز وزارت 
بهداشت داشته باشند و مکمل های خوب و مجازی باشند با تجویز پزشک و به آن 

اندازه ای که بر پایه وزن تجویز می شود، مشکلی نخواهد داشت.
وی افزود: مصرف برخی مکمل ها که مجوز و لیبل درستی ندارند، معلوم نیست پس 
از مصرف در کدام قسمت بدن جمع می شوند و در ترکیباتشان از چه چیزی استفاده 
شده را توصیه نمی کنم چراکه علاوه بر عوارض گسترده  جسمی و پوستی که دارند، 
بر ارگان های داخلی به ویژه کبد نیز تاثیر بسیاری می گذارند. مصرف این مکمل ها، 
می تواند منجر به سنگین شدن کبد شده و تا ابتلا به سیروز کبدی پیش روی کنند.

پزشک تغذیه عنوان کرد: میزان و نوع عوارض ها بسته به نوع مکملی که استفاده 
دلیل  به  هورمونی،  مکمل های  پوستی   عوارض  شایع ترین  است.  متفاوت  می شود، 
تاثیری که بر کبد می گذارند، جوش های ریزی است که بیشتر در پشت و صورت فرد 
ظاهر می شود. این ها جوش های معمول است که بسته به سن و نوع مکمل متفاوت 
است از طرفی این مکمل ها می تواند منجر به خشکی، آلرژی و روزاسه که نوعی بیماری 

پوستی است، شود.
قهرمان هایی که قربانی شدند

اسحاق قویدل فهرمان پرورش اندام یکی از کسانی بود که قربانی مصرف مکمل ها شد. 
وی در آخرین روزهای عمرش نوشت: هرچه اطلاعات در مورد این دسته از ترکیبات 
شیمیایی نوشته و در نت منتشر شده از سوی تولید کنندگان و فروشندگان تنظیم 
شده است و از این رو جانب دارانه و مغرضانه است. آنچه در مورد مزایای این ترکیبات 
وجود دارد هنوز مراحل آزمایشات بالینی را پشت سر نگداشته و حتی در دامپزشکی 

هم مجوز مصرف ندارند و نمی توان به استناد این مطالب در دام پپتیدها افتاد.
او با اشاره به اینکه خودش قربانی مصرف این داروهاست، می نویسد که عوارض دراز 
مدت استروئیدهای آنابولیک شامل خشم بیش از حد، برانگیختگی، تحریک پذیری، 
سرطان کبد، فشار خون، اضطراب، خستگی، خودکشی و رسوب چربی در سرخرگ ها 
و بیماری های قلبی می شود. بین مصرف استروئیدها و سکته قلبی در ورزشکاران زیر 

3۰ سال رابطه معنا داری وجود دارد.
گاهی برخی از این به ظاهر مربی ها آسیب هایی به افراد می زنند که جبران ناپذیر است؛ 
مثلا ممکن است که با حرکتی اشتباه فرد دچار عارضه شود و نیاز به مداخله پزشک 

داشته باشد. چه کسی به فعالیت مربی ها نظارت می کند؟
درخواست پنج هزار نفر برای تشکیل سازمانی ناظر

اخیرا جمعی از کارشناسان تربیت بدنی در کارزاری با بیش از پنج هزار امضا به روند 
موجود اعتراض کرده که در نامه ای خطاب به رئیس کمیسیون آموزش مجلس شورای 

اسلامی خواستار تشکیل نظام تربیت بدنی شده اند.
در متن این کارزار آمده است:

از کمبود نظارت  همانطور که مستحضرید رشته  تربیت بدنی و زیرشاخه های آن 
صحیح، اصولی و قانونی رنج می برد و همین مسئله مشکلات بسیار زیادی را متوجه 
دانش آموخته های تربیت بدنی، ورزشکاران و خانواده های آنها می کند. به عنوان مثال 
می توان به سودجوهایی اشاره کرد که با چند هفته شرکت در کلاس های آموزش از 
فدراسیون ها مدرک مربیگری تهیه می کنند و بدون هیچ مطالعه و تخصص و حتی 
سابقه ورزش قبلی به فروش و تجویز برنامه تمرین و مکمل ها داروهای ممنوعه در 
سطح باشگاه ها می پردازند و هیچ حد و مرزی برای فعالیت آنها با توجه به میزان 
تخصصشان لحاظ نشده است و این در حالی است که یک کارشناس تربیت بدنی و 
علوم ورزشی در زیرشاخه فیزیولوژی ورزش یا... حداقل ۴ تا 8 سال از عمر خود را 
صرف یادگیری و آموزش آکادمیک کرده، اما هیچ مزایا یا حدودی تعریف نشده که 
این دانش آموختگان را از سایر مربیان که صرفاً با چند هفته آموزش مدرک دریافت 
می کنند تمیز دهد! و این به دور از عدالت آموزشی است. البته منکر سواد بعضی از 
مربیان غیر آکادمیک نیستیم، اما به جهت مشخص نبودن حدود اختیارات و نبود نظام 

تربیت بدنی قوی دست افراد سودجو باز است.
می تواند  ورزشی،  نظام  شماره  اهدای  و  آزمون  برگزاری  با  بدنی  تربیت  نظام 

فارغ التحصیلان را سازماندهی کند تا:
و... چهارچوب و خطوط قرمز  ۱_مثل رشته های مهندسی، پزشکی و روانشناسی 

تعریف شده برای تشخیص متخصص و سودجو داشته باشد.

جولان مکمل فروش ها در باشگاه های ورزشی و تهدید سلامت مردم
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سلطانیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای بهنام یادگاری به شناسنامه شماره 47۵ کد ملی ۵8۹۹۳4۳۶72 صادره فرزند اسلامعلی 
۱- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۱07۱/۶۶ متر مربع پلاک شماره ۵۵۳ فرعی از ۶0 اصلی 2- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۳۶۹۳/۱۱ متر مربع پلاک شماره ۵۵2 فرعی از ۶0 اصلی ۳- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی 
کاداستری(( به مساحت ۶۳۵۳/۳ متر مربع پلاک شماره ۵۵۱ فرعی از ۶0 اصلی 4- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 802/4۹ متر مربع پلاک شماره ۵۵0 فرعی از ۶0 اصلی ۵- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 8۶27/2۱ متر 
مربع پلاک شماره ۵4۹ فرعی از ۶0 اصلی ۶-)) یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۵087/8۹ متر مربع پلاک شماره ۵48 فرعی از ۶0 اصلی 7- ششدانگ ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت 2782/2۶ متر مربع پلاک شماره ۵47 فرعی از ۶0 اصلی 
8-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 2۹۱۹/4 متر مربع پلاک شماره ۵4۶ فرعی از ۶0 اصلی ۹-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۹۱7۹ متر مربع پلاک شماره ۵4۵ فرعی از ۶0 اصلی۱0-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((

به مساحت 840۳.۳ متر مربع پلاک شماره ۵44 فرعی از ۶0 اصلی ۱۱ – ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۱۳08/27 متر مربع پلاک شماره ۵4۳ فرعی از ۶0 اصلی ۱2- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۳۵۱۱/۵4 متر مربع 
پلاک شماره 428 فرعی از ۶0 اصلی ۱۳- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۱۶۹۳۳.۹2 مترمربع پلاک شماره ۵42 فرعی از ۶0 اصلی ۱4- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۳4۵۳/۵2 متر مربع پلاک شماره ۵4۱ فرعی از ۶0 اصلی 
۱۵- ششدانگ ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۵7۶۹/28 متر مربع پلاک شماره ۵40 فرعی از ۶0 اصلی۱۶-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۶۶۹۱/۳2 متر مربع پلاک شماره ۵۳۹ فرعی از ۶0 اصلی ۱7- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی 
کاداستری(( به مساحت 8۹۳۱/4۵ متر مربع پلاک شماره ۵۳8 فرعی از ۶0 اصلی ۱8- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۳۶8۱/8۵ متر مربع پلاک شماره ۵۳7 فرعی از ۶0 اصلی ۱۹- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۳۳44/74 
متر مربع پلاک شماره ۵۳۶ فرعی از ۶0 اصلی 20- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۶۹20/۹۹ متر مربع پلاک شماره ۵۳۵ فرعی از ۶0 اصلی 2۱- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت 424۹/47 متر مربع پلاک شماره ۵۳4 فرعی 
از ۶0 اصلی 22- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 2۶۱47/۱7 متر مربع پلاک شماره ۵۳۳ فرعی از ۶0 اصلی 2۳- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۶۳۵2/۶4 متر مربع پلاک شماره ۶28 فرعی از ۶0 اصلی 24- ششدانگ))یک 
قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت 4204/88 متر مربع پلاک شماره ۶27 فرعی از ۶0 اصلی خریداری از مالک آقای رسمی اسلامعلی یادگاری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.* تاریخ انتشار نوبت اول:۱404/0۱/۱۹* تاریخ انتشار نوبت دوم:۱404/02/0۳
حمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املاک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سلطانیه 
تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای محمد حسنی به شناسنامه شماره 7 کد ملی ۵8۹۹8۳۳0۶8 صادره فرزند عبداله در ۱-))نسبت به سه 
دانگ از ششدانگ(())یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۱84۱8.۹ متر مربع پلاک شماره 78۹ فرعی از ۶۳ اصلی آقای نبی حسنی به 
شناسنامه شماره ۱2 کدملی ۵8۹۹8۵0280 صادره فرزند صفی اله در))نسبت به سه دانگ از ششدانگ(())یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به 
مساحت ۱84۱8.۹ متر مربع پلاک شماره 78۹ فرعی از ۶۳ اصلی خریداری از مالک رسمی آقای محمد حسنی و صفی اله حسنی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.* تاریخ انتشار نوبت اول:۱404/0۱/۱۹
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱404/02/0۳

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک سلطانیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی طوعه حسینی سنبل آبادی به شناسنامه شماره ۳۳ کدملی ۵8۹۹8۵0۵۳۱ فرزند 
صفی اله در ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت 2۵28۵.۱7 متر مربع پلاک شماره ۵۱4 فرعی از ۶۳ اصلی 
خریداری از مالک رسمی آقای صفی اله حسنی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.  تاریخ انتشار نوبت اول:۱404/0۱/۱۹* تاریخ انتشار نوبت دوم:۱404/02/0۳
حمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املاکحمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املاک



سه شنبه  ۱۹  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۴

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مسیح اله سلطانی
تلفن تماس:  33336777 ،  33336778  ،  33332565      تحریریه : 33327554زیر نظر شورای سردبیری

چاپ مقالات مختلف به معنی تایید آنها از  سوی روزنامه نمی باشد. روز��
اذان صبح: ۰۴:2۴   طلوع آفتاب: ۰۵:۵۱  اذان ظهر: ۱2:۱7  غروب آفتاب: ۱۸:۴۴  اذان مغرب: ۱۹:۰2  نیمه شب شرعی: 2۳:۳۴

sedaye _ zanjan:سکوی تلگرام
sedaye _ zanjan:سکوی ایتا

   www.sedayezanjannews.ir : سایت

نشانی: زنجان - خیابان امام - چهارراه امیر کبیر - کوچه سید برهان - بن بست برهانی - پلاک 22

    لیتوگرافی وچاپ: پیام رسانه   

اوقات شرعی:

www.sedayezanjannews.ir@ sedaye   zanjan

 دفاتر نمایندگى جذب آ گهى  روزنامه صداى زنجان در شهرستان ها

گروه رسانه اى صداى زنجان 

Email: sedayezanjan2008@yahoo.com

 sedaye.zanjan

_

@ sedaye   zanjan_

تلفننام نمایندهنشانی دفتر نام شهرستان ردیف

 امیر کبیرخیابان امام - چهارراه امیر کبیر - کوچه سید برهان   زنجان1
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آب بر- خ امام ، جنب اداره آب شهرستان طارم -کیوسک مطبوعاتی  طارم2
32824730 - 024     نسیم اله اجاقلو نسیم زیتون

09100252161 

قیدار خیابان امام جنب فرهنگسرای اشراق کوچه بامداد پلاک 1 طبقه اول  خدابنده3
حبیب اله اسفندیاریکدپستی 4581813385 
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02434228645

خیابان مطهری - روبروی کوچه مسجد جامع - نرسیده به کارواش ابهر  4
35273157-024        علی نظریتک نماینده روزنامه صدای زنجان 

09125427682
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ایران۸۸

حقوق جدید سربازان در سال ۱۴۰۴ اعلام شد

زمان واریز اعتبار مرحله دوم کالابرگ
 دهک های یکم تا سوم

آخرین گروه عمره گزاران ایرانی ۱۹ فروردین
 به عربستان اعزام می شوند

خبر 

کوتاه 

نظام سلامت ایران با کمبود جدی پرستاران مواجه است که تأثیر مستقیمی بر کیفیت 
خدمات درمانی دارد. امروز عباس عبادی، معاون پرستاری وزیر بهداشت، اعلام کرد 
که بیمارستان ها و درمانگاه های کشور با کمبود حدود 7۰ هزار پرستار مواجه اند. این 
در حالی است که محمد میرزابیگی، رئیس کل سازمان نظام پرستاری، در تابستان 

سال ۱۴۰2 این کمبود را بیش از ۱۰۰ هزار نفر برآورد کرده بود.
به گفته احمد نجاتیان، رئیس کل سازمان نظام پرستاری بر اساس استانداردهای 
جهانی، به ازای هر تخت بیمارستانی باید، 3.۵ پرستار وجود داشته باشد، در حالی  که 

نسبت پرستار به تخت در ایران حدود ۱.8 است. 
در واقع نسبت پرستار به تخت کشور در مقایسه با کشورهای پیشرفته بسیار کمتر 
است. البته روایت های مختلفی از این اعداد وجود دارد. چنانکه سال گذشته قاسم 
ابوطالبی، نایب رئیس اول شورای عالی نظام پرستاری نسبت پرستار به تخت در کشور 
را حدود ۰.9 اعلام کرده بود که این میزان در بعضی استان های جنوبی مثل خوزستان 

به دلیل مهاجرت به کشورهای حاشیه خلیج فارس حدود ۰.۵ است.
او میانگین نسبت پرستار به تخت در دیگر کشورهای جهان 3 را دانسته و گفته بود که 
براساس برنامه ششم توسعه، تصمیم بر این بود نسبت پرستار به تخت در پایان برنامه 
ششم توسعه به ۱.8 برسد که به دلیل عدم استخدام، استخدام قطره چکانی و خروج 
نیروی پرستاری به دلایل مختلف از چرخه خدمت مانند بازنشستگی، اتمام طرح، ترک 

شغل و مهاجرت محقق نشد.
عوامل کمبود پرستار

یکی از عوامل تشدیدکننده این بحران، مهاجرت پرستاران به خارج از کشور است. 
البته آمار یکدست و دقیقی درباره نرخ مهاجرت پرستاران هم وجود ندارد. سال گذشته 
رئیس کل سابق سازمان نظام پرستاری از 2 برابر شدن میزان مهاجرت پرستاران خبر 
داد و اینکه روزانه ۵ تا ۶ پرستار از کشور مهاجرت می کنند. او گفته بود که آلمان و 

دانمارک کشورهایی هستند پرستاران ایرانی را با رغبت زیاد پذیرش می کنند.
بر اساس آمار محمد شریفی مقدم، دبیرکل خانه پرستار هم سالانه 2۵۰۰ پرستار 
چمدان های مهاجرت خود را بسته و ایران را ترک می کنند. او پیش از این به »شرق« 
گفته بود: پرستاران موجود، انگیزه ای برای ادامه کار ندارند. در دنیا پرستاران جزء 
قشری هستند که بالاترین حقوق ها را می گیرند؛ چراکه این شغل سخت، پرخطر، 

پرمسئولیت و پراسترس است.
 برای همین دولت های مختلف در دنیا نگاه ویژه ای به این شغل دارند تا به طرق 

انگیزاننده های مالی و حقوق یکی  این شغل کم کنند.  از سختی  بتوانند  مختلف 
از همین شیوه هاست. مثلا پرستاران در اروپا حدود سه تا چهار هزار یورو حقوق 
می گیرند، یا در آمریکا به طور متوسط حدود پنج هزار دلار دریافتی دارند. در عین 
حال تعداد پرستاران هم به قاعده است و فشار روی آنها به نسبت کشور ما کمتر است«.

او به شأن و منزلت پرستاران در سایر کشورها به عنوان یکی دیگر از مؤلف های 
انگیزاننده برای این قشر یاد کرده بود: »چون دولت ها به پرستاران نگاه ویژه ای دارند 
و به آنها احترام می گذارند، مردم همین نگاه را به آنها دارند. در واقع شأن و منزلت 

اجتماعی پرستاران بسیار بالاست. اما در ایران شرایط متفاوت است.
 تعداد نیروها نصف استاندارد جهانی است و به لحاظ حقوقی هم پرستاران پایین ترین 

حقوق را در سطح کارکنان دولت دریافت می کنند. 
اگر ساعت کاری را لحاظ کنید، پرستاران حتی از معلمان که همیشه بحث پایین بودن 
حقوق آنها مطرح است هم کمتر حقوق می گیرند. همچنین در مجموعه نظام سلامت 

با بیشترین بی عدالتی ها مواجه هستند«.
 قاسم ابوطالبی، نایب رئیس اول شورای عالی نظام پرستار خبر داده است، طی سال 
۱۴۰2، حدود سه هزار نفر از  گواهی »gooD STAnDing« خود را از سازمان نظام 
پرستاری درخواست کردند: »بر اساس اطلاعات کسب شده، متاسفانه حدود 22۰۰ 
نفر از افرادی که گواهیgooD STAnDing خود را دریافت کرده اند از کشور خارج 
شدند. این آمار، بسیار قابل توجه است و لازم است با همکاری تمام نهادهای مسئول 
و با آسیب شناسی مسئله و رفع موانع خدمتی، اسباب ماندگاری پرستاران در کشور 

فراهم شود.«
جبران کمبود پرستار

به گفته  شورای عالی نظام پرستاری هر سال ۴ تا ۶ هزار پرستار بازنشسته و از چرخه 
خدمت خارج می شوند اما نیروی جایگزین در نظر گرفته نمی شود. امسال برای جبران 
بخشی از این کمبود، وزارت بهداشت برنامه ریزی کرده است تا در آزمون استخدامی 
پیش رو و در »آینده ای نزدیک«، 2۵ هزار نفر در حوزه سلامت جذب شوند که از این 

تعداد، حدود ۱2 هزار نفر پرستار خواهند بود. 

به  نیاز  و  می دهد  پوشش  را  موجود  کمبود  از  بخشی  تنها  تعداد  این  طبیعتا 
احساس  کشور  پرستاری  جامعه  از  بیشتر  حمایت های  و  جامع تر  برنامه ریزی های 

می شود.
موضوع دیگر ترک خدمت پرستاران فعال است.

بود  گفته  کشور  پرستاری  نظام  سازمان  رئیس  نجاتیان،  احمد  گذشته  سال  آبان 
که براساس آمارهای موجود در وزارت بهداشت، تنها طی یک سال ۱۵۰۰ پرستارِ 
استخدام شده، ترک خدمت کرده اند و حدوداً ۵۰۰ نفر نیز مهاجرت کرده اند. او گفته 
بود این میزان مانند این است که سالانه به اندازه دو بیمارستان امام خمینی )ره( 

تهران، پرستار از سیستم درمان خارج می شود. 
به گفته  او، وقتی دچار کمبود نیرو هستیم اضافه کاری اجباری به پرستاران تحمیل 
می کنیم، همچنین به دلیل کمبود نیرو پرستاران نمی توانند از قانون مشاغل سخت 
و زیان آور استفاده کنند و با 2۵ سال سابقه بازنشسته شوند و این مسائل در کنار هم 
زنجیره ای از تبعاتی را ایجاد می کند که منجر به نارضایتی پرستاران و ترک خدمت 

آنها می شود.«
او از دولت گلایه کرده بود که از تامین منابع برای استخدام پرستاران جدید عاجز است: 
»یک پرستار مجبور است به جای سه نفر کار کند و اضافه کار اجباری انجام دهد. این 
وضعیت به دلیل محدودیت درآمد اختصاصی بیمارستان هاست، چرا که اضافه کار 

پرستاران با ساعت 2۵ هزار تومان پرداخت می شود.
 همچنین بیمه ها پول بیمارستان ها را پرداخت نمی کنند و پرداخت کارانه پرستاران 
7 تا ۱2 ماه معوقه دارد. دولت در تلاش است تا کوچک شود و پرستاران را به شکل 
قراردادی، شرکتی و 89 روزه استخدام می کند.«برای رفع کمبود پرستار در کشور، 
باید به جای نگاه مقطعی، راه حل های ساختاری و بلندمدت در پیش گرفت؛ از جمله 
افزایش جذب دانشجویان پرستاری، بهبود شرایط شغلی و معیشتی، ایجاد انگیزه برای 
ماندگاری در کشور، اجرای دقیق قوانین حمایتی، بهبود شرایط کاری پرستاران، ارائه 
مشوق های مالی و غیرمالی. ضمن اینکه توجه به این مسائل می تواند به بهبود کیفیت 

خدمات بهداشتی و درمانی در کشور کمک کند./ شرق

شرق/  در آخرین روز کاری سال گذشته هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، لایحه کاهش ساعت کاری اداری را مغایر با سیاست های کلی دانست و آن را 
تأیید نکرد که این تصمیم خوشایند نمایندگان مجلس نیست. خاصه اینکه بسیاری از 
مصوبات مجلس وقتی از سد شورای نگهبان عبور می کنند، به فیلتر های هیئت عالی 
نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام برخورد و پشت در های بسته سرنوشت مصوبات 

مجلس تغییر می کند.
از این رو رحمت الله نوروزی در نشست علنی مجلس با تأکید بر یکسان سازی روز های 
تعطیل در کشور گفت: مخالفت با تعطیلی پنجشنبه ها یک نوع دوگانگی در کشور 
ایجاد کرده است. در حال حاضر پنجشنبه ها در تهران تعطیل و در استان ها دایر است؛ 

بنابراین باید این دوگانگی در این بخش برطرف شود.
اواخر سال گذشته بود که هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان، در نشست 
خبری خود در مورد لایحه اصلاح ماده 87 قانون مدیریت خدمات کشوری )کاهش 
ساعت کاری اداری( گفت مصوبه تعطیلی یک روز در هفته و کاهش ساعات کاری 
کارکنان با دو دسته ایراد مواجه بوده است؛ یک دسته ایرادات شورای نگهبان و دسته 

دیگر ایرادات هیئت عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام است.
او در ادامه گفت: با اصلاحات مجلس، ایرادات شورا نسبت به آن مصوبه برطرف شده، 
اما مجلس نسبت به ایرادات هیئت عالی نظرات اصلاحی نداشته و تصمیم نهایی در 
این رابطه با مجمع تشخیص مصلحت نظام است. با توجه به این اظهارات سخنگوی 
شورای نگهبان، محسن دهنوی، سخنگوی مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در 

جلسه هیئت عالی، موضوع لایحه اصلاح قانون خدمات کشوری بررسی شد.
با توجه به اینکه مجلس در راستای رفع ایرادات هیئت عالی به این لایحه اقدام مؤثری 
انجام نداده بود و اشکالات باقی بود، هیئت نظارت این لایحه را مغایر با سیاست های 
کلی دانست و رأی به مغایرت داد؛ بنابراین این لایحه نتوانست به مرحله ابلاغ برسد 
و برای تبدیل شدن به قانون نیازمند اصلاحاتی است، اما برای رسیدن به این هدف 
مسیر سختی در پیش رو دارد، چون بحث کاهش ساعت کاری اداری و تعیین روز های 
تعطیلی در ایران، به یکی از موضوعات مهم و چالش برانگیز تبدیل شده است؛ زیرا ابتدا 
در اردیبهشت سال گذشته تعطیلی روز های شنبه تصویب شد، اما شورای نگهبان 
ایراد گرفت تا مجلس یازدهم نتواند به مقصود برسد. پس در مجلس دوازدهم بار دیگر 
لایحه بررسی و پنجشنبه ها تعطیل اعلام شد و نتیجه هم تأیید شورای نگهبان را به 

همراه داشت، اما مخالفت مجمع تشخیص مصلحت نظام مانع ابلاغ آن شد.
ماه هاست موافقان و مخالفان این موضوع دلایلی برای حمایت یا مخالفت خود مطرح 
کرده اند که بر جنبه های اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی متمرکز است و مناقشه بر سر 
تعطیلی روز شنبه یا پنجشنبه چنان بالا گرفته که بسیار بعید است دو طرف بتوانند 

به یک جمع بندی برسند.
چرا که از یک سو، سروسامان دادن به تعطیلی ها یک ضرورت است و از سوی دیگر 
نمی توان به هر قیمتی این کار را انجام داد؛ زیرا تعطیلی پنجشنبه یعنی قطع ارتباط 
چهار روزه با دنیا و تعطیلی شنبه هم مخالفان سنتی خود را دارد. با توجه به اهمیت 
موضوع و ضرورت انتخاب دقیق اگر قرار به تعطیلی پنجشنبه ها باشد، بسیاری معتقدند 
اصلا تعطیلی آخر هفته افزایش پیدا نکند بهتر است؛ زیرا موافقان تعطیلی شنبه ها 
معتقدند تعطیلی شنبه ها می تواند تعاملات تجاری و اقتصادی با کشور های دیگر را 
که اغلب شنبه و یکشنبه تعطیل هستند، تسهیل کند، به این دلیل که بسیاری از 
شرکت های بین المللی فعالیت خود را در روز های شنبه و یکشنبه تعطیل می کنند. 
یا  برای سفر  بیشتری  فرصت  خانواده ها  و شنبه،  تعطیل بودن جمعه  با  همچنین 

استراحت دارند. از طرفی تعطیلی شنبه ها به همراه جمعه، از پراکندگی در روز های 
کاری جلوگیری می کند.

به قول محمد وحیدی، نماینده مجلس یازدهم: »افزایش تعطیلات منجر به افزایش 
بهره وری خواهد شد. اگر ما به جای پنجشنبه، تعطیلی را به روز شنبه ببریم، میزان 
خسارت اقتصادی در هفته تا ۱۰ میلیارد دلار در سال کاهش می یابد. بسیاری از 
کشور ها به بازار بین الملل توجه ویژه ای دارند. با تعطیلی روز شنبه نیز روز های کاری 
ما با جامعه جهانی تطابق بیشتری خواهد یافت. از سوی دیگر نظام بانکی و برخی از 
دستگاه های خدماتی نیز می توانند از این تعطیلات بهره مند شوند. براساس اصلاحات 

صورت گرفته، روز شنبه و روز جمعه تعطیل اعلام خواهد شد«.
در مقابل، مخالفان تعطیلی شنبه ها می گویند تعطیلی شنبه به دلیل جایگاه سنتی 
جمعه در فرهنگ ایرانی، ممکن است باعث تغییرات ناخواسته فرهنگی شود. همچنین 
شنبه روز تعطیل در دین یهود است و مخالفان سنتی خود را سالیان است دارد. از 
سویی تغییر تقویم کاری و تعطیلات نیاز به زیرساخت ها و هماهنگی های گسترده ای 

دارد که می تواند زمان بر باشد.
همچنین با توجه به عادت مردم به نیمه تعطیلی پنجشنبه ها و افزوده شدن شنبه ها، 
از دید برخی فعالان اقتصادی موجب نگرانی شده که این تغییر باعث کاهش ساعات 
مفید کاری در هفته شود. بر همین اساس، حجت الاسلام سیدمحمدرضا میرتاج الدینی، 
از مخالفان تعطیلی شنبه ها، معتقد است: »تعطیلی پنجشنبه ها با در نظر گرفتن 
مبانی فرهنگی، دینی، اجتماعی و سیاسی دارای اهمیت است، ضمن اینکه تعطیلی 

پنجشنبه ها در درازمدت در کشور نهادینه شده است«.
به گمان او پیشنهاد تعطیلی روز شنبه بر اساس یک پروپاگاندای رسانه ای مطرح شده. 
اقتصادی آمریکا و چین هزارو ۵۰۰ میلیارد دلار  این در حالی است که مراودات 

مبادلات تجاری است که حتی یک ساعت یا روز اداری مشترک با هم ندارند. 
8۵ درصد تجارت خارجی ما با ۱۰ کشور است که اکثر آنها مسلمان هستند. از طرف 
دیگر اکنون عصر ارتباطات است و عملا روز تعطیلی و غیرتعطیلی معنایی ندارد«. 
علی اکبر علیزاده هم در دفاع از تعطیلی پنجشنبه ها گفته است: »9۰ درصد تجارت 

ما با همسایگان است، مدل تعطیلی همسایگان هم مثل خودمان بوده و ربطی به 
پنجشنبه و شنبه ندارد. اکنون در دنیای ارتباطات قرار داریم، کمااینکه گمرک هم 
اعلام کرده در تمامی ایام باز است و به تعطیلی کار ندارد. البته برخی موضوع ثبت 
سفارش را می گویند. سؤال این است که مگر همین الان هم بلافاصله ثبت سفارش 
صورت می گیرد؟ چند ماه طول می کشد. اگر به فکر دین مردم هستیم، پنجشنبه ها 
تعطیل باشد. اکنون عرصه اقتصاد دیجیتال است. موضوع اقتصاد به تغییر تعطیلی 
ارتباط ندارد«؛ بنابراین هر گروه استدلال خود را دارند و در این بین طرفداران تعطیلی 
پنجشنبه ها توانستند حرف خود را به کرسی بنشانند و لایحه را برخلاف مخالفات های 
اقتصادانان، تجار و... نهایی و راهی شورای نگهبان کنند و تصویب شورای نگهبان را هم 

بگیرند؛ اما کار به اینجا ختم نشد.
از این رو، رحمت الله نوروزی در نشست علنی دیروز مجلس شورای اسلامی در اخطاری 
با اشاره به کاهش ساعت کاری و تعطیلی پنجشنبه ها در کشور گفت: مجمع تشخیص 
مصلحت نظام این موضوع را مغایر با سیاست های نظام دانسته و آن را رد کرده است، 
با این حال بنده باید تأکید کنم که کاهش ساعت کاری و تعطیلی پنجشنبه ها هم به 
نفع مردم و هم به نفع دولت است. نایب رئیس کمیسیون اجتماعی با بیان اینکه در 
حال حاضر روز پنجشنبه در بسیاری از استان ها تعطیل نیست، متذکر شد: این مسئله 
به واقع مغایر با سیاست های کلی نظام بوده و یک نوع دوگانگی در کشور ایجاد کرده 
است. با این حال، در حال حاضر پنجشنبه ها در تهران تعطیل و در استان ها دایر است؛ 

بنابراین باید این دوگانگی در این بخش برطرف شود.
نوروزی با اشاره به انتخاب شعار سال درباره سرمایه گذاری برای تولید، ادامه داد: باید 
در راستای تحقق این شعار کمک کرده و در بحث سرمایه گذاری موانع پیش رو را 

برطرف کنیم.
به هر حال سرنوشت این لایحه همچنان نامشخص است و معلوم نیست دولت تمایلی 
برای ادامه این روند پرُ دردسر خواهد داشت یا فعلا آن را در گوشه ای خواهد گذاشت تا 
شامل مرور زمان شود. در حال حاضر خبری از کاهش ساعات اداری و افزایش تعطیلی 

آخر هفته نیست و فقط جمعه تعطیل رسمی در ایران است.

تعطیلی پنجشنبه ها و کاهش ساعت اداری از چه تاریخی اعمال می شود؟

فاجعه در انتظار بیمارستان ها؛

مراکز درمانی کشور، با کمبود ۷۰ هزار پرستار مواجه اند

رویداد2۴/ درحالی اعتبار مرحله دوم طرح کالابرگ الکترونیک از 13 فروردین ماه به 
حساب سرپرستان خانوار تحت پوشش نهاد های حمایتی واریز شده که سخنگوی طرح 
کالابرگ الکترونیک از واریزِ اعتبار مرحله دوم طرح کالابرگ الکترونیک به حساب 
سرپرستان خانوارِ دهک های درآمدی اول تا سوم از 20 فروردین ماه خبر داد و گفت: 
همچنین از 27 فروردین نیز حساب سرپرستان خانوار های دهک های چهارم تا هفتم 

شارژ می شود.
مرجان دبیری با بیان اینکه از 11 اسفندماه سال گذشته مرحله اول طرح کالابرگ 
الکترونیک با واریز اعتبار به حساب سرپرستان خانوار دهک یک تا هفت درآمدی )به 
سه دهکِ اول به ازای هر نفر 500 هزار تومان و برای باقی دهک ها به ازای هر نفر 350 
هزار تومان( آغاز شد، اظهار کرد: این اعتبار برای خرید 11 قلم کالای اساسی شامل 
اقلامی از گروه های لبنیات، پروتئین و خواربار اختصاص یافت که در صورت خرید 

بیش از سقف اعتبار تخصیصی، مابه التفاوت هزینه باید توسط خریدار پرداخت شود.
وی افزود: مرحله اول طرح کالابرگ الکترونیک با واریز اعتبار به حساب سرپرستان 
خانوار تحت پوشش سازمان های حمایتی )بهزیستی و کمیته امداد( در 11 اسفندماه 
همراه بود و پس از گذشت چند روز این اعتبار به حساب سرپرستان خانوار سایر 
دهک های درآمدی نیز واریز شد. بنابر اظهارات سخنگوی طرح کالابرگ الکترونیک، 

در مرحله اول این طرح در مجموع 55 میلیون نفر از طرح استقبال کردند.
دبیری با اشاره به اینکه مرحله دوم طرح کالابرگ الکترونیک با اولویت افراد تحت 
پوشش نهاد های حمایتی از 13 فروردین ماه آغاز شده است، تصریح کرد: از زمان 
اجرای مرحله دوم 5 میلیون و 7۸0 هزار نفر توانستند با موفقیت خرید خود را انجام 
دهند که بالاترین درصد خرید مردم تاکنون هم در مرحله اول و هم در مرحله دوم از 
گروه حبوبات بوده است. این درحالیست که از 20 فروردین ماه نیز اعتبار مرحله دوم 
برای دهک اول تا سوم و از 27 فروردین ماه برای دهک های چهار تا هفت درآمدی شارژ 

شده و به حساب سرپرستان خانوار واریز می شود.
دبیری در پاسخ به این سوال که آیا در اجرای این طرح، خریداران ملزم به استفاده از 
برند خاصی هستند، تصریح کرد: مشمولان طرح کالابرگ الکترونیک، می توانند از تمام 

برند های تولیدکننده، کالا های مجاز را خرید کنند.
سخنگوی طرح کالابرگ الکترونیک با اشاره به دیگر مزایای این طرح، افزود: در صورت 
استفاده نکردن کامل از اعتبار مرحله اول، مانده اعتبار به دوره بعد منتقل خواهد شد. 
اعتبار کالابرگ الکترونیک تا پایان خردادماه 1۴0۴ قابل استفاده است. مشمولان 
می توانند خرید های خود را در چند نوبت انجام دهند و نیازی به استفاده از کل اعتبار 
در یک مرحله نیست.  علاوه بر این نیز، به همه فروشگاه ها تذکر داده شده است در 

راستای تنظیم خرید بازار، شهروندان تک خریدی از یک کالا نداشته باشند.
سخنگوی طرح کالابرگ الکترونیک تاکید کرد: اعتبار طرح کالابرگ، جدای از اعتبار 
تخصیصی و پرداختی بابت یارانه ماهانه افراد است که براساس منابع مالی دولت طی 

مراحلی به مشمولان ارائه می شود. 

با  ایسکانیوز/ طبق مصوبه مجلس شورای اسلامی حقوق سربازان در سال ۱۴۰۴ 
افزایش مواجه شده و این افزایش حقوق در ۱2 ماه سال جاری اعمال خواهد شد.

طبق اعلام ابوالفضل ابوترابی؛ عضو کمیسیون شوراهای مجلس شورای اسلامی، بر 
اساس مصوبه مجلس حقوق سربازان مجردی که در مناطق غیرعملیاتی مشغول به 
خدمت هستند، معادل ۶۰ درصد حداقل حقوق کارکنان دولت در سال ۱۴۰۴ خواهد 
شد. حداقل حقوق کارکنان دولت در سال جاری ۱3 میلیون تومان تعیین شده است، 
بنابراین حداقل حقوق سربازان مجردی که در مناطق غیر عملیاتی خدمت می کنند 7 

میلیون و 8۰۰ هزار تومان خواهد بود.
میزان حقوق سربازان وظیفه در سال ۱۴۰۴ به شرح زیر خواهد بود:

سربازان مجرد در مناطق غیرعملیاتی: حداقل 7 میلیون و 8۰۰ هزار تومان )٪۶۰ 
حقوق کارمند دولت( سربازان مجرد در مناطق عملیاتی: حداقل 9 میلیون و 7۵۰ هزار 
تومان )7۵٪ حقوق کارمند دولت( حداقل ۱۱ میلیون و 7۰۰ هزار تومان )9۰٪ حقوق 
کارمند دولت( گفتنی است، مبالغ اعلام شده حداقل حقوق سربازان است و حقوق 

سربازان بنا بر مدرک تحصیلی و درجه نظامی، افزایش خواهد یافت.
زمان اعمال افزایش حقوق سربازان در سال ۱404

انتظار می رود که افزایش حقوق سربازان از فروردین ۱۴۰۴ اجرایی شود. با این حال 
ممکن است حقوق سربازان از ماه اردیبهشت افزایش یابد و مابه التفاوت حقوق فروردین  

همراه با حقوق اردیبهشت ماه به حساب سربازان واریز شود.
حقوق سربازان معمولاً در آخرین روز ماه واریز می شود بنابراین زمان احتمالی واریز 

حقوق سربازان در فروردین ۱۴۰۴، روز 3۱ فروردین ماه است.

مهر/ نصرالله فرهمند مدیرعامل مؤسسه عمره سعادت در نشست شورای برنامه ریزی 
و هماهنگی بعثه مقام معظم رهبری و سازمان حج و زیارت اعلام کرد تا ۱9 فروردین 
تعداد عمره گزاران به 2۰۵ هزار نفر می رسد و آخرین گروه زائران 3۰ فروردین به 

کشور بازمی گردند.
فرهمند از آغاز عملیات عمره ۱۴۰۴ از ۱۵ محرم پیش رو خبر داد و گفت: براساس 
برنامه زمانبندی، ثبت نام از زائران در ماه ذی الحجه آغاز می شود و امیدواریم با تلاش 

و پیگیری ها، ظرفیت اعزام به حدود ۴۰۰ هزار نفر افزایش یابد


